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I. S O U H R N U D Á L O S T 1 R O K U 1 9 8 9 

Přelomový rok 1989 znamenal zánik světa, v něm~ ~ily 

více než dvě generace lidí. Události tohoto roku byly předehrou 

konce studené války a příslibem nové naděje~ Ti lidé v esko

slovensku, kteří nežili jen přítomnou chvílí, zajisté sledova

li během první poloviny roku vývoj v Polsku a MaQarsku, kde 

došlo k závažným jednáním mezi vládnoucí komunistickou stranou 

a opozicí. Jednání vyústila v definitivní přeměnu režimů v oněch 

zemích směrem k vytvoření demokratických států s tr~ní ekonomikou. 

V září se stali naši lidé svědky hromadné emigrae·e občanů 

NDR do sousedního Německa, byt oklikou přes velvyslanectví 

NSR v Praze. Toto "hlasování nohama" bylo předzvěstí pádu 

komunistického režimu NDR v říjnu a sjednocení Německa o rok 

později. 

Sovětský svaz, tentokrát nikoli náš vzor, pokračuje v po

litice přestavby a glasnosti. Objevují se sice první známky 

budoucích otřesů, zejména národnostních~ protože nová politika 

sovětského vedení byla impulsem k obrození a sebouvědomění 

národů ve svazku sovštských republik. Nicméně r. 1989 aktiva 

v perestrojce převažovala. 

Žádná z pozitivních změn v sousedství naší republiky 

k nám nevnesla čerstvý vzduch. Na.opak, v první polovině roku 

se zdálo, ~e politický vývoj se ubírá přesně opačným směrem. 

Citujme Lidové noviny: "Moc I •.• / podává důkaz, ~e její pře

stavba je spíše účelovým trikem, než pozitivní pol4tikou • 

Inventář totalitního vládnutí se nezměnil: bezostyšná demago

gická propaganda, výhru~ky, zastrašování a seznamy nepotřebných." 

Skutečně, jestli~e na jednu stranu roste veřejná aktivita 



n 

nejen nepočetných oisidentských skupin, ale stále většího poč

tll občanů dříve lhostejných, ne, druhou stranu sili tlak 

vládnoucí llioci. Tlak se projevil hlauně při zcela neadekvátních 

policejních zákrocích pro~i demonstrujícím v :raze , počínaje 

lalachovým týdnem v lednu 1929. Nátlak měl zcela opačný účinek, 

namísto zastrašení zapojoval do dění stále větší množství 

lidi. ~a.vic každému byl zřejmý jasný hospodářský úpadek , těžko

pádnost a nepružnost výroby, promarněný pracovní čas. Ka.ždému 

vadilo věčné shánění neaostatkového zboží. l zničeném životním 

prostředí se špitalo i na lliÍstech nejvyšších, ale skutečně 

Účinné kroky k záchraně toho, co ještě zbylo, nikdo nepodnikl. 

Naopak na vládní úrovni se vypracovávely další megalomanské 

nrojekty, uvedme zamýšlenou přehradu v chráněné oblesti Kři

voklát nebo kanál Cdra - 1unaj . Ostatně spory o rozestavěné 

vodní dílo Gabčíkovo - llagymaros jsou jistým dokladem obecné

ho ekologického povědomí. uestliže faaaři n2 ;jaře 19E9 proti 

dokončení stavby v ehen.e ntně protestovali, v Československu 

se v tomto duchu ozvaly hlasy ojedinělé. 

~orální devastace národa byla p čtyřiceti letech totalitní

ho vláánu"tÍ ~ragická • .. ejhorší lidské vlastnosti, to jest 

závist, donašečství a charr,tivost1 snaa reži: v lidech záPěrně 

pčstoval. __ řezíravý pos-coj k trpícím a postiženým n,ůže být 

dokladem . J-řesto se ukázala ji stá naděje, když lidé z cela 

spontánně přispívali nejnutnější materiální l·omocí Ar ménii , 

postižené záverem roku 1988 ničivým zemětře~ením. ualši 

vlna soucítěni se zvedla koncem roku 1SE9 v souvislosti 

s krv2 vými událostmí v Humunsku . I1idé mezi sebou opět sbír2-

li šatstvo a peníze n2 léky s vědorr.ím, že podobně inscenovaný 



konec režimu by lliohl nrstpt i u nás . Výše uvedené budiž pfíkla 

def!, toho , že i po desetiletích komunistické převýchovy 

zůstala v lidech jiskra soucmtu . 

1 . S vět v roce 1 9 8 9 

L e d e n 

První leden přinesl ZAstavení palb: v Afgan~stánu . 

Po tomto da·u následovala jednání a pomalý odsun sovětských 

vojsk z této :;:,en~ě . 1.ebot jakkoli v byl I· . Gorbačov na Západě 

populární , dlouhotrvající válka v Afganistarr:u rr1u v L-Rhraničí 

značně svazavola ruce . 0pisovatel - poslanec Jjezdu lidových 

poslanců ~ . Baklanov v této souvislosti prohlásil : 11 Rozhodnout 

o oavol~ní sovětských vojsk z Afganistámu si vyžadovalo moud-

rest a odvahu . Ale nabylo zapotřebí žádné ffioudrosti a odva -

hr je tam poslPt . " 

Za zmínku stojí p9malé tání v Polsku a l•:ailarsku. . V Polsku 

byla očekávána jednání piecstavitel~ moci a opozice , nebot 

p·Livodní termín v říjnu 1S88 byl vládou I'-' · Rakowského zrna -

řen . I1 ezi tím , v prosinci 1988 , vznikl ve Varšavě celo -

polský občanský výbo r z iniciativy ~ . Walesy a stal se 

jakýmsi opozičním kabinetem , základnou pro přesné formule -

vání opozičních požadavků . roslední slovo o termínu konání 

11 kulatého sto1u 11 ještě vyřčeno nebylo . La.:''arsko učinilo 

další krok k uskutečnění ekonomické refo my jmenováním eko-

norna I'J . Németha ministerským př-easedou •• V souvislosti 

s reformou hospodářství se stále více mluví o pluralitním po 

litickélli systéffiu , jaKo nEzbytnéili předpokladu ~ržní ekonomiky . 

~eskoslovensko spolu s .~R zůst?.lj ve střední ~vropě 



posleaními ostrůvky stalinismu . Fod příkroven; oficiální 

propagandy a represí můžeme cítit stále zřetelnější pohyb . 

~ituaci lze ilustrovat téměř v~šteckým výrokem ~ . Honeckera 

~ 19 . ledna : 11 Berlínská zed bude stát třeb2 i sto let , po

kud nebudou odstraněny příčiny jejího vzniku . " .6erlínská 

zed , symbol zvůle t talitní moci , vydržela více než rok . 

něhem této doby byly skutečně odstra 1ěny příčiny jejího 

vzniku , ovšem pávě ty , které ~ . Honccker na mysli ne~ěl . 

t, ezi 15 . - . 9 . lednem byla ve ví dni ukončena 3. následná 

schůzka Konference evropské bezpečnosti a spolupráce . Toto 

f6rum trvalo od 4 . 11 . 1986 a v jeho závěru byl přijat a 

podepsán závazný dokument a bezpečnosti a spolupráci v 

Evropě . Velmi obsánlá partie dokumentu se týkala dodržování 

lidských práv a základních svobod . Československo tEnto 

dokument podepsalo a tím se zavázalo respektovat 

základní lidská práva a svmbody : svobodu myšlení , svědomí , 

náboženství a víry bez rozdílu ra.sy , jazyka či náboženství . 

Zákiadní liaská práva je Československo odhodláno všemi 

prostředky zajiš t ovat , především tím , že jim uzpdsobí své 

zákony a směrnice a pochopitelně politi s kou praxi . Současně 

umožní jednotlivcůrr. obracet se ve sppr ných případech k mezi

národníwu výboru pro lidská práva . Text závěrečného dokumentu 

zveřejní a rozšíří , umožní , aby se o lidských právech mohlo 

vyučovat ve .kolách . Dále zajistí , aby každý mohl aktivně 

prosazovat a bránit lidská práva a svobody , aniž by byla 

diskrimir.o vána jeho osoba nebo jeho rodina . Československo 

pochopiteln~ každému zaručí , aby mohl uplatnit v životě 

své náboženství a víru , stát nebude zasahovat do vnitřního 

života církví . Svým občanům zaručí svobodu pohybu a ~obytu 



v ze~i, pravo ji opustit a zase se vrátit. Souóasně zaruóí 

bezpeóný návrat dosavadních uprchlíků. 1~ikoho nebude podrobo

vat libovolnému zatýkání, zadržování či vyhnanství. Jednotliv

cům umožní, aby mohli sledovat a napomáhat plnění závěrů 

k onference a k to~u účel~ se sdružovat. Všecnny administra

tivní a právní překážky, které jsou neslučitelné se závěry 

konference, budou odstraněny. Konečně se ČSSR zavázala odpo

vídat o sta tr ... ím účastníkůrr, schůzky n2. žádosti a informace 

ohledně dodržování lidských práv. 

Ve dnech, kdy byl ve Vídni př·ijat tento velice konkrétní 

dokun.ent, probíhaly v Iraze rozsáhlé demonstrace }alachova 

týdne. Represivní zákroky proti demonstrantům, které souhrou 

náhod vyvrcholily právě 19. ledna, dosti přesvědčivě ukázaly, 

že podepsaný dokument vedení státu respektovat nehodlá. Na

opak, pokračování protiprávní a represivní p ~ litiky dokázaly 

i následující ~ěsíce. 0 to~ však na jinéffi místě. 

Únor 

Sovětský Svaz a Čína navazu.jí po dlouhé době vzájemně 

n8pjatých vztahů první pozitivní kontakty. 4. února byl 

sovětský ministr zahraničí E. Ševarnadze přijat Teng - Siao -

Pchengem . Podstatou schůzky byla příprava květnové návštěvy 

}. Gorbačova v Čín~. 

V Sovětskéu. Svazu probíhá kgrnpař1 k volbám poslanců do 

Sjezdu lidových poslanců, které budou 26. března. vvšem 

organizaci kampaně měli v rukou tgjemníci KSSS, kteří k vol

bám nepřipustili žádnou z neformálních skupin, s výjimkou 

pobaltských národních s~azů. laké sku~ečnost, že do jedné 

kurie parlamentu buaou poslanci delegováni představiteli 



politických a společensKU· cn ~ upin a organizaci , nesvédčuje , 

že skutečné svobodné volby sovětské občany čekají teprve v da

leké budoucnosti . 

6 . února se v lolsku sešli k jednání u kulatého stolu 

představitelé vládnoucí komunistické strany a opozice , repre

sentované ~ředevším hnutím dolidarita . Dialog o přernéné to 

talitního politického a hospodářského systému , který Folsko 

přivedl do bezvýchodné bídy , byl zahájen . Ze všech zemi střed 

ni a východní Evropy , které obtížně hledaly nový státní model 

se Iolsko tímto krokem dostalo nejdále . Důsledkem vlastního 

jednáni byla legalizace dolidarity 8 nezávislých organizací 

studentů a zemědělců • • Během jednání byl o opozici zeručeno 

55~ míst v porlarnentu , v senátu byl počet opozičních míst ne~ 

omezem . Bylo povoleno zakládání nových politických stran a 

konečné došlo k dohodé o nové hospodářské r eformé a současné 

ochran~ obyvatelstva před inflací . 

B ř e z e n 

5 . března probéhla v Londýně další rrez i národní konference 

o ochraně ozonové vrstvy . ~a rozpad této životně důležité 

vrstvy atmosféry upozorňovPli védci již oc konce 70 . lEt . 

l.Jondýnská konfeJ·ence navazov2la n'" jednání l1l l.ontrea 1 u v r. 

1986 a účastnilo se jí 118 zemí , včetné Československé' . Úč8_st 

níci se zavázali snížit emise freonů a halonů o 30t:' , Velká 

Británie dokonce o 50;~ . Toto snížení ovšem podle odborníků 

rozpad vrstvy nezastaví , ideální by bylo 80% snížení produkce 

a použiti freonů a halonů . 1~2 zničení ozonové vrstvy mély 

největší podí l vyspélé průmyslové zemé , které díky ;isté 

pružnosti výrobců jsou schopny na příslušné ochrané závazky 



reagovat., Ovšerr. zbývají země méně rozvinuté , jako například 

ČeskoPlov ensko , kde jsou freony využívány , ale setrvačnost 

a nepružnost hospodářského systému budou uskutečnění sebe

upřímějších závazků bránit . 

6 . března zc.čaly ve Víéni dvě odzbrojovací ko hference . 

Frvn~ o posíleni bezpečnosti a d~v~ry , druhá o odzbrojení od 

Atlantiku po Ural . Obě se staly j istýrr, dokladen. snahy účastných 

stran o uvolňování napětí , nebot studená válka se díky pozitiv

ním zrrěnám v ~SSR chýlí ke svému konci . V této souvislosti 

se mňžeme zmínit o výnosu ~ . &orbačova o snížení stavu ozbro

jených sil SSSR a výdajň na obranu v letech 1S89 - 1990 . Vý

nos byl zvěřejněn 21 . března . Toto rozhodnutí Sovětského Svazu 

nebylo ar.i aktem dobré vůle, jako spíše hospodářskou nutnos 

tí . 

19 . března byly v SSSR vyhlášeny výsledky parlarrentních 

voleb . Do S jezdu lidových poslanců bylo zvoleno 2 250 oso~, 

~ezi nimi mnoho významných umělců a vědců , lidí , kterým 

nebyl lhostejný osud Ruska či jiných národů SSSR . Březnový

. i volbami byl vynesen do politi s kého popř edí mj . Boris Jel 

cin , zastánce razantní ekonomické a politické reformy . 

Sovětský parlament se sejde v květnu . Za zmínku stojí i sku

tečnost , že v Náhorním Karabachu a v Arménii proběhly volby 

v podmínkách výjimečného stavu . 

L u b e n 

V Gruzii došlo v prvnírr: dubnovém týdnu k rozsáhlým d emon

stracím v centru Tbili s i . Demonstrující byli zčásti naladěni 

proti Abcházům , sedmdesátitisícové menšině , která se začala 

hlásit o svá práva a odrLítla další "gruzinizaci" . ternonstru-



~ící ~ruzíni ov~em hlavně požadovali nezávislost na SSSR a 

V~7 stoupen~ ~~ruzie ze 3vazu . }řipojení své zerr1ě k SSSR oz

načili za anexi a srr.louvu o př·ipojení z r . 1924 za neplat 

nou od počátku . Od b . dubna se do S.'bilisi začaly stahovat 

tanky a obrněné transpor~éry a byli sen dopraveni příslušní 

ci vo'-'sk ministerstva vnitra . Trávě ~i dne s. dubna proti 

demonstrantňm zasáhli a rozennali je pomocí obuška a na 

ostřených ženi~ních lopatek , ~ásledující den proti lidem 

použili dokonce otravného plynu . Teprve 13 . dubna se situace 

uklidnila . 1~ásledně se ukázalo , že během srážek s vojáky za

hynulo 16 lidí , ~36 osob bylo hospitalizováno pro potíže 

po zasažení otravným plynem , několik z nic_ v kritickém sta

vu . Zásah proti demonstrantům , jeho brutalita se stal jistým 

precedensem pro řešení podobných situací i v jiných částech 

SSSR, a to nejen v roce 1989 . ~ovětské impérium se začalo 

rozpadat. 

Zatímce Gruzie prožívala trPgédii , snažil se 1 • u-orbač o v 

zachovat tvář SSSR navenek . Jeho návštěva ve Velké Dritánii 

/6 . 4 . / , která se časově kryla s gruzínskými událostmí, to 

mu npsv~dčuje . IDstatně vlažná reakce , s níž byl gruzínský 

masakr přij2t ve svě~ových sdělovacích prostředcích , nazna

čila , že svět stále ještě pociporuje l'. • .:.orbačova a je si vě

dorr toho , že jakékoliv komentování vnitřních sovětskýcn prob

lému by silně otřáslo jeho dorr.ácí pozicí . 

?~oncerL aubn2 se lstřeaní výbor sovE:-tské komunistické 

strany rozloučil se "starou gardou" aparátníku , kteří byli 

spjati s brežněvovou érou a často brzdili spušt~ní reforem . 



. a. zasloužený o a počinek o a eš el n2 př . A. ~..-romyko /80 let I . Cd eš -

li i mnozí z těck, kteří rLěli přÍí .ou účast na rotlaéení pra~ ... 

Ského jpra 1968, jako B. Fonomarjov 1 84 let; a pražský vel

vyslanec a posláze pravá ruka normalizátorů t . • Červoněnko 

1 7-'t let; . 

V irf.adarsku pokre čovala vleklá krize komunistické strany . 

Od květnové konference strany v r. 198c , kdy odešla konzerva

tivní část ~středního výboru strany a zůstal jenJ . Kadár, se 

konečnĚ dospělo 12 . dubna k radikálnímu přeobsazení poitické

ho byra ÚV r. SDS ve prospěch ekonomické reformy . hej red i kál něj

ší členové ma3arské ko~unistické strany dokonce uvažují o od 

tržer.í a vytvoření nové strany , ne ze tížené rr.inulo stí . 

A poslední zDínka : olej do ohn~ ne neklidném Blízkém vý

chodě přililo vyhlášení státu Palestina , státu bez území , kon

cem roku 19t.8. 2 . dubna 1989 byl presidentem státu zvolen 

Jásir Are fat . 

K v ě t e n 

V ""'cvěi;.skérn Svazu byl 2j . května zahájen Sjezd lidových 

poslanců . T~ebeže 86. zvolených poslanců b_ lo čle~y ko~unis-

tické strany , byli tedy o značné r1.íry za vázáni pokyny s tra-

nických orgánů , lze tento první pokus o vytvoření parlamentu 

v historii SSSR pcvažovet za jistou nad~ji do budoucna. Hlav

ním ťkolem posl8nců bylo zvolit pnslance obou komor ~ejvyš~í

ho sovětu a jeho předsedu . 

18. května se uskutečnila dlouho očekávaná návštěva 

L. Gorbačova v Číně . Ukončil8 třicetiletou roztržku IieZi 

oběr. a zem?rrJi 8 jeJich komunistickýr,Ji strana11 i . 

8. května projednával (střední výbor rnad.arské korr,unistic-



ke, t s rc>ny návrh zákona o politicLých stranácn , v té době 

už b ~ lo zř-ejrr1é , že moc mad.arských komunistů je značně osla

bena 2. s::tran8 san.8 stojí před rozpadem . 

13 . kvě tna mad.2rská vláda pozastavila n2 dva měsíce prá

ce na své stranč stavb_v vodního díl2. Gabčíkovo - l'2gyma -

ros . Jednala tpk zcel< v souladu se zájmen:: svých občanů , kte 

ří proti dokončení problema t ické st;:~vby protestovali . Tato 

občanská ektivi ta se přelila i do Československa , i když 

hl2sy proti výstavbě přehrady nebyly právě nejčetnější , na -

víc neměly patřičnou publicitu • 

1 6 . květne:· se konalo 1 31 • zasedání výkonného výboru 

RVHJ: v f'i~skvě . Silné odstředivé tendence :=olska a IaOPrska , 

nehybný klid před bouř·í v ČS SR a v .,DR , zbídačení ~ ~umunska , 

celkový úpsdek a hospodář·ské zaostávání zeu . ..: účastných v 

Radě vzájemné hospodářské poffioci , to vše byl důsledek sna

žení nejen této o~ganizace , která měla integrovat socialistic

ké zeffi~ a předvést světu sílu socialistické ekonoriky . 131. 

z2sedání stojí ZP zaznamenání proto , že bylo jedno z posled 

ních , které se ještě snažilo zachov2t st2rou tvář· fa:fticky 

rozpadlé Rady . 

Č e r v e n 

4 . června byly krvavc potlačeny té ffi ěř dvouměsíční nepo 

koje v hl 2 vním mě stě Číny . Hlavními organizátory demonstrací 

byli pekingští studenti . Impulseffi k jejich vystoupení bylo 

ún;rtí bývalého gener-álního tajemníka ·středního výboru Ko 

munistické str:::~ny Číny Chu Jpo - I:::~nga , jehož vliv byl sice 

konzervativc í dávno odstraněn , ale přesto se stal , zejména 



pro studenty symbolerr. reformních snah . Rozpor mez i zn2.čným 

pokrokem v hospodáfské oblasti a nehybností na politické 

scéně se projevil rno hutnými , až r.ilionovými , demonstracemi 

v Iekingu . Během nich tisíce studentů držely lflladovku , aby 

b.rl n2vázán dialog s mocí . Čínské vedení se zpočátku rozděli

lo na dva protichůdné názorové tábory a nevědělo , jak reago

vat. 10 . květnP byl v }wkingu vyhlášen vý~imečný stav • Armá

da ov~ern neuposlechla rozkaz vyklidit Nárněstí nebeského míru , 

vlastní centrum nepokojů . Naopak , vojáci studenty podpořili , 

k demonstrantům se později přidaly i nezávislé dělnické od 

bory . Teprve 4 . června zasáhli přísl šníci 27 . čínské armá-

dy , když zehájili palbu na ~čestníky hlpdovky A dal š í přítomné . 

Lasakr nabyl vskutku orientálních rozn. ěrů , nepokoje se roz

šířily i do dalších měst a byly hlášeny i vzájemné srážky 

mezi vojenskými jednotkami . JJidové povstání však bylo v sa T 

mém zárodku uduseno a země .. e vrátila do starých kolejí . 

V celém světě se zvedla vlna odsouzení . Jouze Kuba H NDR 

při ví ta ly oficiálně "r ozdrcení kontra.revo luce ". Českoslo v en

ské sdělovací prostředky decentně mlčely . Čínš tí studenti 

v }raze a jejich čeští kolegové uspořáaali na Yarlově mostě 

podpisovou akci solidarity s pekingskou tragédií . ~otto 

t é to akce "Dneska 1-'eking - zítra J:ra ha 11 nebylo ta k vzdáleno 

pravdě . 

Cstatně černd série represí v hroutícím se táboře socialis~u 

pokračova.la 'i 3 . června ve Ferganě . ;lo o nacionálně laděné 

srážky mezi uzbeky a meschetskýni Turky ve Ferganě a pozd e ji 

v J..okandu . Výsledkem zásahu armády bylo více než sto mrtvých , 

tisíce raněných a ·t6 000 Ufi'Chlíků . Další národnostní ne -

pokoje v Ázerbajc:ižánu , u-ruzii a jinde , namířené proti 



menšiná~ uvnitf vlastních rep~blik i proti Rusňm , stále 

hrozivéji upozor~ují n2 hlavni sovětský problém: rozpad 

SSSR v dňsledku obrozeni jeho národň , ovšerr. rozpad, který 

se neobejde bez tragédií a krveprolití . 

9 . června skončil v r oskve Sjezd lidových poslanců . 

Zvolil ::>42 členů ,e j vyššího sovětu , vl2 stnih :- pa.rlamentu 

s výkonnými a zákonodárnýrd pra vorr.álcen.i . 

4 . června byly vyhláš eny výsledky svoboaných voleb 

v Polsku . Volby ao sejmu a nově zfí~eného senátu pfinesly 

drtivé vítězství opozice . Ukázsly , že většina }oláků sto -

jí za jejím programem , totiž programem rgdikální ekonomické 

reforFy se všemi důsledky . ~o lid.: ri ta p o za tíru hrála v 

novém parlamentu roli opozice , c 
t I 
Poměry v zemi spějí 

TIP sám pokraj ba.nkrotu , odpovědnost za tím nesla poražená 

vlád.r;.í koalice . 

Syrr.bo~ickým odstraněLírr: pohr2ničníc ' zátarasů P fakti s kým 

odstraněním administrativních pfekážek otevfelo ~aa2rsko 

své hranice světu . 0talo se tak v polovině červn~ 198S . 

Č e r v e n e c s r p e n 

hezi 9 . - 11 . červencerr1 navštívil 2merický presicent 

George Bush Iolsko 2 : aaarsko , aby vyjádfil podporu Spojených 

státň tamním reformním s nahám . Československu se prozatím 

vyhnul , aby přijel o vice než rok pozd ji , za zcela jiné 

politické sit~ac é. 

14. července vyvrcholily ve Francii oslavy dvoustého 

výročí Velké francouzské revoluce . Revoluce znamenala kul-

turní a duchovní přelom v evropských dějinách , avšak vedle 

ideált moderní demokracie přinesla i revoluční teror , tříd-



•, 

ní nenávist a fanatismus. Nositelem odkazu odvrácené tváře 

revoluce se ve 20. století stal Spvětský svaz a jeho souput

níci. Přes diskuse o nutnosti a oprávněnosti této revoluce 

a revolucí vůbec platí, že její hesla o svobodě, rovnosti 

a bratrství se stala částí národně osvobozeneckého zápasu 

v Evropě v 19. století, na nich byly postaveny státní ideje 

velkých světových demokracií a mnohde dodnes z~stala jako 

nedostižný ideál. 

V této souvislosti je třeba zmínit se o textu, který v lé

tě společně publikovali T. c- . Ash , J. Kis o. ú . • f.ichnik . f•,lu-

vi se \ nĚ·rr, o možnosti zrtěni t kon,unisruus v liberální demo-

kracii: " Nikdo neví, z .da to lze uskutečnit. Především nik-

dm neví, zda to lze uskutečnit tak, jak to musí být uskuteč-
- I 

něno, pokojně, evolucí, nikoliv revolusí~ ~lánek, jako vědo-

má pocta pražskému jaru byl na zván Tisíc. slov a měl i v 

~eskoslovensku značný ohl2s, byt jeho místo v uvažovaném 

postkomunistickérn světě zatím nikdo přesně nevymezil. 

31. 7. by. v Sovětskérr. svazu publikován závažný zákon, 

který novelizoval zákon o tres~ní odpovědnosti za protistát 

ní činnost. Zejména d~ležité bylo vypuštění paragrafu o 

protisovětské činnosti a propagand~, který v ffiinulosti při

nesl utrpení nespočetným zástupům lidí. 

Léto v JV;aaarsku bylo ve znamení zcela zjevné krize y,·a

oarské sjednocené dělnické strany. v období bezprostředně 

před novým sjezderr. bylo již zcela zřejmé, že stranc se roz

štěpí , koncem srpna se ustavila Dělnická marx - leninská 

strana, která se stala l.<.točištfm konzervativců. Zbytek stra

'JY přijal název Socialistická strana. Tak .:2ko tak volby 



do parlamentu , včetně voleb doplňovacích v srpnu , byly 

vítězstvím opozice . 1u představovalo především volné poli

tické sdružení ~aJarské delliokratické f6rum , které ZPtím ne

přišlo s promyšlenou ko1.cepcí , jak vyvést zemi z krize , 

nicméně ~aJa~i ve volbách ukázali , že starou cestou pokra

čovat nechtějí . 

Během léta do š lo k prvním početnejším út~kům občanů 

Německé demokratické republiky do Spolkové republiky Ně

mecko , a to zpravidla přes l'>.ad.arsko , které uprchlíkům pos 

kytlo od 11 . září oficiální podporu , čímž emigraci značně 

zjednodušilo . Již k torr.uto da.tu uprchlo z liDR 120 tisíc 

osob . Tempo "vyprazdňování " NDR během léta a podzimu 

19E'9 bylo takové , že mluvčí bonnského kancléřství prohlá

sil : "Márr,e zájeu na tom , aby Něrnci zůstali v NDR . " V té 

době se už totiž roail zatím fantastický plán na sjednocení 

Německa . 

24 . E. ~yl ministerským předsedou v Polsku jmenován 

T . ~azoviecki , jeden z představitelů Solidarirty . Tím opo

zice převzala hlavní díl odpovědnosti Ze další vývoj v zemi . 

z á ř í 

Zářijová situace v Číně nápadně -p:iipomínala posrpnovou 

normalizaci v Českoslov'fi!nsku • . Pod zášti tou boje s "buržoaz

ním 1 iberalismern" pi· o bíhsly čistky ve školách , úřad ech , 

redakcích a pocnopitelně i v komunistické straně . 

Postupuje odliv občanů iiDR přes i2d.arsko , které jirr po 

11 . září odstranilo veškeré adffiinistrativní překážky . Lipsko , 

Drážd.any a Postu~i m prožívaly desetitisícové demonstrace 

proti komunistic.élliu režimu . Vznikilio opoziční sdružení No -



, " ve forum, které volalo po dialogu s vládou . V záfí dospě-

la Něme cká d err.okra ti cká republika k zás21.d ní proměně státní ho 

a společenského zfízení rychleji , než by se pozorovatelům 

jevilo ještě pfed dvěma měsíci . 

21. záfí bylo ve Washingtonu zahájeno dvodní kolo rozho -

vorů ve sblížení ve dvoustranuýcf-J. a n1ezinárodních vzt8zÍch 

ffiezi Spojenými staáty a Sovětskýrr svazem . Jednání proběhla 

mezi americKým presiden~em G. Bushem a sovětský~ ninistreffi 

z~hraničí E. Ševarnadze . Vyvrcholením těchto jednání byla 

posléze schůzka .tmsh - Gorbačov u bfehů L.é.llty v prosinci . 

Ř i j e n 

lěsic fíjen proběhl zcela ve znemení událostí v Ně -

Dne 6 . fíjna proběhly historicky poslední oslavy vzniku 

1~R . ifes oficiální oslqvy spěla politická situece v zemi 

ke katarzi . Vedení s~rany německých komunistů tot i ž pad 

lo . Dlou oletý vůdce německého lidu E. Honecker byl odvolán 

a na jeho místo byl zvolen E . Krenz , polit i cká figurka 

pro pfechodnou dobu , spjatá s tajnou státní policií . Strana 

tak pomalu opustila politickou scénu Německa .• Došlo k tomu 

po několik měsíců trvajícím exodu východních ~ěmců ne zá-

pad , v atmosféfe rozsáhlých protivládLÍch a protikomunistických 

demonstrací ve velkých i malých městech a po zfmrmování 

opozičního Nového f~ra . A co bylo nejdůležitější : stalo se 

tek bez krveprolití a slušně . 

t·'lezi 7 . - 8 . říjnem byla. na svém posledním sjezdu zrli

šena stre na ma08.rských konrunistů . N8 jejich troskách bylo 

již dříve postaveno n(kolik "nástupnických" stran levicové 



orientace . Největší z nich byla Socialistická strana~ 

Významné bylo, že se všechny za.řadily mezi desítky nově 

vzniklých stran , aniž si činily ne-rok na vedoucí úlohu v ze

ni . faaprsko UdělalO prvnÍ kroky Z8 překonáním minulosti . 

Dne ~3. říjnE byla presidentem M. SzUrBsem vyhlášena Ia

chrská republika . Znarr_encJo to definitivní zánik socia.listic-

kého I··,adarska . 

I i s t o p e. d 
7. listopadu odstoupila v důsledku bouřlivých říjnových 

ud álostí dosavadní rada ministrů 1·.DR. 18 . 1 • schválilr-::. 

Lidová sněmovna nový kabinet . N~mečtí korrunisté si podrželi 

17 křeeel z 28 , o ostatní se podělily opoziční str8ny . 

Fředsedou vlády se stel Hans ťoarow . Byt koffiunisté měli ve 

vládě většinu , jejicn strana z~znamenala na konci roku 

podstatný ~bytek članstva , nemluvě o ztrátě popularity . 

V listo~adu se také ve východoněmeckém tisku poprvé 

objevily úvahy m vytvoření konfederace německých států . 

Stc:1lo se tak v souvislosti s plánem n;:- sjendocení Německe. , 

který přealožil ~a . 10. v ~undestagu H. Kohl . Sjednocení 

llěmecke ovše1 v každém případě záleželo na postoji velmocí . 

Dejme slovo jedné straně : "Někteří se toho obávají ••• 

Ale žijeme v roce 19t.9 . Jestliže se rr"ůžeme poučit z historie , 

můžene se teké obracet k budoucnosti . echme ~~mce , a t vy 

řeší tuto záležitost sarri . " /G . Bush/ 

1 • listopadu poprvé po desetiletích proběhly v Lotyšsku 

oslpvy státního svátku , 71 . výročí vzniku Lotyšské republi

ky . V této souvislosti zmi;me významný zákon Nejvyššího 

Sov~tu SSSR, kterým byla zaručena hospodářská samostatnost 



tfí pob~ltských republik . Teprve drlší vývoj ukázal , ;ak 

daleko bylo moskevské vedení ochotno ZPjít v otázce 

samostatnosti a nezávislosti iobaltí . 

Mezi '-- í . 25 . listopadem se konal sjezd komuristické 

strany Rumunska . }řevládl ne něn, duch nadšení a optimismu , 

ne bot se ukázalo , že ť,urwnsko ne má _tJroblémy : 11 Výsledky 

dosažené za uplynul"·ch 45 let jsoJ. veln.i pozitivní a strate

gická linie AIII . sjezdu se rispěšně plní , což Rucunsku 

uwožní n2 zač-átku 90 . let dosáhnout úrovnf: středně rozvinu-

té země . 11 r:·o prohlásil ve svém pětihodinovém ~vodním pro -

jevu generál~Í tajemník strany N. Ceaucescu . }osléze byl 

zncvu zvolen do čela strany , což sjezdové auditorium přijalo 

nrdšenými ovacemi . i álokdo tušil , že existence rumunského 

reži~u 8 sám diktátoruv život se dají spočítat na prstech jed-

né ruky . 

50 . listopadu , v souvislosti se státní návštěvou Itálie , 

byla I- . lrOrbačovovi udělenc- audience u papeže Jan<'l J a vla II . 

Z audience vzešla pi·ed evší n·, dohoda o navázání dd:plomatických 

styků mezi ·Tp t ikánem a ;:Jovětskýrr, sva zwm . 

P r o s i n e c 

2 .- 3. prosince se konala dlo - ~ho př·iprP. vovaná schůzk.::. 

Bush - Gorbačov . J ednání proběhlo na palubě výletní lodi 

Jlil?xim Gorkij ·pri pobřeží Lal ty. rriskovým n,luvčím ar eri ckého 

presidenta byly roznovory hoanoceny jako produktivní 2 pod 

statné . ~2 společné tiskové konferenci ooa státníci mluvili 

o ;lánovanérn setkání ve WashingtonJ. , kde budou příslušným 

formálním způsobem ~rojednány otázky odzbrojení strategický

mi jadernýr.i zbraněmi ;: ome'"er.í zbr2ní konvenčních • .t merický 



president vy~ádfil podporu Sovětskému svezu v :eho sn8ze 

zapojit se do světového hospodářství . úba pozitivně 

zhocnotili změny, které se během listopadu udály ve střed

ní a východní ~vrop~ . 

Konec roku znPmenal konec v~ech ko~uniatických režimd 

~vropy , s ~ýjimkou Albánie . 

1. prosince byJ z Ústavy h~R vypušt~n článek o vedoucí 

úloze strany . .ťočátken. prosince se nový generální tajemník 

SED E . Krenz vzdal svých stranických a posléze státních 

funkcích . Začalo se mluvit o jeho úloze ~ři zfalšování 

jarních korr.u álních voleb . Z komunistické s"trany byl vyloučen 

E. Eohecker a aalší zkompromitované osoby . Fezi 8 . -9. 

prosincem se konal mimořádný sjezd strany , jehož jednání 

bylo podbarveno permanentní demonstrací před budouou , v níž 

probKhal . Komunisté mohli pouze kons"tatovat hlubokou kri -

zi strany , kterou opustilo již 300 000 členů a pokles 

členské zákl8dny pokračoval . Na sjezdu se vydělil jakýsi 

obrodný proud , který se d i stancoval nejen od stalinistických 

praktik minulého veaení , ale i samotných jeho představitelů . 

Strana se oml~vila národu za chyby minulosti a současně 

vydala prohlášení , že je na.kilionE: na rr.yšlence nE:meckého 

sjednocení . 

12 . prosince bylo zahájeno druhé zasedání Sjezdu lidových 

poslanců , které se nělo zab#vat hlevně záležitostmi 

hospodářská reforrr.y . Limo to se di s ku tova ly ji sté 1istp v ní 

zmfny, zejména otázka zrušení 6 . článku Cstavy SSSR o ve 

doucí úloze kon.unistické str,."ny . Os-catně litevský parlarr.ent 

tento článek zrušil již 7. prosince . V sov~tské ústavě 

zatím zrušen nebyl . 

lředseda vlády K. hyžkov přednesl sjezdu prcvdivé hodno-



cerí hospodářské situace země a. současně přednesl vlád ";' 

ní návrh hoépodářské reformy . V diskusi o návrhu reformy 

vystoupil B. Jelcin, ktery jej zcela odmítl jako konzer

vativní a nic neřešíci . Tím podr~ítil velice otevřenou disku

si, během níž li . Ryžkov dokonce pohrozil demisí , nebude- li 

Vládní návrh přijAt . Poslanci jej nakonec v plném znF'ní při

jali. Sám sjezd skončil 25. 12 •. Vedle návrhu reformy byly 

schváleny i zrfJĚ-ny Ústa vy, které se týkply v~tší sv o body voleb 

do republikových parlamentfi . Ioslenci vyslechli zprávu 

komise , která se zabývala vyšetřováním dubnových událostí 

g Tbilisi . Sjeza přeoevšín ukázal , že sovětská přes~~vba 

zpomalila tempo. Do pohybu uvedla netušeLé společenské síly , 

a to nejen v Sovětském svazu , nicmáně koncem ~o ku 1989 

začaly převažovat retardující tenaence . 

Druhý prosincový týden byl z~znamenán silný společenský 

pohyb v Bulharsku . 12 . - 14 . prosince se v Sf)fii konaly demon

strpce , které si 15 . prosince vynutily neformální schůzku 

mezi vládou a predst~viteli opozice . Obě strany se dohodly 

na. uspořádání oficiálních rozhovorů u kulatého stolu . Ostat 

n~ již 13. prosince se Cstřední výbor strany zabýval aktuál 

ní situací v zerr.i , dusleoker.. byla skutečnost, že se stn=~na 

vzdala vedoucí ~lohy v zemi a vyloučila T. Živkova a dal -

ší osoby ze svých řad . 

E. prosince byla ze hájena vrcholná schůzka Evropských spo 

lečerství ve jtrasburku . ejí ~čpstníci uvítali probíhqjící 

zmtny ve střední 8 východní Evropě . Hl8vním úkolem sc1ůzky 

vš2k byla příprava sjednocex.í trr-tu zemí Evropského spole 

čenství . 

19. prosince byl sovětský ~inistr zahraničí E. ;ev?rnadze 



pozván k jednání QO sídla Severoatlantické 2li~nce v Bru-

selu . Byl vůbec prvním kon UlJietickýn poli tikerr , který 

kdy v sídle aliance jednal . T2to skt-;.tecnost byl~"' mnohýrr:.i 

považovánA ze symbolický k onec studené války . 

Gd~lostí , Která snad ne~\Íce vzrušila svét byl krvavý 

ko.nec ~wmunistického režimu v uuJYi nsku . Jestliže v okolních 

zer:dch proběhly tyto změny nekrv2vf: a v podst2t. úst·,vní 

cesrt;ou , v Rumunsku tornu t.8.k nebylo . Bezprostředním impulsem 

k zahájení aemonstrecí proti reži~u bylo pronásledivání pro 

testrntského knéze maJprskci národnosti L . Tďkése z Te~eš -

váru . 18 . prosince byla armádou v :!'ernešváru doslov8 rozdrce-

na deseti tisícová demo strace 2. mé sto bylo obklíčeno armádou . 

Vzápětí R~munsko uzavfelo své hranice a se sv~tem udržovalo 

jen minimální s~ojení , proto první zprávy o situaci byly 

značně protichůdné . V~tšin~ svedků rrluvila o stovkáca obě

tí , o střelrě do lidí , o neslýchaných illé:>Sakrech nejen v 

Temešváru , éle později i v Bukurešti , Aredu a Rešitse . 

List The Times vyzval svět ke sjednocení proti rumunskému 

" C2ll i gulovi ", hpkousko , Ncrtec ·o r 1·'8.(b rsko požádali o kon-

zult2ce v Radě bezpečnosti OSN. Teprve .::3 . 12 . převzaiňa 

moc v zeffii ~ronta n.rodní spásy , která ses?dila presidenta 

Ceaučescu2 • Ten se poLusil o útěk ze zer .... ě . Nová vláda vyd2_la 

prozatíffinÍ deset i bodový program , jímž předev~írr zru~ila vlá-

du ~edné str:::Jny a nejxřikl8vějPěí zločinné zákony režimu , 

zejrrén::> zákon o •v""deckém stravování obyvstelstva" a zvýši -

l;::, přísun ener6ie . Dosavadní r~raxe zneuenala pro rumunský lid 

jen hlad a ziou . Situace se ale zdaleka neuklidnil2 . < eště 

ně}}:olik dní trval odp,,r příslušníků speciálně vycvičené 

ozbrojené složky Státní bezpečnosti - Securitate . Současně 



vyplynuly ne povrch zločiny posledních dní . Lidé nP cházeli 

hr6madné hroby se znetvořený~i těly, mluvilo se o střelbě 

do dětí. Zoufalá situace v zásobování nemocnic, nedostatek 

potravin a lékd, to vše vedlo Frontu národní spásy k žádosti 

o POffioc, adre~ované celému světu. ~5 . prosince byli dopadeni, 

rychle odsouzeni 2 popraveni 1 . Ceaučescu a jeho žen~ Ele-

ne . Ani po jejich smrti nepřestal odpor Securitate . :isté 

uklidr.ění nastalo na samém sklonku roku, Rumunsko se vydalo 

ne cestu k den1okracii. Lidem v Československu , kteří b:rli 

stále pod dojmem listopadové euforie, rumunsKé události 

velu. i d ůr2 z ně ukázaly , že za svobodu se pl:::o tí i životem . 

2. Č e s k o s l o v e n s k o v r o c e 1 9 2 9 

L e cl e n 
I 

12 . ledna zasedla poprve komise složená ze zástupců 

Komunistické strany Čes•wslovenska ~ organizací Národní 

fronty pro přípravu nové ~stavy ČSSR . DosavPdní ~stava byla 

společenskou praxí fpkticky vydělena z právního řádu . 

V nové ~stavě , alespoň dle úvodního projevu M. Jakeše , 

který byl přijat ze základní směrnici pro sestavení návr

hu , by se měly projsvit jisté pczitivní zrněny . ~apříklad 

by napříště nerněl být rozsa.fi ~stavních práv a svobod ome

zen žádnými zákony a sn1ěrnicemi , což byla až dosud běžná 

praxe . Objevil se i požadavek na zavedení správního soudu . 

Budou uvažovány různé vlastnické formy , aniž by docházelo 

k právní diskrin.inR ci nestátních forem vle stnictví . Než 

ll8dále se počít2 lo s ~stavnírn zakotvením vedoucí úlohy 

KSČ a už tím byl jakýkoli pokus o demokracii ze strany 



moci značně zpochybněn . 

Za zmínku stojí prohlášení z 27 . ledna o snízení 

počtu os~b, výzbroje a o organizačních změnách v armádě . 

Počítalo se snížením vojenských výaPj~ o 15~ a snížením 

početního stavu vojska o 1~ 0~0 osob . 

Ovšem československý leden 19é9 byl poznamenán především 

početnými d emonstracenli v Fra ze . Byl to vlastně začátek 

společenského ne lidu , který vy~stil až do listopadových 

událostí . Vlastní demonstace tzv . "Palachova týdne" začaly 

15 . ledna . Tehdy se sešlo několik desítek lidí u pomní'.u 

Sv . Václc>va , aby zde položili květiny 2 uctili tak dvacáté 

výročí Palachovy smrti . Pokojné shromáždění rozehnal~ policie , 

a to pomocí vodních děl a slzného plynu . Nazítří bylo 14 

~dajných "orgPnizátor~ " akce zatčeno a jejich jména a 

adresy zveiejn~na v tisku . Ale deronstracé na Václavskéc ná

městí pokrač ovaly a dčastnilo se jich stále více lidí . 

Pokaždé byly rozehnán/i policií , přičemž zákroky byly nej 

tvrdší ve čtvrtek 19 . ledna , shodou podivných náhod právě 

v den , kdy čs . delegace podepisovala ve Vídni závažný 

a zavazující aokurnent o lioských právech . Situace se poněkud 

uklidnila po 21 . lednu . Tehdy Bezpečnost zasáhla naposledy , 

tentokrát ve Všetatech proti shromáždění u Palachova hrobu • 

..a.by si lid udělal představu , kdo vlastně v Praze narušuje 

veřejný pořádek , odvysílala televize záběry podivných 

indiv i duí a tisk psal o dezorientované mládeži a dekla

sovaných živlech . Licé pak označili por..Lík Sv . Václava za 

ne j hlídanější na světě , nebot anern a nocí byl obklopen ře

tězem policistů a zátarasy . První znán~kou sílí cí nespoko-



jenosti po demonstracích byi a petice kulturních pracovníků 

za propuštění v. Havla a d,glších osob uv8zněných v sou-

Vislosti s pra~ský~i událostmi , ~terá byla od ~nora rozšito -

vána rejer v uměleckých kru~ích 

o r 

Přinesl predevším zákonné opatření pfedsednictva Fede

rálního shromá~dění o ochraně veřejného ~.~oiádku ze 14 . 2 . 

Opatření zvýšilo trestní sazbu za trestný čin ztě?,ování 

výkonu p~avoroci verejného činitela n~ jeden rok vězení 

a za neuposlechnutí výzvy veřejného činitele , kvclifikované 

j'"lko přečin , rr~o._lc:;. být vym8řena pokute a~ 20 000 korun . 

1\la veřejné mínění, do sl~d rozhořčené bru tálnírr,i záse hy 

policie v lednu , nepůsobilo zákonné opatření nijak uklid -
... 
nujícú. dojmem . Bylo jen další Kepkou do př-etékajícího 

kotle nahromaděných problémů 2 křivd . 

211. únor8 s"l-cončil proces s Václpvem Havlem . Ten byl zatčen 

a obžalován v souvislos t i s pražskými lednovýn1i událostmí o 

N:: závěr souc.. ní ho př· elíčení V. Ha vel prohlásil : " ••• Trvalá 

neúct2 k pokojným projevům veřejného rr1ínění může n2.ko nec 

vyvola t stále viditelnější a důrazněj~í protesty společnosti . 

Nikomu nepomů~e , bude - li vláda čekRt na to , a~ začnou 

lidé demonstrovat a stávkovat a že se tomu všemu ffiŮŽe pře

dejít vě eným dialogem a dobrou vůlí slyšet i kritické hlasy ." 

V. Havel byl odso-"-zen k nepodmíněnému tJ:estu odnf'tí svobody 

v trvání 6 měsíců v 1 . nápr8vně - výchovné skupině . Pro -

puš tfn měl být 1~ . září 1989 . Spolu s níru bylo odsouzeno dal-

ších sedru osob . 

A je'1 ne okraj : v závěru rrěsíce se ,wn2ly historicky pas-



lední osla vy . výrocí Vítězného února . Televizí př· enášená 

"krátká a úderná" marnifestace a následná srdečná beseda 

funkcionářů strany s lidem , shrornáždf-ným np, Staroměstském 

náměstí , vyvolala všeobec né veselí . 

B ř e z e n 

}'oslanci J!'ederálního shromáždění hl2SOV2li 22 . března 

o schválení zákonného opatření o ochraně veřejného pořádku , 

které bylo popsáno výše . Očekával se oapor urtité části 

poslanců , přinejffienší~ těch , k~eří se st2li náhodnými obětmi 

lednových zákroků . Na ně byl vrvíjen osobní nátl?k , aby 

hlasovali pro scnválení . Vlastní jednání o opatření bylo 

zařazeno a.ž na závěr schůze , aby se zamezilo případné d is 

kusi . Cstatně v rozpravě poslanec V. Šlápek , zcela v ouchu 

50 . let , prohlásil : 11 • •• zrádci , jirrž nic vysvětlov~t 

nsbudeme a vůči nimž je třeba jednat a ~ost pov~t jako se 

zrádci / rozuměj vĚ:ci socialismu? 11
• kde.. poslpnců se z to 

hoto zasedání omluvila , mnozí se vzdálil i . I i cméně jed e n 

zvolil komproffiis mezi vůlí voličů a nát~akerr moci a hla -

sování se zdržel . 

Iokračovalo ~Etiční hnu~í za ~ropuštěn~ politických 

vězňů , k iniciativě kulturních pr~covníků se svou peticí 

přidali i vědci . lbě kolovaly i mezi jinými vrstvami spo

lečnosti a do aění tak bylo Z8 t~ .. ováno stále větší množství 

lidí . 

'Duben 

í7 . dubna pobýval generální tejemník ťv KSČ r . • ,Jakeš 

prac vně v ~ 0 skvě , kde byl tpké přijat~ . Gorbečovem . 



19 . dubna 1989 byla pi'edsednictvern 1Jstředr;ího výboru Ná

rodní fronty ~rojednávána novela trestního řádu , která 

na vrhov8la 74 změn . Bohužel však nebudou " dalšírr, posí 1 ením 

práv a svoood obcanů v souladu se závěry Ko n ference o bez

pečnosti a spolupráci v ~vropě a následné víde;ské schfizky " 

ani " realizací n;ezinárodně pr·ijatých závazkfi a idejí 

právního státu ve specifických podmínkách československé 

PÍ'estavby ." 1 11.udé právo/ . Tak například se rod statně sní ž:il

la ÚČ::>st soudcl< z liau , téměř polovina trestních případfi 

bude řeš en2. scrrosoud cem z povoláni . Ze cržení obč2 n8 před 

UVc1enír vczby bude možné 5 - 7 dní , což umožní krýt ne 

zákonná zadržování osob zejméns z poli~ických důvodů . 

Vyšetřovac· vazba byla v návrhu novely předpokládána na 

dva měsíce s ~ožným prodlužováním , bez uvedení důvcdů aJ 

na j eoten rok o Zabrán~ věcí se rr.á nadále dít neveřejnou cestou , 

cioko.nce bez úcasti osoby , jíž se ~ýká . :.avrhovaná novela 

má v průběhu roku teprve přejít na pořad jednání p::1rlamentu . 

1<.\·ěten 

17 . květn2 pfijel na přátelskou návštěvu do ČPskoslovenska 

rumunský di.r:tá"tor , jinak generální t<=:~ j errmík t.or:,unistické 

strany R .... munska 2. president republiKy Nicolee Ceaučescu . 

Z~i;ujeme tuto návšt~vu proto , ie byl~ svým zpfisobem pří 

značná , nebo t v polovině roku Českoslo v ensko , Rumunsko 

a 1ěmecká deffiokratická republika ~ třily mezi ty socialistické 

země , v nichJ pJ·etrváv2la nehybnost , bez zřetelnějšího 

náznaku změn . ..:okud se týče osoby ~J . Ceaucesca. dodejme , 

že přáteleni s rc.ontroverznír!.i osobami /J . "rafat/ nebo 

dokonce or~anizátory mezinárod~ího terorismu 1 ~ . Kaddáfí/ 

bylo pro totalitní režimy druhou pfirozeností . 



1 

23 . květn~ v rállici snižováni početního stAVU sovětfkých 

vojsk došlo k odsunu tři sovetských praporů z Československa. 
( 

Iůvody k dalšímu setrvání sovětské armády u nás ovšem nepo -

minuly, nao[ak, přítomnost vojsk tvořila určitou jistotu 

vládnoueí garnitury, která se s jejich přispění drží u moci 

již více než dvacet let . 

Č e r v e n 

·14. června se kom~lo 1'+. zc.seciání ·"v KS~. Bylo věnováno 

Vědeckému a technickému rozvoji, hutnictví , strojírenství 

a elektrotechnice . ~ohužel ~ady nepadla zmínka o tom , že 

ve vybraných strojírenských podnicích )robíhá skutečně 

mimořádná akce. ~ovětští experti z ministerstev zde přebíra 

li korstrukční a výr~bní dokumentaci výrobků , které dosud 

Československo do S.3SR vyváželo . ! r,'mci u.volňování napětí 

si je nyní začínají vyrábtt sami , protože hledají náhradní 

výrobní programy pro zbroj2řské podniky . C řádném zaplacení 

této aoK.mentace nikdo nemluvil a nové exportní příležitosti 

nán1 Sovětský svaz také hledat nebude . 

20 . června se konala společná schůze ,němovny lidu a 

uněmovny n&rodů . F·ředseda federální vlády L. / dcmec na ní 

přednesl zprávu o stavu nároqního hospodářství . uOUČPsně 

byl projednán ~čet federace za rok 1988 . Obsah bilanční 

zprávy byl relativně otevřený a kritický . 'práva se tak 

stala ilustrací dvaceti let hospodárské normalizace . 

Problémy a zaostávání , konstatovaná v podobné zprávě 

týmu O . .Šike z roku -,g6E se jen prohloubily . }'otřeba ekono -

mické reformy se ukáza.la jako nezbytná . Nicméně Adamcova 

zpráv8 v hledání př·íčin neutěšeného stevu hospodářství neš-



l ? a ani nemohl? jít k jádru problému: chybp je totiž 

v samotném systému direktivního plánování a řízení 

hospodářské 'w živ o ta , oez rřipu~3 tě ní jiných forem vle stnictví 

než socielistické . Věci ovšem dospěly tak daleko , že pokus 

o reformu bez 

k fiasku . 

Č e r v e n e c 

přizn~ ni této skutečnosti je přederr odsouzen 

- s r p e n 

V létě 989 se ob~evilo provolání , zvané Něko,ik vět . 

Toto provolání , které vzešlo z kruhů kolem Václava Havla , 

do několika dni po "zveřejnění" podepsalo více než 2COO 

lidí. V průběhu doby se sta lo j8kýmsi neoficiálním refe

rendem , vyjadřujícím pravý stev mysli československé ve

řejnosti . Text provolání je uveden v dokumentní příloze . 

o listopadové revoluce se pod ~ěkolik vět podepsalo té -

měř /7 000 lidí . ~amozřejmě , následovala o .ezva v podobě 

štvavé kampaně ve všech sdělovacích pro středcích apod ., 

ale tentokrát se zcela r.iinula účinkem . Ten , kdo se nymí 

rozhodl k podpisu se už zastrašit nedal . Navíc jistý vliv 

ne dění u nás měly převratné události v sousedním Německu , 

jehož režim se hroutil rychleji , než by kdokoli předpokládal . 

Dosud netecná část společnosti se dala do pohybu . 

V souvislosti s tím došlo k zesílení nátlaku ze strany 

vlády . Aonaly se další soudní procesy s politickým pod 

texte~ . Začátkem července byl souzen redaktor časopisu 

Vokno F . Stárek , v Českých Budějovicích byla odsouzena teprve 

osmnáctiletá Reneta Pánová za údajné pobuřování během prve

májových oslav . V srpnu byli v Bratislavě zatčeni a obža

lováni J . Čarnogurský , i' . Kusý , H. Fonická a V. J'iaňák . 

Provinili se podvracením republiky tím , ž e poskytovali 



informace Svobodné Evropě a že vydávali nezávislé Bra

tislavské listy . Proces s nimi se shodou okolností kryl 

s událostmi kolem 17 . listopadu a dostal tílli térrěf sym

bolický význa rr, . 

Pokud se týče oficiální scény našeho politického života : 

1 . července byla podepsána poměrně závažná donoda o ochra 

ně životního prostfedí mezi pfedsedy vlád Č eskoslovensk~, 

Polska , :~R. V zásadě šlo o ochranu exponovaných obl8stí 

Slezska a ~rušných hor, na jejichž umírání se stejnou 

cfrou podílely všechny tfi státy . ~luvilo se i o snaze 

zastavit znečišt ní IJabE a dalších fek v oblasti . 

17. července nPvštívil první muž v zemi ~ generální 

tajemník ÚV KSČ l1Jiloš Jakeš - Západočeský kraj o Po 

prohlídce vybraných závod~ prolliluvil v Červeném Hrádku 

k aktivu funkcionář·~ kraje , pfičerr.ž jeho projev a následná 

beseda vstour:-ily tén.ěř· do d 8 j in . Kdosi přihlouplé vý1:oky 

s . Jakeše nahrál a ty pak kolovaly na kazetách mezi lidmi 

jako výborný vtip . Cvšem v k2ždé~ pfípad~ ~ . Jakeš sd~loval 

shromážděným závažné skutečnosti , z nichž byl zcela zfejmý 

pocit , že stranické špičky jsou izolovány a nesch opnyna

vázat produktivní dialog se společností . 

21 . srpn2 uplynulo dvace t jedna let od zahájení ~ovětské 

okupace Československa . Byla to jen další nevyfešená otázka . 

fálokdo očekával její vysv~tlení od vládnoucí g~rnitury , 

o to více se však čekalo n~ sovětské vyjádfení k věci . 

Sovětské vedení volilo vcelku rozumný postoj: do celé 

věci se zatím nevRěš o vat a poLecnat zcela n~ našich konunistech , 

jak lidem pozvání sovětských vojsk vysvP.tlí . SovPtský ministr 



ZPhre.ničí posléze prohlásil , že sovětská strena bude 

respektovat Foučení z krizového vývoje , tedy hlavní nor

m"' lizační dokurr.ent , pokud jej nepřehodnotí sami česko 

slovenští komunisté . i~ tomuto přehodnocení nedošlo a tak 

se na podzim roku 19t9 zdálo , že sovětské vojska budou na na 

šem úzeffiÍ věčně . 

z á ř í 

5 . září 19t9 byl předseda federální vlády Ledislav 

damec v Ru~unsku na oficiální návšt~vě . V této souvislosti 

citujme z dopisu rumunských disidentfi N. Ceaučeskovi : 

"··· ústeva je de facto zrušena a neexistuje ani ž2dný plat

ný právní systém . 11 V dopise se d{,.le mluví o rozvratu hospo

dářství, hrdlzbě likvidace venkova "s:vstemizací" vesnic , tedy 

vytvářenír,. uměl ~ch aglomere cí n ěstského typu , o kP t2 strofálním 

zásobování měst potra vir;pmi a energií . Fřimomín2 jí prudný 

pokles mezinárodní prestiže Rumunska, o čemž svřd~í rozhodnu

tí řady státfi uzpvřít zde své konzuláty . P ř e d s t 2 v i -

t e 1 é e v r o p s k ý c h n e k o m u n i s t i c k ý c h 

z e m i s e s 1 . C e a u č e s c e ~ v fi b e c o d m í -

t a j í s týk a t . Autoři dopisu vyzvali adre~~tF , 

aby se n8 prodleně vzd2..l plánu systemizace vesnic , 8by 

obnovil záruky občanských práv a učinil přítrž exportu pot

~2vin , "který ohrožuje samotnou biologickou existenci 

našeho národa" . 

7. září byly Federální vládou projednány návrhy čtyt~ 

zákoný , které by se měly stát zákl~dem "přestavby národního 

hospodářství 11 od 1 • 1 . 1990 . Šlo o zákon o od vod ech do 

státního rozpočtu , o dfrchodové dani , o bankách a spořitelnách 



a o zákon devizov~ . ~konomická reforma však nerrdže být 

úspěšná bez reformy politické . Vedoucí úloh2 str2ny ve 

společnosti se pochopitelně Prenáší i do hospodářství , 

a proto třeba o hospodářské samostatnosti podniků nebo 

b8nky , netnůže být řeč . 

13. zárí byla oživena ud~.lost z 3L . březn: 1989 , kdy 

dva rrladiství ze Slovenska unesli do ÁSR r.adPrsk~ letadlo . 

lo výměn~ n6t na ~rovni minis~erstev zahraničních v7cí 

odu ítla německá vláde oba teroristy vydat čs . úřadťtm . 

lcíjen 

11 . října se konalo 15 . zasedání ťv ~S~. Bylo zřejmé , 

že se schyluje k poli ti cké kr i zi . .ěkteří řečníci totiž 

vybočovali z oficiálního pptimistického tónu e s t abilizo

vané si~uaci v zemi 2 o podpoře lidu politice strany . 

" Socialistické země ve Vídni p:Y·istoupily nr., bur7oazní 

pojetí lidských pl áv , impericlisrnus v I ol s ku , r P~d~ rsku 

i ~inde pracuje n;:: po ojném přechodu k karita1ismu 2 

v ..Jovětském svazu to vít8.jÍ jako obnovu socialismu . Vezme - li 

se v úvahu , že se hnuli i Á ěr.ci , je věc j2sná : nepřítel je 

před bra·ami , nápor nepřátel socialismuse ted obrátí pro -

ti ~eskoslovensku a jsou tedy na míst~ včasná a důkladná 

opatření . " ;J . Šabata. , Lidové noviny , listopad 1989/ 

Z::1Če.lo se zde nesměle n.luvi t o přesunu reformy do poli 

tické obl2 sti , nic~éně "zrrěn~ nesmějí být ukva· ené a ausí 

být pr orn·•šlená 11 • /T.J . da 1.ec; UVE. žovaní str2 nických špiček 

je vf:ak pom::olejší než spolr::::čenský vývoj , nrkonec na brány 

socialismu nebušil Nepřítel , ale Občan . 



19. října navštívil Českoslovens'.{o Jásir Prafot, před

stsvitel Crg<nizace pro osvobození Jalestiny a president 

neexistutj.ícího státu 1-'alestina. Jdělova cí prost r edky se 

o ~čelu návš t ~vy ne &mínily, ale bylo zcel2 zřej~é , že Česko

slovensko podporuje podivné snahy Ar2fatovy . Aby nebyl 

konec stykům s osobs.mi, jirLŽ derrjokratický svět nebyl neklo

něn: v říjnu n~vštívil ministersk# předsedaL . Rdamec 

Irák, kde Česko ~lovensko našlo odbyt značné části své 

zbrojní produkce, a přátelsk: pobesedoval i s tamním dik

tátorem Saddámem Husajnem o 

28. říjnn. se konala ne Václavském námě: tí v Ireze 

téměř čtyřicetitisícová demonstrace při příležitosti 

71. výročí vzniku Československa. ~e~í ~č2stníci , tr9dičně 

obklíčeni ~ biti policií, nejčastěji skandovali heslo 

o svobodných volbách. 

1-.a přelomu září 2 ří j n2 Z8 žila } ra ha nezapomenutelnou u

dálost. } o otevření rrjadarskv ch hranic německým er .. igrantúm 

zpřísnil? na.še vláda na žádost něn1ecké vlády opatření n8 

Slovensko - madarské hranici . Důsledkem bylo , že němečtí 

urrchlíci se začali uchylovat na velvyslaneství Splokové 

republiky ? t 8 m žádali o azyl . Po jednáních n::>, 1írovni 

ministrů z2hraničních věcí fle. zasedání csr-; v ~ ew Yorku , 

vyřešila situaci iniciativa ll . D. Genschera . Ten 3C . září 

oznámil uprchlíkŮriJ v Z8 hradě vel vy sl- nectví , .. e j s Gu pro 

ně připr2 veny zvláštní vleky , které j e dopraví do NSR , 

nebot bylo rozhodnuto jejich žádostem o azyl vyhovět . 

Odjelo 6 220 osob . To vyvel alo další vlnu emigrantů . 

Stovky nově přícrozích se dobýv2l, . do z2hrady velvyslanectví, 

kde vznikl provizorní tábor . 2 . října docházelo k c: robným 

incidentům s Bezpečnos'Í, kayž lidé zabírali chodníky 



před bud o vou vel vy s lg nectví . ) • i'·í j n.o uzc. vřel8 HDR hranice 

s ~eskoslovenskem , 2by zamezila dalším ~těkňr . Soutrsně 

vyslale vlaky k evakueci posledních uprchlík~ z I~~hy do 

lSR . Vlaky nepřijely , protože koleje b~li zablokovány 

dPl"'ír.i stovkaui licí , kteř·í chtĚli odjet do :rahy . ~vakuace 

nc:kor1ec postupně proběhly mezi t • - 5 . ří~nem . ,dhady počtu 

upr~hlík~ kolís~ly kolem čísla 15 000 . ~s . vláda v tóto 

vyij~té situaci ukázslc- lepš í tvář , nebot v celé vvci 

zachovale jistou neutralitu . Bohužel selhaly pokusy o 

účinnou humsnitární pomoc . Cbčané se k věci st<:věli jedno 

značně : Němc~ffi fandili a sna~ili se ji alesro~ minimálně 

poffioci potr vinami , nápoji a lé y . A tak po východních 

Němcí ch zůstaly v Pn, ze stovky opuštC ný ch Trabant~ , které 

byly v neuvcf-~elně krátké dob~ vykradeny těmi cruhými 

občany a pocit , že se konečně n~co děje . 

listopad 

12 . listopadu byla v ~í~ě svatořečena Anežka ~ eská . 

o ~írra se vydalo n~kolik tisíc českých 2 slovenských poutní 

ků . Po čtyřicetileté ignoraci :::1 zatracování nábožr::nského 

?.ivota bvla k této události n2mířena i pozornost ofi-., 

ciálních sdělovacích prostředků 2 sla vnostní mši svato -

řečení přená~ela i televize . 

í 3 . listopadu byl na návštěvě v ČSSR př· ed~·eda ~idovské-

no %ongresu Ed
0
ar Bronf~ann . lředal ministerskému předse -

čovi 1 . Ad 2 r,,covi sezna.ru válečných zločinců ~ ožádal 

jej o zpřístupnění dosud tajných archivníc~ fond~ , ~by 

bylo pátrání po dosud žijících zločincích Qspěšnější . 

17 . listopadu se konal pietní akt student~ vysokých 



škol k uctění památky Jan2 Opletala . To~o povolené shro

ffiáždění přerostlo v de~onstraci , požadující politické 

reforrr:y . Proti derr,onstrujícím zasáhly poř~dkové síly , 

výsledkem bylo 592 zraněných . Lásledně vypukly mesové 

demonstrace , nejdříve v }raze a v dalších dnech se roz

f:ířily i do dalších mfst . Byle zahájena stávka studentů 

a kulturních pracovníků . Jejich požadavky záhy podpořily 

politické strany , bylo zveřejněno tisíce podpůrných stano 

visek různých orgeniza f í a továren . 19 . listopadu bylo v Pra

ze založeno Cbčanské f6rum , otevřené sdružení v~ech občanů 

republiky , které v následujících dnech zveřejnilo své 

programové zása.dy . Vůbee první strs.nou , která z" ujala 

jednoznačné stanovisko k podpoře studentů a :1erců , byla 

Československá strpna socialistická . Její prohlášení 

k událostem 17 . listopadu , v n6mž byl odsouzen zákrok 

bezpečnostních složek , vysloven požadevek jeho p~eš etření 

a vyjádřeno přc..ní , a by <"e ta.kové zákroky již nikdy neopa

kovaly . Svobodné slovo , st r anický tisk ČSS , již v pondě-

lí objektivně informovalo o pra ~ských událostech a mělo 

tak podstatný vl i v m prolorr.ení inforn,ační bariéry ne 

VenkovŘ . 2C . l istopadu bylo založeno hnutí Verjn s t pro -

ti násiliu , slovenská obdob2 Občanského f6ra . lolitickou 

situací v zerr i se aabýv< ly federální a národní vl: dy , 

přičemž schválily admini strativní opatření k zavedení po 

řádku . Předsednictvo ÚV KSČ jejich stanovisko podpořilo . 

f'ezi 2C . - 24 . listopadem se v - r, ze na Václavském ná

městí kon::'!lP série den1onstr2 cí , které r·epublik" již dlouho 

nezažila . V té době se bouře přenesly do celé země . 

N;;:, jedné z více než půlr:ailiorJových demonstrací prohlá-



sil Václrv Eavel : " Situace je v této chvíli otevřená , je 

před námi mnoho možností p máme jen dvě jistoty . První 

z ~ich j~ jistota , že není ~ávratu k předchozímu totalit 

nímu způsobu ~1ády , který dovedl na i společnost n~ pokraj 

neprosté duchovní , mravní , politické a hospodářf'ké krize . 

-·eši drc.hou jistotou je , že chceP.e žít ve svobodném , demo 

kr8tickém a prosperujícím Československu , "které se musí 

vrát it do Evropy , a ie se tohoto ideálu nikdy nevzdáme , 

byt by se v následujících dnecb stela coKoliv ." 

Irvní setkání ~fedsedy federální vlády a zástupců 

Ob čp nského ifÓra se konalo 21 • 11 • I· ezi 24 . - 25 . listopadem 

se konalo mimořádné zasedání av KuČ , které konstatovalo , 

že společnost se ocitla v krizi a že další stupňov~ni n~pětí 

ohrožuje socialismus . Bylo zvoleno nové vedení strany , ge

nerálnírr tajerrníkem se st8l K. Urbánek . Další události 

ukázaly , že situace se vedeni státu už dávno vymkla z ruky o 

25 . 11 . se t2ké konala mimořádná se 1ůze federální vlády . 

Bylo rozhodnuti doplnit vládu o zástupce jiných politických 

stran a nestraníky , zahájit prošetřov~ní zás~hu policie 

17 . 11 ., urychlit dopracování návrhů nové ~stavy a doporučit 

presidentu republik propuštění některých politických věz -

ňů . Trestní stíhání proti J . Čarno[urskému , J • Kusému , 

J. un::lovi , } . l1hlovi, R. Zemanovi bylo Z8staveno . Sou

Č8sně byli propustěni I • .:-Tr:o'..ls , I. Polanský 2 F . Stárek . 

Vůbec největší r.anifestace se v Pr2 ze kon8.ly 25 . - 26 . 11., 

účastnilo se jic t třičtvrtě milionu lidí ? byly přenášeny 

televizí . 

26 . 11 . došlo k prvním oficiálním jednáním "u kulntého 

stolu" mezi zástupci federální vl{dy a ÚV Národní fronty 

a zástupci Cbčanského fÓra . Strqnu první vedl L. Adamec , 



b 

druhou V. Havel. Téhož dne odvolalo mimořádné zasedání 

~V KSČ z funkcí M. Štěpána, M. Zavadila a J. Lenárta, jejichž 

znovuzvolení do "obrozeného" 6středního výboru vyvolalo 

Vlnu nesouhlasu. 

V pondělí 27. listopadu se konala dvouhodinová generální 

stávka na podporu požadavků nyní již rozhodující většiny 

společnosti. Občanské fÓrum po úspěšné stávce navrhlo ukončit 

celostátní stávkové hnutí. Stávka studentů a stávky divadel 

Však pokračovaly, nebot změny, které nastaly po 17. listopadu 

nebyly považovány za dostatečné. 

Den po generální stávce bylo uspořádáno jednání mezi 

federální vládou, zástupci ústředního výboru Národní fronty 

a Občanským fÓrem. Bylo dohodnuto vytvoření koaliční vlaády 

a zrušení těch člá~ ~stavy, které proklamovaly vedoucí úlo

hu strany ve státě. 

Tyto články byly Federálním shromážděním zrušeny 

dne 29. 11. Současně byla zřízena parlamentní komise pro dohled 

nad vyšetřováním událostí 17. listopadu. 

30. listopadu rozhodla federální vláda o odstranění zá

tarasů na hranicích s Rakouskem. K témuž datu byla na čs. 

VYfokých školách zrmšena výuka marxismu - leninismu. 

p r o s i n e c 

Rekonstruovaná federální vláda byla jmenována 3. pro

Since. Ministerským předsedou zůstal L. Adamec. Vláda měla 
21 členů, z nich 16 bylo členy KSČ, po jednom členy strany 

socialistické a strJny lidové a tři nestraníci. Proti takové

mu složení vlády lidé okamžitě protestovali. Demonstrace za 



odstoupení vlády se konaly následující den . Občanským 

f~rem zde byl vysloven požadavek uspořádat svobodné volby 

nejpozději v červenci 199ú . 

4 • prosince se v !•loskvě sešli představitelé Polska , í1a-

"t 
0 2 rska, Bulharska , NDR a Sovětského svazu , aby se vyjád-ř·ili 

k intervenci armád Varšavské smlouvy do ~eskoslovenska 

v roce 1968 . Intervenci ozm~čili za akt vměšování do vni třriích 

záležitostí našeho státu a odsoudili jej . K zásahu se vyjádřila 

i sov~tská vláda . V óficiálním stanovisku ~onstatov2la , že 

tehdejší vedení přijrlo nevyvážený a neadekvántní postup 

3ásehu do záležito~tí spřátelené země o 

5. prosince bylR jmenována nová vládn. České republiky 

ve složení 5 nestraníkŮ , b členů KSČ 2 4 z ČSS a ~SL 
~éhož dne označil veřejně v televizi generální t~jemLÍk 

strany K. Lrbánek za neplatný dokument Poučení z krizového 

vývoje a vyslovil se pro politickou rehabilitaci vyloučených 

a vyškrtnutých členů strany .. J.ímto prohlášením byl8 

ukončena více !eŽ jednadvecet let trvající normalizace . 

6 . 12 . byly odzbrojeny Lidové milice a jejich výzbroj 

př·edána do armádních skladů . Byl to první krok k 'J.končení 

existence ozbrojené složky :st rany 

7. prosince podal demisi Iředseoa federál i vlády 

L. Adamec . z KS~ byli vyloučeni M. Jakeš a M. Štěpán pro 

hrubé poliLické chyby . JEozději se ob8 označovali ZB pouhé 

obětní beránky . :~a celostá:tmí poradě přeo sedů odborových 

výborů byla vyslovene nedůvěra současnému vedení Dstřední 

rc.dy odborů • 

• ová jednání o rekonstrukci federální vlády a řešení 

Politické kri ze v ~SSR vůbec mez i rozhodu.ícími před~tavi -



teli politiky se konala 8 . - 9 . prosince . 

Z těchto jedháni vzešla tzv . vláda národn,ho porozu

měni. : inis~er.kým pfedsedou se stal I . ~elfa . foprvé 

od roku 1948 měla tato vláda menšinové z2stoupení élenů 

K..sč , kterých bylo ve vládě 10 , proti 7 nestraníkům , ro 

2 ólenům Gss a dvěma lidovcům . 10 . 0rosince paal demisi 

president republiky G. ~usák . l,a "/éiclavském náměstí v I.)raze 

se t á hož dne konala manifestace , Občanské .f;rum zae odvo

lalo generální stávku plánovanou na 11 . 12 ., n.ebot j!!,eno

vánim vlády národního poruzumčni pominuly důvody ke stávce o 

Studenti nrdále udružují stávkouou pohotovost , až do 

splnění všech svých požadavků . 

Po odstr upení G. ~lusáka vyvstal.q_ nutnost nových pre 

Sidentských voleb . Od poóátku se mnozí vyslovovali pro 

kandidtaturu v. Havla . CstRtní kandidáti , napf . č . ei sef 

nebo A. ~ubček se svých kandidatur vzdávali v jeho prospěch . 

20 .-21 . prosince proběhl mimořádný sjezd KSČ , pfedsedou 

strany byl zvolen L. Adamec . bylo schváleno prohlášeni 

k obóanům ČSSR s omluvou za étyřicet let devrstace národa 

a byl zrušen cokument Foučeni z krizového vývoje . 

Bývalí členové strany byli vyzváni k návratu . krize 

str·e.ny však pokračovala i po tpornto sjE:zdu . 

28 . 12 . schválilo Federální shromáždéni změny zákona 

o Volbě nových poslansů zákonodárných sborů . Byla provedena 

změna tistavního slibu presidenta . 

29 . prosince proběhly volby pFesidenta republiky . Zvo 

len byl Václav Havel . 



D O K U M ~ N T y K I. K A F I T O. L E 



l'rohlášení Charty 77 ze dne 1. 1. 19·17 

Vne 1~. 10. 1976 byl ve sbírce zákonů CSSR /č. 120/ 

zveřejněn Mezinárodní pakt o občanských a polltických právech 

a ~ezinárodní pakt o hospodářských, sociálních a kulturních 

Právech, které byly jménem naší republiky podepsány v roce 
1
968, stvrzeny v Helsinkách v roce 1975 a vstoupily u nás 

v Platnost dnem 23. 3: 1976. Od té doby mají naši občané 

Právo a náš stá t povinnost se jimi řídit. 

Svobody a práva, jež tyto pakty zaručují, jsou důle

Žitými civilizačními hodnótami, k ni~ž v dějinách směřovalo 
Úsilí mnoha pokrokových lidí, a jejichž uzákonění může významně 
Pomici humánnímu rozvoji naší společnosti. Vítáme proto, že 

CSSR k těmto paktům přistoupilo. Jejich zveřejnění nám ale 

s novou naléhavostí připomíná kolik základních občanských práv 

Platí v naší zemi zatím - bohužel - jenom na papíře. 

Zcela iluzorní je například právo na svobodu projevu, 

zaručené článkem 19 prvního paktu. 

Desítkám tisíc našich občanů je znemQžněno pracovat v 

jejich oboru jenom proto, že zastávají názory odlišné od názo

rů Oficiálních. Jsou přitom často objekten nejrozmanitější 

diskriminace a šikanování ze strany úřadů i společenských 

orga nizací, zbaveni jakékoli možnosti se bránit, stá ají se 

Prakticky obětí apartheidu. 

Statisícům dalších občanů je zbavována ' svoboda od stra

chu ~/preambule prvního paktu/, protože jsou nuceni žít 

v trvalém nebezpečí, že projeví - li své názory, ztratí pra

covní a jiné příležitosti. 

V rozporu s článkem třináat druhého paktu, zajištujícím 



Právo na vzdělání, je nesčetným mladým lidem bráněno ve studiu 

jen Pro jejich názory nebo dokonce pro názory jejich rodi-

č~. Bezpočet občanů musí žít ve strachu, že kdyby se proje

Vili v souladu se svým přesvědčením, mohli by být bud sami 

nebo jejich děti zbaveni práva na vzdělání. 

Upla~není práva'vyhledáva~,ppijímat, rozšiřovat 

informace a myšlenky všeho druhu, bez ohledu na hranice. at 

ústně, písemně nebo tiskem, či .prostřednictvím umění~/ bod 

dvě, šlánek 19, prvního paktu/, je stíháno nejen mimosoudně. 

ale i soudně, často pod rouškou kriminálního obvinění 

I Jak o tom svědčí mimo jiné právě probíhající procesy , 

s mladými hudebníky/. 

Svoboda veřejného projevu je potlačována centrálním 

řízením všech sdělovacích prostředků i publikačních a kultur

ních zařízení. Žádný politický, filosofický či vědecký názor 

nebo umělecký projev, jen trichu se vymykající úzkému rámci 

Oficiální ideologie či estetiky nemůže být zveřejněn; je 

znemožněna veřejná kritika kritizovaných společenských jevů, 

je vyloučena možnost veřejné obrany proti nepravdivým a uráž

livým nařčením oficiální propagandyj zákonná och~ana proti ,, 
Utokdm na čest a pověst: jednoznačně zaručóvaná článkem 17 

Prvního paktu, v praxi neexistuje./, lživá obvinění nelze 

vyvrátit a marný je každý pokus dosáhnout nápravy nebo opra

vy soudní cestou; v oblasti duchovní a kulturní tvorby je 

VYloučena otevřená diskuse. Mnoho vědeckých a kulturních pra

covníků i jiných občanů je diskriminováno jen proto, že před 

lety legálně zveřejňovali či otevřeně vyslovovali názory, 

které současná politická moc odsuzuje. 



Svoboda náboženského vyznání, důrazně zajištovaná 

Článkem 18 orvního paktu, je systematicky omezována mocenskou 

svévolí; okleštováním činností duchovních, nad nimiž trvale 

Visí hrozba odepr ení nebo ztráty státního souhlasu s výkonem 

jejich funkce; existenčním i jiným postihem osob; které 

své náboženské vyznání slovem či skutkem projevují; potlačo

váním výuky náboženství apod. 

Nástrojem omezení a často i úplného potlačení řady 

občanských práv je systém faktického podřízení všech institu

cí ve státě politickým direktivám aparátu vládnoucí strany 

a rozhodnutím mocensky vlivných jednotlivců. 6stava ČSSR 

a ostatní zákony a správní normy neupravují ani obsah, 

ani formu, ani tvorbu a aplikaci takových rozhodnutí: jsou 

Převážně zákulisní, často jen ústní, občanům vesměs neznámá 

a jimi nekontrolovatelná; jejich původci nezodpovídají nikomu 

než sami sobě a své vlastní hierarchii, přitpm však rozhodu

jícím způsobem ovlivňují činnost zákonodárných i výkonných 

orgánů st#tní správy, just ice, odborových, zájmových i všech 

společenských organizací, jiných politických stran, podniků, 

závodů, úřadů, zařízení, přičemž jejich příkazy mají před

nost i před zákonem. 

Dostanou - li se org~nizace nebo občané při výkladu svých 

Práv a povinností do rozporu s direktivou, nemahou se 

obrátit k nestranné instanci, protože žádná neexistuje , 

Tím vším jsou vážně omezena práva vyplývající z článku 22 

a 21 prvního paktuj práva sdružovat se a zákaz jakéhokoliv 

omezení jeho výkonu; i článku 25 I rovnost práva podílet se 

na Vedení věcí veřejných I a článku 26 I vyloučení diskrimi-



llace před zákonem./ 

TentQ stav také brání dělníkům a ostatním pracujícím 

Zakládat bez jakéhokoliv omezení odborové a jiné organizace 

k Ochraně svjch hospodářských a sociálních zájm~ a svobodně 
~YUžívat práva na stávku 1 bod 1 článku 8 druhého paktu;. 

ualší občanská práva, včetně výslovného zák?zu 'své

~olného za <ahování do soukromého života: do rodiny, domova 

nebo korespondence'/ článek 17 prvního paktli /, jsou povážli-
Vě -

narušována také tím, že ministerstvo vnitra nejrdznějšími 

zp~soby kontroluje život občan~, např. odposlechem telefon~ 

a byt~, kontrolou pošty, osobním sledováním, domovními pro

hlídkami, budování sítě informátoru z řad obyvatelstva I získá

Váním často riepřípustnými hrozbami nebo naopak sliby/ • .. 
Casto přitom zasahuje do rozhodování zaměstnavatel~, inspi-

ruje diskrimunační akce úřad~ a organizací, ovlivňuje justiční 

orgány a řídí propagandistické kampaně sdělovacích prostředků, 

Tato činnost není tegulována zákony, je tajná a občan se pro

ti ní nemůže nijak bránit. 

V případě politicky motivovaného trestního stíhání 

Parušují vyšetřovatelé a justiční orgány práva obviněných 

a jejich obhajoby, zaručované článkem 14 prvního paktu i 

čs. Zákony. Ve věznicích se s takto odsouzenými lidmi za
ch · · az~ zp~sobem, který porušuje lidskou důstojnost vězněných, 

Ohrožuje jejich zdraví .a snaží se je morálně zlomit. 

Obecně je porušován a bod 2 článku 12 prvuíno paktu, 

Zaručující právo občan~ svobodně opustit svou zemi, pod 

záminkQu 'ochrany národni bezpečnost~ '/bod 3/, je toto prá

Vo Vázáno na různé nepřípustné podmínky. Svévolně se postupu
je 

i Při udělování vstupních vjz cizím státním příslušníkům, 



z nichž nemohou navštívit ČSSR, například jen proto, že se 

Pracovně či přátelsky stýka~i s osobami u nás diskriminovaný
mi. 

Někteří občané - a~ soukromně, na pracoviští či 

Veřejně / což je prakticky možné jen v zahraniěních sdělo

Vacích prostředcích/ Y na soustavné porušování lidských práv 

a demokratických svobod upozorňují a dožadují se v konkrétních 

Případech nápravy; jejich hlasy však zůstávají většinou bez 

odezvy anebo se stávají předmětem vyšetřování. 

Odpovědnost za dodržování občanských práv v zemi padá 

samozřejmě především na politickou státní moc. Ale nejen na. 

ni. Každý nese svůj díl odpovednosti za obecné poměry, a 

tedy i za dodržování uzákoněných paktů, které k tomu ostatně 

Zavazují nejen vládu, ale i všechny občany. 

Pocit této spoluodpovědnosti, víra ve smysl občanské 

angažovanosti a vůle k ní, i společenská potřeba, hledat 

její nový a účinnější výraz přivedl n~s k myšlence vytvořit 

Chartu 77, jejíž vznik dnes veřejně oznamujeme. 

Charta 77 je volné, neformální otevřené společenství 

lidí různých přesvědčení, různé víry a různých profesí, 

kzeré spojuje vůle jednotlivě i společně se zasazovat o 

respektování občanských a lidských práv v naší zemi t ve 

SVětě. Těchto práv, která člověku přizn~vají oba uzákoně-

né mezinárodní pakty, závěrečný pakt Helsinské konference, 

četné mezinárodní dokumenty proti válkám, násilí a sociálnímu 

a duchovnímu útisku, a které souhrnne vyjadřuje Všeobecná 

deklarace lidských práv OSN. 

Charta 77 vyrůstá ze zázemí solidarity a přátelství li

dí, kteří sdílejí starost o osud ideálů, s nimij spojují 

sv~j život a práci. 



Charta 77 není organizací, nemá stanovy, stálé orgány 

a organizačně podmíněné členství. Patří k ní každý, kdo 

souhlasí s její myšlenkou, účastní se její práce a podporuje 

ji. Charta 77 není základnou opoziční politické činnosti. 

Chce sloužit k obecnému zájmu, jako mnohé podobné iniciativy 

v různých zemích na Západě a Východě. 

Nechceme tedy vytyčovat vlastní program, politických 

či společenský~h reforem či změn, ale vést v oblasti svého 

P~sobení konstruktivní dialog s politickou a státní mocí, 

Zejména tím, že budeme upozorňovat na různé konkrétní přípa

dy Porušování lidských práv, připravovat jejich dokumentaci, 

navrhovat řešení, předkládat různé obecnější návrhy směřu

jící k prohlubování těchto práv a jeji~h záruk, působit jako 

Prostředník v případných konkrétních konfliktních situacích, 

které může bezpráví vyvolat, a pod ••• 

Svým symbolickým jménem zdůrazňuj e Charta 77, že vzniká 

na Prahu roku, který byl vyhlášen rokem práv politckých věz

ň~ a v němž má bělehradská konference zkoimat plnění závazků 
z Helsinek. Jako signatáře tohoto prohlášení pověřujěme 

Prof. dr. Jana Patočku Dr. hc., Václava Havla a prof. Jiřího 

H~jka úlohou mluvčích Charty 77. Tito mluvčí ji plnomocně 

zastupují jak před státními a jinými organizacemi, tak i před 

Daší a světovpu veřejno~tí a svými podpisy zaručují 

autenticitu jejích dokumentů. V nás i v da~ších občanech, 

kteří se př±pojuj~, budou mít své spolupracovníky, kteří se 

8 mini zúčastní potřebných jednání, ujmou se dílčích úkolň 

a budou s ni~i sdílet veškerou zodpovědnost. 

V Praze dne 1. 1. 1977 



Petice kulturních pracovníků, která vznikla v souvislosti 

8 Událostmi pražského Palachava týdne. 

16. ledna byl na Václavském náměstí zatčen Václav Havel 

a další účastníci pietního aktu za Jana Palacha. Nás, kteří 

Václava Havla známe jako vynikajícího dramatika a čestného 

člověka, znepokojuje a uráží, jak nepravdivě sdělovací prostřed

ky o této události referují. Jako kulturní pracovníci jsme 

Přesvědčeni, že existující společenské problémy nelze zastírat 

ani řešit ostouzením, zatýkáním a násilím. Žádáme proto, aby 

československé úřady přistoupily na dialog, jehož užitečnost 

samy zdůrazňují. Předpokladem takového dialogu je ovšem pro

Puštění Václava Havla a všech neprávem zadržených a pravdivé 

informování veřeJnosti. 

Praha 26. ledna 1989 /následovaly podpisové archy/. 



Iniciativa vědeckých pracovníků, vzniklá v souvislosti 

s lednovými událostmi v Praze 

Vážený soudruhu předsedo vlády, 

v poslední době, kdy v celém světě vzrůstá tolerahce 

mezi skupinami lidí, ba i celými národy, odlišných názorů, 

jsme v Československu svědky projevů právě opačných. I nás, 

Vědeckých pracovníků se hluboce dotkly události posledních 

týdnd a cítíme morální povinnost i pot~ebu vyjádřit se k nim. 

Pod vlivem vývoje v Sovětském svazu se i u nás za

Čalo hovořit o nutných změnách. Zprvu jen ekonmických, nyní 

ta ke' o demokratizaci společnosti. Bohužel, zcela nepřim~řený 

zásah bezpečnostních složek proti shromážděním k výročí smrti 

Jana Palacha v nás vzbuzuje obavy, že činy jsou v rozpera 

se slovy. 

Podstatou naší práce je fvorba nových hodnot i mate

riálních a nedílnou součástí tohoto procesu Ue kritika. 

Jsme na ni zvyklí a chápeme ji jako důležitý nástroj zdoko

nalování jakéhokoliv díla. Domníváme se, že právě nedostatek 

možností vyjadřovat se veřejně k vedení naší společnosti 

a Případně je kritizovat, je jednou z příčin ekonomické, 

sociální a politické krize, ve které se naše společnost na

Chází. Domníváme se,že vláda i další orgány státní moci 

by měly o nezávislou kritiku a veřejné posuzování své 

činnosti usilovat, vytvářet pro ne vhodné podminky a ne 

je násilím potlačovat. 

Připojujeme se proto k výzvě československých kultur~ 

ních pracovník~ a žádáme Vás, abyste použil svého 

k Propuštění všech občanů zadržených v spuvislosti 

vlivu 

se 

shromážděním na Václavském náměstí a k zastavení jejich 



trestního stíhání. Jsme toho názoru, že by orgány státní moci 

měly podpor,vat a umožňovat otevřený dialog všem občan~m 

a uvážlivěji posuzovat oprávněnost jejich žádostí o po~álení 

manifestací a veřejných shromáždění. 

Ddležitou podmínkou pro vytváření ddvěry, o které jste 

mluvil ve svém inauguračním projevu, je zpdsob informování 

Veřejnosti. Jeho jednostrannost a zkreslování. kterých jsme 

svědky v poslední době, ovzduší ddvěry v žádném případě ne

vytváří. Chápeme, že proces přestavby a demokratizace česko

slovenské společnosti nebude snadný. Doufáme vsak, že vyústí 

v demokracii, ve které bude prostor pro pluralitu názord. 

Víme z vědecké práce, že i nekonformní názory mají svou cenu 

a někdy vedou k výsledkdm velkého významu a užitečnostiw 

Praha, únor 1989, následovaly podpisové archy. 



Z' 
avěrečná řeč V. Havla 21. 2. 1989 I výňatky; 

Paní 
soudkyně, 

···domnívám se, že mi nebylo prokázáno ani podněcování, 

ani ztěžpvání výkonu pravomoci veřejného činitele. Považuji 

se tady za nevinného a žádám, abych byl osvobozen. 

Rád bych se ale závěrem vyjádřil k jednomu aspektu ce

lého případu, o kteréq dosud nebyla řeč. V obžalobě se říká, 
že jsem se snažil zastřít skutečný protistátní a protisocialistický 

charakter připravovaného shromážd ění. Tímto tvrzením, které 

ostatně není a nemdže být něčím konkrétním dol oženo, je mému 

jednámí přisuziván politický cíl. To mne opravňuje k tomu, 

abych se zde i já zabýval politickou stránkou věci. 

1-'ředevším musím konstatovat, že slova !protisocialistický" 

a "Protistátní" už dávno ztratila jakýkoliv sémantický smysl, 

Protože se ~ěh~m svého mnohaletého a zcela svévolného 

Používání stala jen hanlivou nálepkou pro vše~hny občany, 

kteří jsou moci nepohodlní, a to zcela bez ohledu na jejich 

Politické smýšlení •••• Dnes jsou těmito epitety označovány 

Caarta 77 a další nezávislé iniciativy, samozřejmě opět jen 

Proto, že je vládě jejich pdsobení nepříjemné a že cítí 

Potřebu je nějak diskvalifikovat. ••• 

Jaký je tedy skutečný politický smysl toho, co děláme? 
0harta 77 vznikla a působí jako neformální společenství, 

které se snaží sledovat, jak jsou v naší zemi respektována 

lidská práva a jak jsou dodržovány příslušné mezináro dní pakty• 

Případně ~stava ~SSR. Dva náct let Charta 77 upozorňuje státní 

orgány na vážné rozpory mezi přijatými závazky a společenskou 

Praxí, dvanáct let poukazuje na rdzné nezdravé a krizové 

jevy, na porušování ústavních práv, na svévoli, nepořádky a 



nekompetentnost •••• Dvanáct let nabízíme , státní moci 

0 těchto věcech dialog. Dvanáct let státní moc na naši 

iniciativu nereaguje a jen nás za ni zavírá a pronásleduje • 

•••• 

Nejednou jsem veřejně poukazoval na to, že míra respektu 

k nekonformním a kriticky smýšlejícím občanňm je ukazatelem 

míry respektu k veřejnému mínění vůbec. Nejednou jsem 

Už řekl, že trvalá neúcta k pokojným projebům veřejného mí

nění může nakonec vyvolat jen stále viditelnější a důras

nější protesty společnosti. Nejednou jsem ře~, že nikomu 

nepomůže, bude-li vláda čekat na to, až začnou lidé demon

strovat a stávkovat, a že tomu všemu může snadno předejít 

Věcným dialogem a dobrou vůlí slyšet i kritické hlasy • 

•••• 
V pondělí 16. ledna jsem setrval na Václavském náměstí 

přes hodinu hlavně proto, že jsem nevěřil svým vlastním 

očím. Stalo S F totiž něcd, co by mne bývalo ani ve snu ne

napadlo. Zcela zbytečný zásah Bezpečnosti proti těm, kdo 

chtěli v tichosti a bez jekékoliv publicity polojit květiny 

k soše, vytvořil okamžitě ze zcela nahodilých chodců protestu

jící daw. Uvědomil jsem si najednou, jak hluboká asi 

musí být občanská nespokojenost, když se toto mohlo stát •••• 

16. ledna jsem pochopil, že situace je vážnější, než jsem si 

sám myslil. 

Jako občan, kterému záleží na tom, aby naše zem~ se 

rozvíjela v míru a pokoji, pevně věřím, že si státní moc 

z toho, co se stalo, vezme konečně poučení a zahájí důstojný 

dialog se všemi složkami společnosti a nikoho nebude z tohoto 



dialogu vyřazovat tím. že ho bude označovat za antisocialistu. 

Pevně věřím, že se státní moc přestane konečně chovat k ne

závislým iniciativám jako ošklivá dívka, která rozbíjí zrcadlo 

v domnění, že je vinno jejím vzhledem. 



Několik vět 

První měsíce roku 1989 znovu a jesně ukázaly, 

že ' k ~ dyž se současné československé vedení velmi často 

Zaklíná slovy "přestavba" a "demokratizace", ve skutečnosti 

se dost zoufale vzpírá všemu, co demokracii vytváří nebo 

co ji vzdáleně připomíná. Petice a iniciativy občanů, které 

samo neorganizovalo, odmítá jako nátlakové akce, odlišné 

Politické názory odsuzuje jako antisocialistické a nepřátelské, 

Pokojná lidová shromáždění rozhání, do přípravy nových zákonů 

nedovoluje veřejnosti mluvit. 

Tytéž měsíce však zároveň ukázaly, že občanská veřejnost 

se už vymaňuje z letargie a že stále víc lidí ,á odvahu 

Veřejně projevit svou touhu po společenských změnách. 

Pohyb ve společnosti se tak začíná stále povážlivěji 

srážet s nehybností moci, roste společenské napětí a zc:-číná 

hrozit ne»ezpečí otevřené krize. 

Takovou krizi si nikdo z nás nepřeje. 

Pro~o vyzýváme vedení naší země, aby pochopilo, že na

dešel čas ke skutečným a důkladným systémovým změnám a že 

tyto změny jsou možné a budou mít úspěch jen tehdy, bude-li 

jim předcházet vskutku svobodná a demokratická diskuze. 

Prvním krokem k jakýmkoli smysluplným změnám, novou ústavou 

Počínaje a ekonomickou reformou konče, musí být tedy 

zásadní změna společenského klimatu v naší zemi, do kterého 

se musí vrátit duch svobody, důvěry, tolerance a plurality. 

Podle našeho názor* je k tomu třeba: 

1 • Aby byli okamžitě propuštěni všichni političtí vězňové. 

2. Aby přestala být omezována svoboda shromažaovací. 



3• Aby přestaly být krominalizovány a pronásleHovány různé 
nezávislé iniciativy a začaly být konečně chápány i vládou 

jako to, čím v očích veřejnosti už dávno jsou, toti~ jako 

Přirozená součást veřejného života a legitimní vý~az jeho 

rdzn otvárnosti. Zároveň by neměly být kladeny překážky vzniká

ní nových občanských hnutí, včetně nezávislých odborů. svazů 
a spolků. 

41 Aby byly sdělovací prostředky i veškerá kulturní činnost 

Zbaveny všech forem politické manipulace a předběžné i násled

né skryté cenzury a otevřeny svobodné váměně názorů a aby 

byly legalizovány sdělovací prostředky, půspbící dosud nezávisle 

na Oficiálních strukturách. 
5• Aby byly respektovány oprávněné požadavky všech věřících 
občanů. 

6• Aby byly všechny chystané a uskutečňované projekty, které 

mají natrvalo změnit životní prostředí v naší zemi a předurčit 

tak život budoucích generací, neodkldně předloženy k všestranné

m~ Posouzení odborníkům i veřejnosti. 

7. Aby byla zahájena svobodná diskuse nejen o padesátých le

tech, ale i o Pražském jaru, invazi pěti států a následné 

normalizaci. Je smutné, že zatímco v některých zemích, jejich~ 

armády tehdy do československého vývoje zasáhly, se dnes o tom

to tématu zamíná veřejně diskutovat, u nás je to stále ještě 

Velké tabu, a to jen proto, aby nemuseli odstoupit ti lidé 

z Politického a státního vedení, kteří jsou odpovědnl za dva

cetileté upadání všech oblastí společenského života u nás. 

Každý, kdo souhlasí s tímto stanoviskem, může je pod

Pořit svým podpisem • 

Vládu vyzýváme, aby s ním nenaložila tak, jak je d0sud 



zvyklá s nepohodlnými názory nakládat. Zasadila by tím skuteč

nou ránu nadějí~, jimi~ jsme vedeni, toti~ nadějím na skuteč

ný společenský dialog jako jediné mo~né východisko ze slepé 

Uličky. v ní~ se dnes ~eskoslovensko nalézá. 

Stanislav Devátý, Václav Havel, Jiří Křižan, Saěa Vondra 

/jména uveřejněna s adresami a výzvou ke sbírání podpisd a jejihh 

Zasílání uvedeným signatářdm/. 



Československý listopad ve světovém tisku 

Newsweek 4 12 • • 1989 

" Bylo to jiné náměstí v jiném městě, ale skandované 

Slovo bylo stejné: svoboda, svoboda. ll'.inulý týden se v Praze 

Převrhla další kostka domina východního bloku, zmítaného poli

tickými otřesy. Sovětský vůdce Michail Gorbačav uvolnil hráz, 

stojící v cestě proudu reforem; ani on však nemohl tušit, že 

Příval udeří s takovou silou." 

" Po řadu dní to vypadalo, že se režim může rozhodnout 

Pro vyhláčení výjimečného stavu. Když demonstrace na Václavském 

náměstí nabíraly na síle, pohrozil Jakeš v televizi zavedením 

Pořádku: ~ilice dosptaly rozkaz zaujmout pozice v hlavním 

městě. Policie obsadila rozhlas a televizi, armáda vyzwala ob

čany, aby 'bránili socialismus:" 

"Jakeš stál před dilematem: buo vyhlásí výjimečný ·stav 

a rozdrtí protestní hnutí silou, nebo se podřídí v~lm lidu 

a odstoupí. Zvolil to druhé/ ••• / 6střední výbo~ ho v jeho funkci 

rychle nahradil Karlem Urbánkem, nepříliš známým osmačtyřice

tiletým aparátníkem, o němž se soudí, že je o něco méně za-

tížen rigidními komunistickými dogmaty." 

"Eroze pozic Jakešova ! edení byla patrně uspíšena vzka

zem z Moskvy. / ••• / 'Vsadím se o cokoli: prohlásil jistý 

raze působící zápafní diplomat, 'že Lomakin řekl Jakešovi, 

že je načase odejít." 

~0 Skovskuje novosti, 3. 12. 1989; Vitalij Jaroševskij, Deset 

dní, které otřásly Prahou. 



n Československým komunistům je nyní úzko. Během 

tři dnů se uskutečnila tři mimořádná pléna ~středního výboru 

strpny. Vůdcové neformálního sdružení Občanské fÓrum, kteří 

zpočátku vyhlašovali trpělivost ve vztahu k jakémukoliw názo

ru, nedávno nepustili na tribunu při manifestaci představite

le ffiěstské stranické organizace. Ti chtěli mluvit puze tři 

minuty. Češi a Slováci dnes začínají s rekonstruk~í domu. 

Ne obílit fasádu, ale vyměnit prachšpatnou střechu, shnilé 

Překlady. Každý občan je powinen najít si své místo při této 

rekonstukci." 

Le Point 27. 11. 1989; Olivier Weber a Benoit Laporte. 

" Praha se probouzí na podzim a všechny naděje vstupu-

jí do ulic. Každý večer vládnou na Václavském náměstí manifestanti 

a žádají demokracii a svobodné volby a svobodu tisku ••. 

Z té kroniky toho šíleného týdne, který otřásl jedním z pilí

řů stalinismu ve střední Evropě, si historie vezme ponaučení, 

které vykladači r-:arxovi dosud nestrávili: revoluce propukají 

tam, kde je neěekáme." 



Prohlášení Občanského fÓra z 22. listopadu 1989 

Zásadně nesouhlasíme se zpdsobem, jakým některé sdělova-

cí prostředky~ především čs. televize informují proti 

V~li naprosté většiny svých pr.acovníků o posledních masových 

Vystoupeních občanů v Praze a v dalších městech republiky. 

Z požadavkd, vyslovených Občanským fÓrem nebyl splněn ani je

diný, přesto, že jim vyslovuje podporu stále více občanů Česko

slovenska. 

Proto opakovaně požadujeme: 

1. Aby neprodleně odstoupili ze svých funkcí ti členové 

P~edsednictva 6v KSČ, kteří jsou bezprostředně spojeni s pří

Pravou intervence pěti státd Varšavské smlouvy z roku 1968 

a kteří jsou zodpovědní za mnohaletou devastaci všech oblastí 

společenského života, jakož i ti politici, kteří jsou bez

Prostředně odpovědní za stupňování napětí v posledním období 

a za sérii represivních zákroků proti pokojným shromážděním 

Občanů, jež vyústily do tragického masakru ze dne 17. 11. 

v Praze. 

2• Aby byla neprodleně ustavena parlament~ komise, která 

konkrétně zjistí viníky masakru ze dne 17. 11. a dalších zá

krokd proti shromážděným občanům v posledním období. V této 

komisi musí být zástupci Občanského fÓra. 

~. Aby byli neprodleně propuštěni všichni političtí vězňové 

SVědomí, včetně těch, kteří byli zadrženi v souvislosti 

s Posledními manifestacemi. 

4. Aby byla neprodleně respektována svoboda tisku a informací. 

aby nebylo státní mocí bráněno šíření pravdivých informací 



a zejména aby státní mocí nebyly vytvářeny informace zkresle

né a nepravdivé, sloužící k manipulaci veřejného mínění, jak 

je tomu v současných dnech~a hodinách. 

Jeddně splnění těchto požadavků může otevřít i našim 

národ~m eestu ke skutečně demokratickému společenskému 

Uspořádání. 

Výstražná generální stávka v pondělí 27. 11. 1989 od 

12. 00 do 14. 00 bude výtazem podpory těchto požadavků. 

V Praze 22. 11. 1989, Občanské fÓru• 

Toto prohlášení podporují stávkové výbory studentů a uměleekých 

svazů. 



Provolání Občanského fÓra z 23. listipadu 1989 

Československo se po dvaceti letech ocitlo opět na 

historické křižovatce dík lidovému hnutí, k němui se rychle 

Připojují všechny generace a vrstvy obyvatelstva i většiny do

sud existujících organizací. Toto hnutí je hnutí obou našich 

národd. Jeho mluvčím sespontánně stalo Občanské fÓrum, které 

je dnes jediným faktickým a~ představitelem lidové vllle. Jeho 

Přirozenou součástí se stalo dobře organizované studentské 

hnutí, které svým protestním vystoupením dalo impuls k dra

matiekému společenskému pohybu u nás. V jeho rámci pracují 

Všechny dosavadní nezávislé iniciativy, tvůrčí svazy v čele 

s divadelníky. kteří jako první se studenty solidarizovali, 

obrodné proudy stran Národní fronty, včetně ~1oha bývalých i 

současných člend KSČ. Občanské fÓrum podpořila kardinálovými 

ústy katolická církev i další církve v Československu. 

K Občanskému fÓru se hlásí a mdže se hlásit kdokoli, kdo sou

hlasí s jeho požadavky. Občanské fÓrum je připraveno okamžitě 

Zajistit dialog veřej nosti s dnešní mocí a disponuje kva

lifikovanými silami za všech oblastí společenského života, 

Schpnými vést svobodnou a věcnou diskusi .:.o reálných eestách 

ke změně politických a hospodářských poměrd v naší zemi. 

Situace je v této chvíli otevřená, je před námi 

mnoho možností a jen dvě jistoty. První z nich je jistota. 

že není návratu k předchozímu totalitnímu zpdsobu vlády, 

který dovedl naši zemi na pokraj -naprosté duchovní, mravní 

a politické krize. Naší druhpu jistotou je , že chceme žít 

Ve svobodném, demokratickém a prosperujícím beskoslovensku
1 

které se musí vrátit do Evropy, a že se tohoto tdeálu nikdy 

nevzdáme, byt by se v následujících dnech dělo cokoliv. 

j 



Občanské ~Órum vyzývá všechny občany 6eskoslovenska, 

aby jeho základní požadavky podpořili mani~estační generální 

stávkou, vyhlášenou na pondělí 27. listopadu 1989 od 12 

hodin. Na úspěchu této akce mdže záviset, zda se naše země vy

dá pokojným způsobem na cestu k demokratickému společenskému 

Uspořádání nebo zda zvítězí osamělá skupina stalinistů, kte

ří chtějí za každou cenu udržet svou moc a svě výsady, masku

jíce je prázdnými hesly o přestavbě. 

Vyzýváme vedení tohoto státá, aby si uvědomilo vážnost 

Situace, zbavilo se zkompromitivaných osob a zabránilo všem 

Případným pokusům o básilný převrat. Vyzýváme všechny členy 

•ládnoucí strany, aby se připojili k občanské veřejnosti a 

respektovali její vůli. 

Vyzýváme všechny příslušníky Lidových milicí, aby ne-

vystupovali násilně proti svým soudruhům dělníkům a neplivli 

tím na všechny tradive dělnické solidarity. 

Vyzýváme všechny příslušníky bezpečnosti, aby si uvě

domili, že jsou především lidmi a občany této země a teprve 

Potom podřízenými svých nadřázených. 

Vyzýváme československou lidovou armádu, aby stála na 

straně lidu, a v případě nutnosti poprvé vystoupila a jeho 

obranu. 

Vyzýváme veřejnost i vlády všech zemí, aby si uvědomili, 

že naše vlast je odnepaměti místem, kde začínají i končívají 

evropské i ~~Yětové konfrontace a že v naší zemi neběží jen 

o její osud, ale i o perspektivu celé Evropy. Žádáme proto, 

aby všemi způsoby podpořili lidové hnutí a Občanské fÓrum. 

Jsme odpdrci násilí, nechceme mstu, chceme žít jako 



d~stojní a svobodní lidé, kteří mají právo mluvit do osud~ 
své vlasti a kteří myslí i na osud budoucích generaci. 



Ke generální stávce 

Vyhlášená generální stávka na den 27. listopadu je po

litickou protestní stávkou a nesleduje jiné cíle. 

Aby stávkou nebyly způsobeny materiální a jiné škod~, 

doporučujeme tento postup: 

1. Stávku vyhlašuje a řídí stávkový vibor podniku, úřadu či 

jiné instituce. 

2. Začátek generální stávky je jednotný: 27. listopadu ve 12.00 

hodin. 

3. Délka stávky bude určena stávkovým výborem podle povahy vý

roby v podnicích nebo povahy činnosti v institucích a úřadech. 

Nejdéle však bude stávka trvat do 14. 00 hodin. 

4. Začátek stávky bude oznámen vhodným způsobem stávkovým vý

borem. 

5. Ve zdravotnictví, veřejné dopravě a službách, které zabezpe

čují nezbytné potřeby obcí, měst a podniků, doporučujeme vyh!á

Bit generální stávku, podle podmínek práci nepřerušovat, avšak 

Vhodnými prostředky st~vku projevit. 

6. O přípravách, zahá~ení a průběhu stávky necht podnikové 

stávkové jýbory informují sdělovací prostředky, celostátní 

koordinační stávkový výbor OF. 

7. V závodech, kde se neustavil stávkový výbor, se mohou pra

covníci připojit ke stivce způsobem, jak# zvolí. 

Praha 22. listopadu 1989, Občanské fÓrum 



II. P O L I T I C K Á S I T U A C E V E M ~ S T ~ 

Stojaté vody veřejného života města byly rozvířeny teprve 

listopadovými událostmi. Většinu roku prožili obyvalelé Ko-

lína tak jako léta předchozí: pod dohledem vševědoucího Okres

ního výboru Komunistické strany ~eskoslovenska někteří 

tiše nadávali na poměry, jiní mlčeli a většině to bylG jedno. 

Roky si byly vzájemně podobné, obzvláště, když se ukázalo, 

že řeči o "přestavbě" a "glasnosti" jsou zase jenom řeči, 

a že mocenský tlak naopak sílí. Nicméně v ~~ce 1988 se ob

jevily první známky společenského neklidu. Pražské demonstra

ce k 20. výročí vpádu sovětských vojsk do Československa 

strhly daleko větší množství lidí, než se kdokoli mohl na

dát. ~ Napětí sílilo, i když na venkov pronikalo díky in-

formačnímu prázdnu jen málo svěžího vzduchu. 

Nový rok 1989 zahájili mnozí občané města četbou 

úvodníku, který byl podepsán předsedou OV KSČ J. ~íhpu 

a byl otištěn v okresních novinách Kupředu. Skutečnost, že 

Společenské dění nelze ignorovat, se proj~vila i zde: "Naše 

národní a vlastenecké cítění bylo podpořeno 70. výročím 

Vzniku naší samostatné republiky. V souvislosti s dvacátým 

Výročím krizového vývoje se však ukázalo, že jsou i v naší spo

lečnosti i protisoc~alistické síly, které za pomoci ze zahra

ničí, se snaží pro své cíle využít každé příležitosti, kdy 

se našemu lidu nedaří. " Zjevná neocho~a vládnoucí strany 

k jakémukoliv dialogu a později i strach z ohrožení mocenské 

Pozice a do jisté míry i bezradnost v podobě r~zných rezolucí 

a provolání byly v okresním tisku zveřejněny během roku ještě 

několikrát. Jednak to bylo v souvislosti s rdznými výročími 



a svátky f Vítězný únor, 1. máj/ nebo v souvislosti s aktivi

tou oponent~ režimu /Palach~v týden, Několik vět/. Tehdy byly 

v Kupředu tištěny rezoluce a výzvy, jejichž obsafi by se da l 

shrnout starým revolučním heslem "Republiku si rozvracet ne

necháme". Obsahovaly zcela jasné výhružky těm, kdo by se o 

to pokusili. Uveame tyto příklady: dne 25. ledna vzešla ze 

zasedání předsednictva OV KSČ tato rezoluce, posléze zveřej

něná v Kupředu. Odsoudili zde "pokusy rozvratných sil, na

mířených proti naší ppolečnosti", ocenili zásah Veřejné bez

pečnosti v Praze a ve Všetatech při rozehnání demonstrací, 

které se konaly v souvislbsti s 20. výročím úmrtí Jana Pa

lacha. OV KSČ se ostatně domníval. že demonstrací a nezávis

lých iniciativ není třeba, "nebot Národní fronta poskytuje 

dostatečný prostor pro rozvinutí dialogu;" Ve vydání Kupředu, 

které lidé četli bezprostředně po pražských událostech byla 

otištěna pod titulkem Slovo pPacujících rezoluce provozovny 

Podniku služeb za Zásmuk, v níž byly "přísně odsouzeny 

Události Palachova týdne". Revolučnost jistě příkladná. 

Takových doklad~ lo1ayality bychom našli nespočetně, stačí pro

jít zápisy ze starnických schůzí z exponovanějších období, 

které se k událostem vyjadřovaly mnohdy jen preventivně, 

bez výslovného nařízení shora. 

41. výročí Vítězného února, které se veřejně sla-

vilo v budově Okresního výboru KSČ, bylo další příležitostí, 

jak dát najevo svou pevnost a odhodlanost:" My účastníci 

slavnostního shromáždění na počest 41. výročí Vítězného 

února ••• odsuzujeme činnost protisocialistických skupin, 

které usilují o rozvrat a narušení našEho zřízení. 6činnou 

politicko - orga nizátorskou a ideově - výchovnou prací 



se Přičiníme o to, aby v naš em okrese protisocialistické 

SÍly nenacházely živnou pňdu ••• Nároěným stylem práce dáme 

najevo, že strana nemíní ustupovat." K provolání se přidali 
1 účastníci Plená:imího zasedání OV Svazarmu, kteří "rezolutně 
Odsoudili" činnost nepřátelských sil, "které narušují a zpo

Inalují proces přestavby". A tak dále a tak podobně. 

Míra trpěli~osti Okresního výboru KS~ ovšem byla navr

šena drzým provoláním Několik vět , které obsahovalo velice 

konkrétní politické požadavky a navíc aktivizovalo na čes

koslovenské pomě~ alarmující množství lidí, kteří provolání 

Podepisovali, a to nejen v Praze. Dne 5. července se konalo 

" Zasedání OV KS~, jehož účastníci rozhodně odsoudili tuto 

výzvu chartist~" a sepsali dopis, který odeslali na ~střední 

Výbor strany a dali jej zveřejnit v Kupředu. Dopis přinášíme 

v dokumentn! příloze této kapi ~oly. Mimochodem, obsah petice 

Projednávali i svazáci v Tatře, samozřejmě ji odsoudili, ověem 

"Považuj! za žádoucí, kdyby některý z našich nejvyšších před

staviteld vystoupil ve sdělovacích prostředcích a kvalifiko

Vaně vysvětlil a vyvrátil jednotlivé body výzvy srozumitelnou 

formou". Poslední požadavek dokládá fakt, že ve sdělovacích 

Prostředcích byla vedena už tradiční kampaň proti výzvě, 

ale nikde nebyl příslušný dokument zveřejněn. A lid byl vy

Ziván k podpoře "antichart", aniž by byl znal příčinu 

Celého tažení. Nicmáně lid zpracovaný propagandou stranická 

stanoviska podporoval a s neznámými texty nesouhlasil. 

Podstatou činnosti komunistické strany samozřejmě neby-



lo řešení oněch mimořádných a vlastně nemyslitelných situací. 

Ná plní všech organizací strany od okresního výboru po 

místní a podnikové organizace bylo každodenmí úřadování, 

zasedání a sch~ze. Okresní výbor strany věděl o všem, počí

naje národními výbory všech stupň~, přes p~mysl a zeměděl-

ství, zdravotnictví a sociální záležitosti až po školství a kul

turu a třeba i takové drobnosti, jako bylo zásobováni Kolína 

mrazírenskými výrobky. ~~chanismus řízení všech oblastí živo-

ta byl jednoduchý: prostřednictvím jednotlivých stranických 

organizací v příslušném podniku, škole nebo úř dě strana 

Prosazovala své záměry, ~li a moe. Pochopitelně u osob 

na důležitých vedoucích postech se členství ve straně předpo~ 

kládalo, ředitele podniků a dalších institucí Okresní výbor 

strany přímo dosazoval. Nejinak tomu bylo i v případě pře

stavbových voleb podnikových ředitel~, kdy kandidáti byli 

nejdříve doporučeni OV KSČ a teprve pak zvoleni zaměstnanci 

Podniku. Kontakty s těmito pracovníky se děly cestami méně 

Oficiálními a zjevnými, které na tomto místě těžko odhalíme, 

ale také veřejně. Tak například dne 15, května proběhl v Kul

turním domě pracujících aktiv vedoucích stranických a hospo

dářských pracovníků. Jeho účelem bylo zhodnotit situaci 

v hospodářství na okrese a politickou situaci ve straně samé. 

Tu hodnotil vedoucí tajemník OV KSČ J. ~íha kupodivu kladně, 

zejména byl potěšen klidným průběhem prvomájových oslav 

v Kolíně. Ovšem " nedořešené otázky přestavby, některé mezi

národní souvislosti, at·už to byla víděňská schůzka nebo 

vývoj v sousedních socialistických zemích, vedou k akti

Vizaci protisocialistických sil." P. ~ha dále rozebíral potí

že v hospodářství, k jádru věci se pochopitelně nedostal, 

tak jako tak vyzval přítomné aktivisty, " aby napřeli síly 



na Všech úsecích", přičemž měli skloubit " vyzrálost starších 

sou.druhll s elánem mladých." 

KSČ tedy vyvíjela intenzivní činnost na všechny strany, 

V~echny o~tatní nekomunistické a oficiální politické síly tvo

řily jen souhlasící sbor. Aby byla jejich činnost přehlednější 
a Prllhlednější, byly obě politické strany, totiž socialistická 

a lidová, spolu s zájmovými svazy a organizacemi, soustředěny 

v Národní frontě. Kupředu přinášelo čas od času zprávy Ze ži

Vota organizací Národní fronty, kde se občané mohli přinej

~enším u j istit o tom, že tyto strany stále ještě existují a v,

Víjejí schllzovní činnost s občasnfmi konferencemi. Alespoň 

takto bezzubě se jejich činnost jevila v Kupředu. 

Národní fronta byla subjektem s vlastním aparátem, existo

Val Okresní výbor Národní fronty, který sídlil v KRlíně • 

l'::r"' l.' příležitosti voleb, naposledy v roce 1986,byl vždy Národ -

ní frontou vypracován volební progr~m. l~a jeho vypracování se 

Pod vedením KSČ podílely všechny oriciální politické a spole

čenské organiz~ce. Program byl posléze prosazován zvolenými 

Poslanci v obvodech, kontrolován Městským národním výborem 

a OV Kst. 
Komunisté počítali s tím, že v období přestavby bude 

dán Národní frontě větší prostor pro politickou samostatnost. 

Dne 14, únetaf> 1989 se uskutečnilo plenární zasedání Okres

ního výboru Národní fronty a Městského výboru NF, spolu 

a Představiteli OV KSČ, na němž se projednávaly právě otázky 

~aktivizace Národní fronty". KSČ viděla cestu k demokracii 

v tom, že za její vedoucí úlohy dojde k sebeavědomění společ

nosti a ostatních politických sil tak, aby vdbec mohli uskuteč-



nit svou přestavbu. Citujme z projevu předsedy Okresního 

výboru Národní fronty M. Homoly: " Aktivizace je přijímána 
jednoznačně kladně, ale stále ještě u základních organizací 

pře~rvávají jisté streotypy a rozpaky, jako by se mělo čekat 

na dlaší pokyny shora ••• ~ Ano, strana často poukazovala 

v oněch přestavbových letech na pasivitu lidí. Ve skutečnosti 

nešlo ani t a k o pasivitu jako spíš nechut podnikat cokoli 

ve prospěch státní moci. Nechut to byla podvědomá, ale pod

statně zkrátila Jivot totalitnímu režimu. Euforické dny 

konce roku 1989 ukázaly skutečnou sílu společnosti. Zmapujme 

si proto znovu průběh událostí po 17. listopadu, tento-

krát v Kolíně. 

Počínaje pátkem 17. listopadu se československá 

společnost konečně dala do pohybu. Po událostech na Národní 

třídě prožila Pn t1a dosti vzrušený víkend. Byla vyhlášena 

stávka vysokoškolskývh studentů a podpořena stávkou di

vadel, došlo k aktivizaci social~stické strany a založení 

Občanského fÓra. První prohlášení, která odsuzovala páteční 

události a žádala jejich přešetření a potrestání viníků, 

předznamenala lavinu prohlášení v podobném duchu, která se 

scházela v Praze po celé následující týdny. Záhy následovaly 

i požadavky vysloveně politické. Jednak bylo požadováno od

stranění nejvíce zkompromitmvaných osob z vedení země , 

zrušení monopolu moci KSČ a vypsání svobodných volev. 

Venkov však během víkendu poklidně spal. Oficiální sdělo

vací prostředky zpočátku celou záležitost zkreslovaly, 

mluvilo se o protisocialistických silách a oprávněném zá-



Sahu pořádkových sil. Ovšem televizní vystoupení předsedy 

české vlády v neděli večer nenechalo nikoho na pochybách, 

~e v d ě je cosi dosti výzmného. Ten, kdo neposlouchal přes 

Víkemd vysílání zahraničního rozhlasu, pochopil teprve v pondě

lí, že události dospěly k zásadnímu zlomu. Noviny, zejména 

list socialistické strany Svobodné slovo, totiž začaly psát 

Pravdu. Televize, prostředek nejširšího vlivu, začala se sku

tečně objektivním zpravodajstvím teprve ve středu. I když by 

se mu dalo ledacos vytknout, mohli si soudní čtenáři a diváci 

Učinit představu o tom, eo se vlastně děje. Čas dospěl až 

ke generální stávce 27. listopadu, na jejímž ohromujícím 

úspěchu a ohlasu se podílel hlavně probuzený venkov. Nuže, 

sledujme nyní počátky revoluce v Kolíně. 

Na samém začátku stáli herci kolínského di-

Vadla. Již během víke1.du se přidali k výzvě pražských student~ 

a divadel. Nicméně díky neujasněným poměrdm divadlo ještě 

o víkendu hrálo. Ostatně první diskuse s obyvateli města se 

konaly před divadlem, do budovy byli vpuštěni až po vyhlášení 

stávkJ kolínského divadla. I · 

J 

Občanské fÓrum se v Kolíně ustavilo 20. listopadu. 

K dispozici ffiělo sekretariát socialistické strany v Plynárenské 

Ulici, teprve později se přestěhovalo do K~lturního domu. 

Ostatně socialistické strana byla jedním ze zakládajících sub

jektů kolínského Občanského fÓra. I S. Čižík, P. Jungr, z. Miller/. 

Služby na sekretariátů ČSS byly nepřetržité, nutné kontakty 

s Prahou byly prostředko vány telefonicky. Ale nejvíce pr o 

informovanost venkova vykonali studenti, kteří v prvních dnech 

Po 17. listopadu navštěvovali továrny a snažili se informovat 

dělníky, vozili tiskoviny, které byly vylepovány na kolínská 



nároží a výlohy. Tato činnost nebyla zcela jednoduchá: bylo jim 

často bráněno vstupovat do továren, případně mluvili jen s vyb

ranými osobami a ne přímo s dělníky /Koramo/. Proti mnohým, 

kteří se snažili zveřejňovat r~zné letáky, případně j i nak 

Uvědomit obyvatele, často zakročila Veřejná bezpečnost. Jsou 

Známy i případy výslech~. 

Vlastní informační zdroj ovšem občané města neměli. Okresní 

noviny Kupředu byjy zcela poplatné Okresnímu výboru strany. 

Byla tištěna i zvláštní vydání, ale všechna se zabývala výhradně 

Postojem komunist~. Teprve po jednáních 5. prosince bylo 
~ t~ ,Předu a vysílání okresní redakce Rozhlasu po drátě poskytnuto 

i opoziČním silám, tedy Občanskému tóru. 

Okresní výbor strany se situací ve městě a ve státě 

Zabýval až po zasedání Qstředního výboru KS~ dne 24. 1l . 

V sobotu a v neděli 2~ . - 26. listopadu se konala roziířená 

zasedání předsednictva OV KSě. O čem se jednalo napoví 

titulky zvláštních vydání Kupředu, která o zasedáních infor-

movala: " Dnes se rozhoduje o budoucnosti socialismu", K Komu-

nisté chopte se iniciativy". Bylo zahájeno poslednízoufalé ta

žení, nakonec tea už šlo o samu podstatu moci. ~imořádná zase

dání OV KS~ dospěla k těmto závěr~m: usnesení ~V KS~ nevysti

huje názory členské základny na příčiny politické krize, 

kádrové změny ve vedení strany byly ned~sledné. Nepovažovali 

za správné, že výzva k dialogu po~inula občanské iniciativy. 

1-ožadovali svolání mimořádné . o sjezdu strany s volbou nového 

~středního vjboru, stávající sestavit pro2atímní kooptací nez

komromitovaných osob. Strana byla ochotna k ústupkdm, Be jména 

v nižších složkách. 



Bylo rozhod:-.uto, že komunisté přistoupí na dialog 

s nově vzniklými iniciativami i stávajícími politiekými 

stranami. ,. ělo se tak stát v úterý 28. listopadu. K chysta

né generální stávce zaujalo rozšířené zasedání OV K3~ tento 

Postoj: " Tam, kde se uskuteční stávky pracujících a student~ 

budou komunisté podporovat stanoviska vedoucí k uryvhlení po-

litických a hospodářských změn." 

Den generální stávky na podporu požadavkd studentů 

a d i vadelníkd, pondělí 27. listopadu, byl vlastně datem úplného 

Probuzení č eskoslovenské veřejnosti. ne však definitivního 

Vítězství opozice. Kolínské náměstí se toho dne zaplnilo 

několika tisíci demonstranty. ~hromáždění bylo zahájeno zpě

vem státní hymny. Bylo moderováno R. Pechanem, hercem kolínské

ho divadla. Zástupce kolínského Občanského fÓra přečetl shro

mážděným program OF. K datu generální stávky se k fÓru při
hlásilo přes 200 osob, v mnohých podnicích vznikly výbory 

Občanského fÓra. Na shromáždění mluvili zástupci Tatry, Tes

ly, Obchodních tiskáren, Soji a studenti gymnázia. Všechny 

projevy byly přijaty se souhlasem. ~luvili i oficiální 

představitelé města a okresu, předseda ~.ěstského národního 

~boru J. Nymš, tajemník OV~ - ~ J. Zeman a předseda ONV 

V. Dvořáček. 
Téhož dne se sešlo mimořádné zasedání předsednictva 

Okresního výboru svazu mládeže v kolíně, aby se vyjádřilo J 
situaci v zemi. Událost spíše okrajová, nicméně citujme 

první bod z usnesení této sch~zky: 11 OV SSM vyjádřilo nesou

hlas s programovým prohlášením Občanského fÓra, nebot jeho 

sedm bod~ j e shodných se závěry celostátní konference SSM 



z 12. listopadu 1989. Zároveň poukazuje na to, že svazácká or

ganizace je schopna své požadavky obhajovat a prosazovat sa-

ma a nechce, aby se jejími mluvčími stali někteří představi

telé OF, jmenoci tě Václav rt.alý, Václav Havel a r,;; ichael Ko-

cáb, s jejichž názory se neztotožňuje." JakÝ podivuhodný re

voluční vichr musel prolétnout kancelářemi OV SSM, když na dru

hý den tento bod usnesení změnili kolínští svázáci takto: 

• OV SM se plně ztotožňuje s programem OF, který se ve vel

ké míře shoduje se závěry celostátní konference SS~ ••• V sou

ladu s tímto prohlášením se aparát OV SS~ připojuje k progra

movému prohlášení OF předneseného v úterý 28. listopadu 

na společném jednání zástupe~ OF s organizacemi N~rodní fron-

ty v K0líně. 
28. listopadu tedy došlo k prvnímu setkání mezi KS~, 

Občanským fÓrem, politickými stranami a oběma národními 

výbory v Zámecké• Diskuse byla prý bohatá, šíře názorů značná, 
leč ke konkrétním závěrům se pro přemífu diskutujících ne

dospělo. Bylo proto dohodnuto svolat další sch~zku, jíž by 

se účastnili jen vybraní zástupci všech stran. 

28. listopadu se také konala porada předsed~ závodních 

odborových organizací, a to v budově Okresní odborové rady. 

Mluvilo se hlavně o včerejší generální stávce. Dejme zaznít 

ref'erenci předsedy ROH Státního statku Kolín: "··· stávka 

u nás byla pouze symbolická ••• , nebot pracující statku 

uvádějí, že je potřeba pracovat, vždyt třeba mléko lidé 

potřebují každý den ••• " Ne všichni účastníci sch~zky pro

jevovali takové opatrnictví, například paní Štěpánková z Pod

niku služeb velmi razantně odsoudila politiku ~střední rady 

odborů ap. Okresní odborová rada se rozhodla svolat 



celookresní odborovou kon!erenci na 5. prosince. Toto plé

num přijalo mj. i tento návrh: " ROH musí být samostatným 

hnutím, nezávislým na všech politických stranách, státních 

a hospodářských orgánech." K zásadnímu požadavku, totiž prosa

zení odborové plurality se zatím nedospělo, ani dospět nemohlo. 

30. listopadu byl uvolněn z funkce vedoucí tajemník 

OV KSČ J. Říha a zvolen nový, totiž F. Ledvina. 

5. prosince se konalo první jednání " u kulatého sto-

lu" v Kolíně. Občanské fÓru111 zastupoval J. Veselý, byl zde 

t a jemník OV Národní frontJ M. Homolka, oba předsedové národních 

Výbord v. Dvořáček a J. Nymš, tajemník OV KSČ F. Ledvina 

a tajemnice Okresní odborové rady E. Caithamlová. J. Veselý 

Především hned na začátku upozornil na to, že Občanskému fÓtu 

chybí jakákoli možnost presentovat své názory. Teprve po 

této schůzce bylo fÓru umožněno používat okresní noviny 

a vysílání Rozhlasu po drátě, byt v omezeném rozsahu. Ostat

ně Kupředu přešlo do pravomocb Národní fronty, strana byla 
n 

nucena se svého monopolu na tyto noviny vzdát. Už od 1. pro

since využívalo fÓrum výkladní skříň zrušeného obchodu v Praž-

ské ulici. 

~častníci sch~zky se dále zabývali osobou Jana Foj-

tíka, poslance Federálního shromáždění za kolínský pkres. 

Přední stranický ideolog byl účastníky schůzky pozván na ve

řejné shromáždění občanů města dne 6. prosince. Shromáždění 

se pochopitelně nezúčastnil, byt v dobách příznivějších do 

Kolína rád zavítal. Byl proto vyzván otevřeným dopisem 

volič~, aby se vzdal svého mandátá ve Federálním shromáž-

dění. 

Z této schňzky také vzešel požadavak informova t oby-



Vatela města pravdivě o stavu životního prostředí. Veřejnost 

byla poté pravidelně zpravována o kvalitě pitné vody 

a dále byla ve vývěsce na náněstí zveřejněna postupně studie 

0 celkovém stavu životního prostředí, včetně dopadu jeho 

devastace na zdravotní stav obyvatelstva. 

Zástupci Občanského fÓra dále navrhli úplné zrušení 

Lidových milicí v podnicích a odpolitizování podniků a insti

tucí, vzhledem k tomu, že článek 6stavy o vedoucí úloze komu

nistic~é strany byl již zrušen. Všichni ostatní tento požadavek 

Podpořili, ve věci Lidovýeh milicí se vedoucí tajemník 

OV KSČ hodlal poradit na vyšších místech. Na schůzce bylo 

dále dohodnuto, že funkce předsedy Okresního výboru Národní 

fronty bude obsazována cirkulací zástupců jednotlivých poli

tických stran, již 12. prosince se předsedkyní OV NF stala 

funkcionářka socialistické strany p. Ludmila Drožová. 

Jednání u kulaté no stolu v Kolíně bylo pochopitelně 

Pcznamenáno i aktuálními událostmi. K tomuto datu spadá 

jmenování federální vlády s převahou komunistů, které vyvolalo 

další vlnu demonstrací a demisi předsedy vláey L. Adamce. 

Vedlo až ke jmenování vlády národního por~zumění dne 10. 

Prosince, po němž se situace v zemi ·_·poněkud zklidnila. 

Během jednání v Kolíně byl také vysloven nesouhlas se slo

žením vlády, jmenované 3. 12. a byl vysloven požadavek abdika

ce prasidenta republiky G. Husáka, nebo{ byl jedním z tvůrců 

Posrpnového normalizačního režimu. 

Mluvilo se i o přípravách na svobodné volby, přičemž 

Vůbec prvním krokem mělo být zveřejnění jmen dosavadních poslan

ců Městskéh a okresního národního výboru. S návrhem na odstoupení 

Představitelů města OF zatím nepřišlo. 



{ ( 

6. prosince se konalo již výše zmíněné shromáždění oby

vatel města na námě stí. Občané byli informováni o závěrech 

jednání u kulatého stalu v Kolíně a byl jim přečten dopis, 

který vyzýval k odstoupení Jana Fojtíka z Federálního shro

máždění. Shromáždění kvitovali výzvu souhlasným potleskem. 

Téhož dne proběhlo mimo!ádné pl enární zasedání Městské

ho národního výboru, které provedlo tajné hlasování o důvě-

ře radě MěstNV. Většinou hlasů byla radě vyslovena důvěra. 

K tomu byl pod titulkem Kolín věří komunistům otištěn v Kupředu 

dopis čtenáře tohoto znění: " Dokázali to poslanci f'i: ěstNV 

na mimořádném plenárním zasedání ••• Vyslovili důvěru všem čle- • 

num rady MěstNV Kolín, převážně členům KSČ." Dopis vyvolal 

nesouhlas, byl vša~ posledním výkr ikem tonoucí ho • Ostatně 

i přes vyslovenou důvěru byl v radě samotné podán návrh 

na reorganizaci ve prospěch paritního složení, jak je po-

Psáno na jiném místě kroniky. Plénum schRálilo nové složení 

rady 16. ledna následujícího roku. 

Listopadová revoluce probudila z letargie stávající 

politické strany, vedle otevřené iniciativy zvané Občanské 

fÓrum vyvoaáaa vznik nových s tran a hnutí mimo Občanské fÓrum. 

Asi nejagilnější ze sta rých režimních stran byla Česko

slovenská strana socialistická. Její předsedkyn' byla paní 

Ludmila Drožová. Č~3 stála na začátku kolínského Ob-

čanského fÓra, jak jsme popsali výše. ~imochodem na opětném 

umístění sochy T. G. Masaryka měla zásluhu právě socialistická 

strana. Obrovský politický kapitála včetně markantního rozší

ření členské základny, však strana nedokázala následujícího 

roku využít. Méně výraznou úlohu sehrála Českos l ovenská 

strana lidová. Počátkem prosince byl na plenární schůzi kolínské 



odbočky strany, kde byl schválen akční program. ČSL 

v období před svobodnými volbami byla součástí Občanského 

fÓra, p odobně jako strana socialistická. 

20. prosince se konala ustavující schůze Československé 

sociálně demokratické strany v Kmlíně. Tato strana obnovila 

činnost již 27. listopadu 1989. Jendím ze zakladatelů 

kolínské odbočky byl p. R. Holát, prvním předsedou Dr. K. 

Vízner, tajemníkem P. Pobříslo. Na veřejnost se strana uvedla 

poněkud patetickou výzvou v Kupředu dne 14. prosince. 

Na ustavující schůzi bylo přítomno 10 osob, teprve později 

se počet členstva rozhojnil. Vedle obecných programových 

zásad, proklamujících demokracii a sociální spravedlnost, 

přišla kolínská sociální demokracie se •Jzcela konkrétními po

žadavky: chce se zasadit o nápravu poměrů v kolínském Do

mově důchodců, přišli s návrhem pojmenovat nový most Mostem 

T. G. ~~saryka apod. 

V polovině prosince zahájila činnost také odbočka 

Strany zelených, jejím předsedou byl ing. Barták. Výraznější 

činnost však strana nevyvíjela, nebot se vysilovala neustálý

mi spory o to, kdo si může činit nárok na její vedení. 

Druhá polovina prosince proběhla již klidněji, zejména 

ve znamení příprav na volbu nového presidenta republiky. 

Vzhledem ke složení Federální ho shromáždění se uvažovalo 

i o volbě plebiscitem. Citujme k tomu dopis pedagogů kolínské

ho gymnázia: " Při dosavadním složení Federálního shromáž

dění je otázkP volby presidenta problé11 em, který může vy-

volat další napětí. Protože složení parlamentu neodpovídá reál

nému rozložení politických sil a navíc v jeho složení 

de facto pokračuje vedoucí úloha KSČ, dáváme návrh, aby byl 



President výjimečně zvolen lidovým hlasování m. Jako kandidáta 

reprezentujícího zájmy eo největší části náróda a záruku 

svobodných voleb doporučujeme Václava Havla. ~o svobodných 

Volbávh nechť o hlavě státu rozhodne Federální shromáž

dění. " 

29. prosince byl Václav Havel· · zvolen presidentem re

PUbliky. Volilo jej Federální shromáždění, nicmébě poslanci 

Vyjádřili skutečnou vůli voličů, bez ohledu na vlastní pře

svědčení. Rok 1989 skončil a s ním i socialismus v ~eskosloven

sku. 



D O K U M E N T Y K E II. K A P I T O L E 



Dopis účastníků plenárního zasedání OV KSČ ~střednímu výboru 

komunistické strany odsuzující výzvu "Několik věttt. 

S rozhořčením jsme si přečetli výzvu, jejímiž autory 

jsou "chBrtisté" a jejich chlebodárci. Obecnými slovy o svo

bodě a demokracii~ lidských právech a dialogu se snaží zmani

pulovat část naší společnosti, zejména mladou generaci, proti 

socialismu. 

Obratně používají termínů naší ~stavy i textů z meziná

rodních úmluv, jako např. z následné schůzky ve Vídni a z jed

nání stranických a staátních orgánů. Nejde jim vůbec o zlepše

ní socialismu, odstranění chyb a nedostatků, které se nahro

madily. Chtějí využít určité nespokojenosti občanů s nedostatky 

ke svým politickým cílům, kterým je rozklad socialismu. 

Promyšleně k tomu využívají mezer v našem právním řádu• 

svědčí o tom mimo jiné i sebejisté počínání signatářů Charty' 77, 

zvláště Václava Havla. To, že je označen s plnou adresou jako 

sběratel podpisů považujeme za pohrdání státní mocí až jejím 

zesměšněním. Obsah "Několik vět" příliš silně připomíná 

2000 slov z roku 1968. Naše společnost prošla i krizovými 

obdobími. Tato byla objektivně zhodnocena, uzavřena a ze 

zkušeností z t ě chto období čerpáme pro náš další rozvoj. 

Výzva "Několik vět" je rozvratná. Demagogicky využívá 

procesu přestavby a je j ímu pravému smyslu, to je vytváření 

podmínek pro dynamický rozvoj socialismu, dává jiný výklad, 

založený na totální negaci. Naše pojetí je marxistické. Je to 

dialektická negace založená na rozvinutí všeho pozitivního, 

čeho jsme dosud dosáhli, odmítnutí toho, co se noosvědčilo, 

na uplatnění nových prvků v ekonomice i v politickém systému. 



Neexistuje demokracie jako taková, je vždy třídní. 

Budeme ji rozvíjet v zájmu pracujících lidí, at jsou jakéhoko

liv přesvědčení. Základem je poctivá práce a ne mítinkový 

kriticismus. Jen činorodá práce je zdrojem společenského 

bohatství. To umožní realizovat základní opatření v tvorbě 

a ochraně životního prostředí, v dalším rozvoji životní 

úrovně našich lidí. 

Tak chápe Okresní výbor KSČ současné potřeby společnosti 

a vyjadřuje otevřený protest proti výzvě "Několik vět "• 

Nepřipustíme, aby na našem okrese nalezli její autoři prostor 

k nezákonn~ nepřátelské činnosti. 

Ujištujeme ~V KSČ, že členové a kandidáti Okresního vý

boru KSČ využijí v období před výročhími členskými schňzemi, 

konferencemi a 18. sjezdem naší strany k tomu, aby aktivizova

li všechny komunisty a kandidáty naší okresní organizace tak, 

aby byli příkladem uskutečňování přestavby na svých praco

Vištích, aby odstraňovali rychleji nedostatky ve výrobě 

a zásobování a zlepšovali chod celé naší společnosti. 

~častníci zasedání OV KSČ 

Kolín, 5. července 1989 



Stanovisko shromáždění OF Tesly K0 lín k současné situaci, 

Kolín 5. 12. 1989 

1. Podporujeme požadavel Občanského fÓra a sdružení Veřejnost 
~ 

Proti násilí na urychlenou rekonstukci federální vlády 

2. Podporujeme předsedu federální vlády v jednání o stažení 

cizích vojsk z našeho území a žádáme bezodkladné a úplné 

stažení vojsk Varšavské smlouvy z našeho území bez jakých -

koliv podmínek. 

3. Žádáme o zveřejnění jmen všech osob, které se podílely 

na přípravě a uskutečnění obsazení CSSR vojsky Varšavské 

smlouvy v r. 1968 a žádáme tyto osobym aby se vzdaly všech 

runkcí ve veřejném i politickém životě. 

Přípravký výbor OF, Tesla Knlín 



Požadavky Občanského fÓra Tesly Kolín vůči vedení podniku 

1. V souladu se změnou Ústavy Ceskoslovenské socialistické 

republiky, schválené Federálním shromážděním ze dne 29. 11w 

1989, usilujem o změnu zásad kádrové práce podle následují

cích principů: 

a/ vedoucí místa na všech úrovních obsazovat pouze podle mo

rálních a odborných krité~ií. Při t obsazování vyšších funkcí 

provádět výběr konjursním řízením. 

b/ Ve všech dotaznících a osobních materiálech zaměstnancd 

zrušit vyplňování rubrik o člěnství v politických stranách 

a společenských organizacích a též údaje o sociálním původu. 

c/ Respektovat zásadu, že každý pracovník musí být seznámen 

s obsahem všech materiálů o něm vedených. 

d/ navrhujeme vedení podniku vytvořit společné komise s OF, 

které z kádrových materiálů odstraní všechny posudky a ma

teriály. které se netýkají odborné a pracovní činnosti, 

přičenž tyto materiály budpu předány osobám, kterých se tý

kají. 

2. Na základě změny Óstavy žádáme vedení podniku o předložení 

přesných údajů o financování organizace KSC a jednotky LM. 

Cílem OF je, aby jedinými organizacemi, které pracují v pod

niku byly odtiorová organizace, která bude skutečným obhájcem 

zájmu pracujících a organizace ČSVTS jako organizace pod

porující technický rozvoj podnikuw 



3. Na základě změny 6s~avy požaduje OF přepracování volebních 

a jednacíEh řád~ Shromáždění delegátů a Hady pracujících. 

CF požaduje přepracování pravidel pro odvolávání zástupe~ 

v Radě pracujících a Shromáždění delegátů. 

Kolín 5. 12. 1989 Přípravnj výbor OF Tesla-



Společné stanovisko OF Frigera Kolín a vedeni podniku 

Na základě jednámi zástupe~ Občanského fÓra a vedeni 

Podniku byly přijaty následující závěry jako reakce na 

Probíhající politi.cko společenské změny ve státě s cílem sta

bilizovat politickou i hospodářskou situaci státního podniku 

Frigera Kolín. 

1. Obě strany konstatují, že je nezbytné směřovat k odpoliti

zaváni podnikových činnosti včetně promítnuti tohoto prin

cipu do všech řídících a organizačních norem, kádrové práce 

včetně překonaných nomenklatur. Za cílový stav je považován 

oběma stranami partnerství vedení podniku pouze s odborovou 

organizaci a orgánem samosprávy, bez přítomnosti politických 

stran v podniku. 

2. Za tímto účelem bylo dohodnuto ustavit následující pra

covní skupiny k posouzeni těchto oblastí: 

- Návrhy na racionalizaci řídících a organizačních struktur 

s ohledem na zánik některých činnosti politického charakteru 

1 např. Kádrová práce, socialistická soutěž ap./ s cílem 

zjednodušit administratávu a posoudit účelnost pracovní~ 

pro tyto činnosti. 

- Návrhy na přezkoumáni oprávněnosti zařazení THP s tím, aby 

byly vyloučeny části příjmd, dosud vyjadřující stupen polit1t1cké 

angažov~nosti. 

- Skupina, na niž se budou obracet pracovníci, kteří se cítí 

poškozeni ve svých právech z období prověrek v roce 1970 



s cílem odstranit křivdy, způsobené v tomto období. 

Pracovní skupiny se budou sestávat za zástupců hospodářského 

Vedení, OF a ROH. 

3. S ohledem na ukončivání činnosti jednotky LM na závodě by

lo dohodnuto materiál z- majetku podniku předet do užívání 

Podniku dle účelnosti a uvolněný prostor LM využít přednostně 

pro zlepšení sociálních podmínek pracu~ících. 

4. Cinnost současných samosprávných orgánů podniku /RPK a 

Shromáždění delegátů; se předpokládá ukončit v návaznosti na 

novelizaci zákona o státním podniku na přelomu 1. a 2. 

čtvrtletí 1990 s tím, že garantem noýých voleb bude odborová 

organizace. 

5. Obě strany považují za správné, aby písemné kádrové ma

teriály THP byly předány osobně těmto pracovníkům • 

6. Bylo vzato na vědomí, že realizace zpracovaných návrhů 

mzdového vývoje v roce 1990 bude pozastavena do vyjasnění 

nových ekonomických pravidel a projednána s novými orgány HOH. 

7. ~ otázce technického deleg2ta v Moskvě bylo konstatováno, 

že přesto, že tento pracovník není placen z prostředků s.p. 

~rigera a je zaměstnancem PZO Merkuria, bude vyzván radou 

pracovního kolektivu v druhé polovijě r. 1990 k seznámení ra

dy s výsledky své činnosti v SSSR. 



8. Postup odpolitizování ži~ota v podniku bude projednáván na 

společných schůzkách zástupců vedení podniku, OF, KS~, SSM 

a ROH. 

Ředitel podniku informoval zástupce OF v tom smyslu, 

že nová situace vytváří pozitivní předpoklady pro objektivní 

řízení organizace bez zásahu jakékoliv politické strany. 

Při řízení podniku nebude ředitelem brán ohled na příslušnost 

jednotlivých pracovníků k politickým stranám a skupinám, je

diným a nejvyšším zájmem je dosažení trvalé prosperity v no

vých podpínkách ekonimické reformy. 

V tomto směru vyjádřili zástupci UF řediteli podniku 

Plnou podporu. 

Kolín, prosinec 1989 



Občanské fÓrum Okresního ústavu národního zdraví v Kolíně 

radě Okresního národního výboru. 

Věc: Žádost o přidělení nebytových prostor v objektu bý

Valého OV KSt 

V souladu s předchozími jednáními na úrovni vedení 

O~NZ, OF a CÓV ROH Jádáme o přidělení stávající budovy 

Ok±esního výboru komunistické strany pro potřeby zdravotnictví. 

Současně žádáme o pomoc a podporu při umožnění prohlídky 

objektu pracovníky OÚNZ tak, aby mohlo být navrženo opti-

mální využití při minimálních úpravách. 

Tento požadavek zdůvodňujeme všeobecně známou skutečností, 

že řada zdravotnických pracovišť pracuje v provizorních a ha

varijních podmínkách. Současný postup výstavby OÚNZ neský-

tá reálné možnosti alespon částečného řešení současného stavu 

dříve než za pět let. 

MUDr. Miroslav Kubíček CSc. 

ředitel OÚNZ 

MUDr. Václav ometana 

Občanské fÓrum OÚNZ 

MUDr. Miloslava Jirků 

Okresní hygienii 

MUDr. Eva Hoffmannová CSc. 

předsedkyně CŮV ROH O~NZ 



III. O K R E S N 1 N Á R O D N 1 

M ~ S T S K f N Á R O D N f 

Vf B O R 

V 1 BOR 

Rok 1989 byl posledním rokem, kdy celoročně fungoval 

správní model představovaný národními výbory. Ten~o systém 

se vyvíjel od roku 1945 až do podoby 80. let, posleddní závaž

ný zákon o národních výborech, totiž zákon o střediskových 

obcích, byl vydán v roce 1982. Správa praktikovaná národními 

výbory se ustálila na třech stupních, tedy krajský, okresní 

a místní, resp. městský národní výbor. Národní výbory měly 

být samosprávnými orgány, nakonec každě čtyři roky probíha-

. ly volby poslanců do všech jejich stupňů. Ovšem samosprávných 

prvků v činnosti výborů mnoho nebylo. Staly se spíše pouhými 

vykonavateli státní a poc~opitelně stranické vůle. Od krajské

ho národního výboru po národní výbor v nejmenší vesnici , 

byly všechnY závislé na financích přidělovaných centrem, z té

to skutečnosti plynuly i další vztahy. Ve všech záležitostech, 

p~čínaje stavbou bytů, přes služby, obchod, školství a kultu

ru, ochranu životního prostředí až po kuriozity, jako byl 

třeba zákaz konání schůzí v pracovní době, vycházel prvotní 

podnět vždy od vlády, dále byl rozpracován radou krajského 

národního výboru, postoupen okresnímu NV, který udílel pří

slušné pokyny národním výborům va své kompetenci. Jejich č·in-

nost také kontroloval a zprávy o tom podával výše. 

Kolínský Městský národní výbor sídlil na stejném náměstí 

ja~o jeho první nadřazená instituce, Okresní národní výbor. 

V této kronice musíme zmínit alespoň činnost rady ONV, ne-

bot měla pro fungování MěstNV rozhodující význam. 



1. O k r es ní národ n l výbor v roce 1 9 8 9 

Obory činnosti Okresního národního výboru v Kolíně lze 

rozdělit do těchto oblastí: téměř na všech svých pravidelných 

zasedáních se rada ONV zabývala výstavbou bytd, modernizací 

bytového fondu a dalšími stavbami, prováděnými v "Akci Z" 

a konečně údržbou silnic. Na druhém místě zájmu stály služby, 

stav zásobování trhu a snaha o rozvGj cestovního ruchu. 

Situací ve zdravotnictví se zabývalo i jedno plénum ONV, 

v souvislosti s tím bylG jednáno i o stavu životního prostře

dí. Rada ONV byla zpravována i o stavu škol a vůbec sociál

ních zálež~tostech. To vše pochopitelně v měřítku okresu, 

nicméně i záležitosti města Kolína, zejména výstavba bytů, zde 

bývaly projednávány. 

Představenstvo Okresního národního výboru tvořili 

členové komunistické strany. V roce 1989 to byli předseda 

V. Dvořáček, místopředsedové T. Sojka, M. Šíma a F. Beneš 

a tajemníce H. Hynková. Své straně byli odpovědni, ostatně čas 

od času "skládali účty" ze své činnosti předsednictvu Okres

ního výb~ru KSČ I např. 4. 10. 1989 v budově OV tiČ/ • Finance 

byly Okresnímu národnímu výboru přidělovány prostřednictvím 

Středočeského krajského národního výboru. 

a/ s t a v e b n i c t v í a v ý s t a v b a b y t ů 

Odbor výstavby ONV byl centrem, které zadávalo, sledo

valo a koordinovalo výstavbu v celém okrese a v městě K0líně, 
přičemž udělova~pokyny podřízeným národním výborům. 

Stav výstavby ve městě, Bledovaný ONV byl v roce 1989 

následující: v oblasti dopravních staveb byla rozhmdující 



rekonstrukce silnice I. třídy č. 38 a přeložka silnice II. 

tříiy č. 328 s přemostěním Labe. První stavba byla součástí 

čtyřproudového průtahu městem, jehož oprávněnost byla 

již tehdy napadána, především proto, že průtah by zhoršil 

stav znečištění ovzduší ve městě. V r. 1989 byly na průtahu 

otevřeny křižovatky od Jednoty k ulici Žižkově a od Modrého 

bodu po křižovatku na výpadovce směrem na Poděbrady a Prahu. 

II. etapa průtahu, mezi křižovatkou u Modrého bodu po ulici 

~ižkovu, zatím zahájena nebyla, nebot v květnu byla vládou 

pozastavena výstavba větších investičních celků, aby se sníži-

la značná rozestavěnost v zemi. 

Přeložka silnice č. II/ 328 s přemostěním Labe , byla 

souborem pěti samostatných staveb, z nichž čtvrtá, totiž 

Z~labaké předmostí, byla dokončena v listopadu 198S. Stavba 

druhá,, vlastní nový most, pokračovala pracemi na spodní stav

bě a výstavbou pilířů. Na městském předmostí / První stavba/; 

byly prováděny zemní práce a přeložky inženýrských sítí. 

Most stavělf Stavby silnic a železnic Hradec Králové. 

~okud se týče výstavby bytů; v roce 1989 byly dokonY 

čeny téměř· všechny paneláky na Zálabí, nájemníci se začali 

stěhovat do bloků 3, 4, 6, 7 a 8, bloky 1 a 2 byly kolaudo

vány, blok 5 byl před dokončením. Počítalo se s novým 

obchodním domem na Zálabí, jeho stavba však zahájena nebyla. 

Mimoto začala výstavba třetího kolínského sídliště U Jána. 

Vůbec první stavbou byla škola se 24 třídami, kterou stavěl 

kolínský Agrostav. V roce 1989 byla škola smontována, za

čaly se stavět vnitřní příčky a provádět instalační prácě. 

Současně byla zahájena výstavba 168 bytů, jejich stavitelem 



byl Průmstav Kolín. 

Na Náměstí Republiky byla zahájena stavba nového obchod

ního domu. S obchodní činností souvisela výstavba Tržnice 

v .f.lnichvicích, která se původně začala stavět jako součást 

"Akce Z". Dokončení Tržnice vázlo, v r. 1989 garanci nad ní 

Převzala TJ Jiskra a listopadu 1989 ji předala kolaudaci. 

Rada ONV se poměrně často zabývala postupem rekonstrukce 

Památkových domů v centru města. V r. 1989 začala oprava fasá

dy radnice. Opravy domů na západní straně náměstí se vlekly 

již několik let, na jejich dokončení ovšen chyběly sí~ a na 

Zahájení dalších nutnJch rekonstrukcí i peníze. 

Následuje přehled těch jednání rady ONV, která se za

bývala záležitostmi výstavby. 

12. 1. rada jednala o modernizaci bytového fondu, zejména bi

lancí prací, provedených v minulém roce. Bylo konstatová

no, že množství postavených bytů neodpovídá plánované-

mu počtu, nebot z předpokládaných 140 bytů /do r. 1990/ 

jich bylo předáno k užívání 58. Tato skutečnost byla omlou

vána nedostatečnou kapacitou Gkresního stavebního podniku 

a značnou šíří jeho zakázek. 

19. 1. byla v radě projednávána rekonstrukce Požární zbrojni

ce v Kolíně. 

31. 1. se konal kontrolní den předsedy ONV k činnosti stavebních 

podníků, které stavěly byty, byl zjištěn značný počet zá-
-

vazkd třeba Průmstavu KQlín. Ten své zakázky nestačil 

plnit a tím docházelo ke zpoždování dokončení staveb. 

2. 3. byla na pořadu jednání rady ONV zpr#va o bytové situaci 

a o úrovni státní správy bytového fondu. Bylo konstatóvá

no, že k datu jednání bylo v Kolíně evidováno 639 nevyří

zených žádostí o byt. Jistým východis kem ze situace by mě-



lo být sdružování financí mezi bytovým podnikem a jednotli

vými prdmyslovými a zemědělskými podniky za účelem výstav-

by a rekonstrukce byt~. Podniky by je pak dostaly k dispozi

ci pro své zaměstnance. Toto zasedání rady dále jednalo 

o centralizaci a modernizaci systému vytápění. Současně byli 

schváleni kandidáti na funkce ředitelů Okresního bytového pod

niku a Okresního stavebního podniku. 

16. 3. foto zasedání rady ONV se zabývalo rozvdjem okresní 

a městské silniční sítě a opravami mostů. V ~éto souvis

losti bylo zveřejněno, že průtah Kolínem dosud stál 24,8 

milionů korun a stavba nového mostu 19 milionů korun. 

V r. 1989 se předpokládaly náklady ve výši 36 milionů koruu 

Dále byl projednán a schválen okresní plán "Akcí Z" na 

rok 1989, tyto stavby jsou vyjmenovány na jiné' místě kro

niky. Postup em prací na "Akcích Z" se zabývalo i ple ... 

nární zasedání ONV dne 26. 4. 

27. 4. byl radě předložen plán první etapy regenerace 

městské památkové regenerace do r. 1995 

21. 8. - 5. 9. byl v Kulturním domě pracujících vystavován 

Návrh územního plánu města Kolína, který vypracoval mezi 

lety 1985 - 1989 Odbor výstavby a územního plánování ONV. 

Rada ONV vystavený plán shlédla dne 31. 8. Téhož dne schvá

lila stanovisko ke konceptu řešení územního plánu Kolín -

Polepská II. 

28. 9. byla radě přednesena zpráva o uplatnění řídícího systé

mu Vardis u výměníkových stanic, který propojuje stanice 

počítačem. Mimoto byla rada ONV informována o ~. postupu 



Výstavby a modernizace byt~, bylo konstatováno, že především 

Vázne rychlost dokončování svépomocí stavěných bytů. Byl 

Projednán přehled finančních potřeb na opravy starých bytů, 

Potřebné peníze bude ONV požadovat na krajském národním výboru. 

O značných potížích ve svépomocné bytové výstyvbě jednalo té

hož dne i plenární zasedání ONV. 

26. 10. podal radě ONV zprávu o činnosti Okresnáho stavebního 

p ~dniku jeho ředitel ing. Jan Novotný. 

b/ o b c h o d, s 1 u ž b y, c e s t o v n i r u c h 

12. 1. byla v radě rozebírána úrověň služeb Středočeských pe

káren a cukráren v Kolíně. Radě byly poskytnuty informace 

o havarijním stavu kolínské pekárny. Její kapacita byla 

překračována o vícE než 50%. Po demolici provozovny v Ov

čárecké ulici se v Kolíně vůbec přestalo péci jemné peči

vo a bylo dováženo z Kutné Hory a z Kladna. V radě se po

prvé začalo uvažovat o stavbě nové pekárny. Situací v zá

sobování pečivem se nadále měl zabývat místopředseda ONV 

F. Beneš, jako člen koordinační komise pro zásobování. 

Další jednání o pekárnách proběhla v radě 14. 9. 

19. 1. byla hodnocena úroveň služeb, které obyvatelstvu pos

kytovalo ČSAD K~lín. Byla hodnocena kvalita nákladní do

pravy, jednalo se o zřízení dalších výpomoených linek 

městské hromadné dopravy. 

2. 2. byla na zasedání rady ONV přednesena tpráva o plnění 

koncepce rozvoje služeb na okrese Kolín do r. 1990. 

Byla zhodnocenc činnost Gkresního podniku služeb, který 

se měl stát od 1. 7. státním podnikem. Mimoto bylo 



uvedeno, že do počátku roku 1989 bylo vydáno 392 povoleni 

osobám, které provozovaly služby soukromně. 

16. 3. rada vyslechla zprávu o zásobovací situaci v okrese a 

ve městě Kolí•ě, zásobovacími potížemi se dáie zabývala 

např. 13. dubna. 

27. 4. se hovořilo v radě ONV o možnostech oživení cestovního 

ho ruchu, byl předložen plán, který počítal s rozvojem té

to oblasti do roku 2000. Turistickou sezonou 1989 - 1990 

se r~da zabývala dne 6. července. 

21: 6. rada vyslechla a projedmala Koncepci rozvcaje veřejně 

prospěšných služeb v okrese Kolín do r. 1995. Dále vyslechla 

zpráv* o situaci na vnitřním trhu. Jednání se účastnili zá

stupci obchodních organizací. 

6. 7. byla přednesena zpráva o výsledku činnosti soukromníkd P 

kteří poskytovali služby na základě povolení národního vý

boru. K 26. říjnu 1989 takto poskytovalo v okrese služby 

560 osob. 

C/ životní prostředí , 

13. 4. byla rada ONV 1nformována o stavu p~dního fondu v okre

se a o jeho využití v předešlém roce. Současně byla pro

jednávána zpřísněná opatření, která by měla zamezit další 

devastaci půdy. Na témže zasedání se mluvilo i o dal-

ším velkém problému města Kolína, totiž o likvidaci domov

ního odpadu. Při neexistaenci spalovny se odpadky skláda

ly na volně přístupných skládkách. Rada ONV byla informo

vána o kapacitních možnostech vinické skládky, začalo se 

uvažovat o založení í skládky nové. 

I 



17. 8. rada \1slechla zprávu o stavu péče o lesy a vodní to

ky a ochraně ovzduší. 

28. 9. byla přednesena zpráva o plnění Ekoprogramu na okre-

se Kolín, zejména se hovořilo o výstavbě čističek odpadních 

vod. Ekoprogram předpokládal, že do r. 2005 by na okrese 

mělo být čištěno 42% splaškd. Výstavba čističky v Kolí. 

ně ovšem v nejbližší době zahájena nebude. 

d/ obyvatelstvo 

Součástí téměř ka!dého zasedání rady ONV byly zprávy 

a jednání o sociálních, zdravotních a dalších záležitostech 

obyvatelstva okresu. Rada také měla vědomost o nejrdznějších 

žádostech a stí!nostech+ adresovaných Okresnímu národnímu 

výboru. Z této rozsáhlé agendy vybíráme následující: 

V březnu 1989 se rada ONV zabývala záležitostmi 

romského obyvatelstva. V K~líně bylo v r. 1988 evidováno 

535 Romů. Rada jednala o jejich bytové situaci, o do~házce 

dětí do školy, snaze najít dospělým Romům zaměstnání, případ

ně o pomoci sociálních odborů národních výborů potřebným 

obstaráváním šatstva a potravin. Ocitujme z usnesení rady 

k této věci, nebot do jisté míry odráží hlavní cíl romské 

politky, totiž asimilaci tohoto obyvatelstva: " P~osazování 

účinného vlivu na myšlení a jednání cikánskjch obyv~tel 

je značně obtížné. Snahou příslušných odborů NV, hospodářských 

a společeaských organizací je tuto otázku řešit a přispět 

k adaptaci ď1kánského obyvatelstva a k jeho začlenění do běž

ného života." 

V květnu se rada zab#vala záležitostmi péče o mládež 

s tělesnými, smyslovými a duševními vadami. Z výnosu regresních 

náhrad ONV bylo uvolněno 20 tisíc korun na rekondici pro 



těžce tělesně postižené. 

Prosincové plénum Okresního národního výboru bylo svým 

Zp~sobem historické. Veřejnost žila událostmi, které nastalý 

Po 17. listopadu. V této atmosféře předseda ONV referoval na 

Plenárním zasedání o činnosti výboru od počátku volebního 

období, tedy od roku 1986. Požadavky doby se v jeho referátu 

odrazily. Především ujistil občany, že budou pravdivě a pravi

delně informováni o stavu ovzduší a pitné vody v Kolíně. 

Prohlásil, že ONV znovu prověří průběh a vhodnost některých 

Velkých staveb, zejména se jednalo o pokračování ve výstavbě 

průtahu. Plénum informoval i o závěrech z prvních jednání 

s Občanským fÓrem. Konečně plénum rozhodlo tajným hlasováním 

o rozšíření rady ONV o dalších 15 osob, které nebyly vázány 

členstvím v KSČ. Závažné personální změny ovšem Okresní národ

ní výbor teprve očekávaly. 

2. M ě s t s k ý n á r o d n í v ý b o r v r o c e 1 9 8 9 

Připomeňme nejdříve organizační schéma Městského 

národního výboru. Tvořilo jej plénum, rada a výkonný apa

rát. Plénum, které se scházelo jednou do měsíce, bylo 

tvořeno poslanci za jednotlivé městské volební obvody. 

Mělo kontrolovat a schvalovat činnost rady. Rada sama měla 

výkonné pravomoci v r nzných oblastech života města, počínaje 

výstavbou a konče zásobováním. Činnost rady byla jen v malé 

míře určována požadavky poslanců nebo obyvatel města, v dale

ko větším měřítku se tu uplatňovla nadřazenost Okresního ná

rodního výboru. Ostatně na něm byl f'1ěstský národní výbor fi-



nančně závislý. Aparát MěstNV byl tvořen stabilními odbory 

I Odbor vnitřní, školství a kultury, sociální, výstavby a 

územního plánovjní, finanční a Výbor lidové kontroly ap./ . 
a příležitostnými komnsemi, které byly sestavovány zpravidla 

ze členů rady a vedoucího příslušného odboru. Náplň činnosti 

rady byla pololetně plánována, v prosinci předchozího roku 

na 1. pololetí, v červnu roku běžného na 2. pololetí. 

Plán práce rady schvalovalo nejbližší plenární zasedání. 

Pndobně se vypracovával i hrubý plán činnosti pléna. 

Pokud se týče person~ního obsazená rady, závažnější 

změny proběhly až koncem roku, po listopadivých událostech. 

Ještě 25. 11. rada zasedala ve starém složení na mimořádné 

schůzi a jednala o politické situaci v zemi a o patrném po

litickém probuzení města. Téhož dne veče~ bylo svoláno mimořádné 

plenární zasedání, nicméně situace byla zatím nejasná, 

obrat nastal až po generální stávce 27. listopadu. 6. pro-

since další mimořádné plenární zasedání hlasovalo o důvěře 

radě Měst:t.V, většinou hlasii jí byla dllvěra vyslovena. 

Záhy však byl v radě samé podán návrh na reorganizaci ve pro

spěch paritního složení, stalo se tak 11. prosince • Až do 

svobodných voleb v radě zasedal~ tyto nové osoby: ing • 

..Jiřina Vavroňová ;bezpartijní/, která byla předsedkyní a dá

le členové Josef ~arkytán /strana lidová; , EVa Svobodová 

/strana socialistická/, Zdeňka Nováková / komunistická strana, 

ing. Zdeňka Havlíčková I Občanské fÓ~um/. Další mimořádné 

plenární zasedání, které se mělo zabývat personálními změna

mi bylo svoláno na 16. ledna. Předseda Městského národního 

výboru rezignoval 2. ledna 1990. 



Jak již bylo řečeno, činnost Městského národního výbo

ru závisela na finančních prostředcích, přidělovaných Okresním 

národním výborem. Je tedy na místě popsat rozpočtovou bilanci 

MěstNV v roce 1989. Návrh rozpočtu na rpk 1989 byl radě před

ložen 14. února. Byl vypracován na zájladě informativníhh úda

jd a směrných čísel z finančního odboru Okresního národního 

výboru. v době předložení návrhu nebyla vlastní rozpočtová 

skladba zcela upravena, nebot odvětvové odbor:J MěstNV nároko

Valy u pří,lušných odborů tllD ť --~·výšení výdajd Městského národ

ního výboru o 12 936 00~ korun, což nebyla přijato. Rada 

konstatovala, že tím zdaleka nebudou pokryty potřeby města. 

Nicaéně rozpočet byl nakonec plenárním zasedáním dne 20. úno

ra přijat. 

Bilance rozpočtu za rok 1989, předložená radě 27. března 

1990 byla následující: příjmy činily 60 069 638, 02 korun, 

což představovalo 111, ~%rozpočtu. Výdaje dosáhly částky 

59 502 777, 01 korun, to bylo 110, 8% rozpočtu. Přebytek 

činil 556 851, 01 korun. Vlastní rozpočtové příjmy byly sta

noveny na 31 029 000 korun, byly splněny na 108 %. K překroče

ní rozpočtových výdajů došlo v oborech dopravy, školství, 

kultura, vnitřní správa, místní hospodářství, stavebnictví, 

Akce z, všeobecná pokladní správa. 6čelov~dotace v oblasti 

sociálního zabezpečení nebyly vyčerpá~, bylfodvedena zpět 

Okresnímu národnímu výboru. Nevyčerpány zůstaly rozpočtové vý

daje v oblasti vodní hospodářství, zdravotnictví a sociální 

zabezpečení. R. 1989 bylo dosaženo doplnkových příjmů ve výši 

2 457 736, 63 korun. Dále do financování činnosti MěstNV, hlavmě 

stavebních prací v Akci Z, bylo zapojeno 7 077 754 korun 

sdružených prostředků. Uvedmě např. plynofikaci Sendražic a 

Zálabského . předmostí, kde byly spojeny prostředky MěstNV a 



Korama, dále rekonstrukci požární zbrojnice, při níž došlo 

ke sloučení financí MěstNV a Svazu požární ochrahy. 

Pokud se týče stavu příjm~ a výdaj~ organizací řízených 

Městským národním výborem: T e c h n i c k é s 1 u ž b y 

splnily příjmy na 104, 9~. rpzpočet výdajů překročily v kapi

tole doprava o 128 198 korun. V kapitole místní hospodářství 

rozpočet nedočerpaly o 179 719 korun. Mě s t s k é ~ .ul t u r

n í s t ř e d i s k o mělo vyšší výdaje ne! příjmy, k úhradě 

schodku bylG užito rezervního fondu. M ě s t s k á 

s p r á v a k i n skončila rok s nepatrným přebytkem tržeb. 

D r o b n é p r o v o z o v n y tržily za provozované 

slBžby 3 910 000 korun při nákladech 3 307 000 korun, skon

čily tedy se ziskem 603 000 korun. 

Čerpání finančních prostředků bylo radou kontrolováno, 

finanční odbor MěstNV jí předkládal čtvrtletní a pololetní 

výkazy stavu rozpočtu. 

a/ s p o 1 u p r á ce M ě s t N V s p o s 1 a n c i 

a o b č a n s k ý m 1 v ý b o r y 

d o h 1 e d M ě s t N V n a p 1 h ě n í v 1 e b n í ho 

p r o g r a m u a c e 1 o m ě s t s k é h o z á v a z k u 

Rada MěstNV byla průběžně informována o činnosti poslan

ců a jednotlivých občanských výborů. Konaly se pravidelné pra

covní porady s předsedy občanských výborů a s poslanci, zejmé

na před plenárními zasedáními MěstNV: Dne 3. dubna se uskuteč

nila celoměstská konference občanských výbor! a poslanc~. 

z iniciativy rady MěstNV a předsednictva OV NF se konaly 

jarní a podzimní směny, jejichž účelem bylG uklidit kolem 

do ů a na veřejných prostranstvích za dobrovolného přispění 

obyvatel. 



Zpráva o plnění volebního programu Národní rronty 

za léta 1986 - 1989 byla radě ~ěstNV přednesena 28. března 

1989. Zasedání bylo přítomno předsednictvo Městského výboru 

Národní fronty. Ve zprávě bylo uvedeno, že vůbec nebyly 

splněny tyto body volebního programu: protipovodňové úpravy 

Hlubkého potoka a Haltýře v Sendražicích, dále svépomocná 

výstavb~ v městských prolukách, nový dům s pečovatelskou služ

bou, parkoviště Štítary, nové garáže v Radovesnicích, úprava 

vozovek s prašným povrchem tamtéž, oprava rasády radovesnického 

zámku. Vedoucím příslušných oiborů bylo uloženo, aby tyto 

úkolt zajistili. Rada poté doporučila plenárnímu zasedání, aby 

některé body z volebního programu vůbec vyřadilo, zmiňme 

zejména rekonstrukci čp. 1 v Pražské u~ici a opravu dom~ a otev

ření podloubí na západní straně náměstí. Dále bylo rozhodnuto 

odložit termín plynofikace Radove,nic až na konec r. 1990, 

odložit rekonstrukci dětského zdravotního střediska na Zála-

bí a sportoviště OSF na Kmochově ostrově. Plenární zasedání 

tyto úpravy schválilo, podobně i rada ONV. Zasedání rady 

MěstNV 21. 11. doporučilo plénu vyjmout z volebního programu 

další akce, zejména nový dům s pečovatelskou službou, opravu 

kostela v Ziboijlavech a rekonstrukci školního hřiště pro 

1. a 7. základní školu. 

Celoměstský závazek v sobě zahrnoval drobnější opravy 

a úpravy ve městě, které nebyly spučástí jiného dlouhodobého 

plánu stavebních akcí. Celoměstský závezek na r. 1989 byl 

radou přij2 t 14. února, byl rozšířen i o nedokončené práce 

z předchozího roku. Kontrola plnění 



celměstského závazku proběhla 28 . srpna. 

b/ s t a v e b n i c t v í, b y t o v á v ý s t a v b a, 

r e k o n s t r u k c e s t a r ý c h b y t ů, r e-

g e n e r a c e m ě s t s k é p a m á t k o v é r e-

z e r v a c e 

Rozhodujícím momentem pro zahájení větších stavebních 

celků v r, 1989 bylo nařízení vlády ČSSR o dočasném zastavení 

zahajování velkých stavebních celkň s platností od 15. května 

1989 dp konce roku. Rada ~ěstNV rozpracovala toto nařízení v 

září, když uložila odboru výstavby a územního plánování, 

aby takové stavby pozastavil. Ovšem rada MěstNV ve skatečnosti 

dohlížela jen na stavby realizované v Akci z. V roce 1989 

byly rozestavěny, případně zahájeny tyto stavby: závodní 

jídelna v Tatře, dostavba požární zbrojnice, sociální zaříze

ní v Borkách, II. etapa ozvučení města, ubytovací zařízení, 

úprava sklepních prostor radnice, tržnice, přestavba Domu pio

nýrů a hřiště u 1. základní školy. Vzhledem k velkému 

zdržení byla nejsledovanější stavbou tržnice, jejímž garantem 

se stala TJ Jiskra a dovedla stavbu ke kolaudaci v listopadu. 

O všech Akcích Z byla rada průběžně informována, jak ukazuje 

následující přehled. 

14. 3., 11. 4., 27. 4. informace o postupu prací na tržnici 

30. 6. bilance všech Akcí Z 

26. 9. kolaudace plynovodní sítě v Kol í ně II a další postup 

výstavby v Akci Z 

21. 11. byl radě předložen plán stavebních akcí v roce 1990 

Rada byla také zpravována o stavebních celcích, jejichž 

výstavba nebyla v její přímé kompetenci, ovšem života města 



se podstatnou měrou dotýkaly. Dne 7. 8. jí byla předložena zprá

va o postupu výstavby průtahu K0 línem a přemostění Labe ap. 

~ěstský národní výbor byl posledním správním článkem, 

na který byla přenášena výkonná pravomoe ve věcech bytové 

politiky. Jednalo se o výstavbu nových bytů, rekonstrukci 

starších a v neposlední ředě provádění prověrek bytového 

fondu, proto, aby byly zachyceny volné byty a jimi uspokojeni 

nesčetní žadatelé. Nedostatek bytů se řešil výstavbou 

stále rozsáhlejších panelákových sídlišt, bydlení v jejich 

domech však zdaleka neodpovídalo požadavkům skutečně kulturní

ho bydlení. ~avíc byty v panelových domech byly neskutečně dra

hé, nejen díky vysokým stavebním nákladům, ale i díky ztrá-

tám vzniklým až při provozu domů. ~odivností systému bylo, že 

ná~emníci v domech tyto náklady ani v nejmenším nepocítili, 

třeba na vyšších poplatcích. Jak bylo uvedeno výše, v Kolíně 

bylo v roce 1989 předáno do užívání sedm bloků nových 

panelových domů na Zálabí. Bylo tím uspo~mjeno několik set 

čekatelů na vlastní byt, ovšem vzhled města těmito stavbami 

značně utrpěl. Již několik let se počítalo s výstavbou 

nového sídliště v lokalitě U J ána, v roce 1989 se začaly sta

vět jeho první bloky. Odbor výstavby MěstNV měl úzce spolu

pracovat se zpracovatelem plánu tohoto sídli ~tě a poskytovat 

mu příslušné informace. 

Nedoceněna zůstala modernizace již stávajících bytů. 

S tím ostatně souvisí do určité míry i rekostrukee památko

vého centra města, ~třed města byl vyhlášem městekou pamjtko

vou rezervací, měla proběhnout rekonstrukce historických 

objektů. Rada byla o postupu prací průběžně informována. 



J 

Na přelomu března a dubna byl vypracován a předložen radě 

návrh I. etapy regenerace městské památkové rezervace 

Kolín do r. 1995. V plánu byly navrženy i pr,oritní akce. 

11. dubna rada tento návrh schválila a zřídila investiční 

středisko pro obnovu historického jádra města. O financování 

prací byla požádána rada ONV. V roce 1989 se začalo s restauro

váním radniční fasády, pokračovala rekonstrukce budovy Muzea. 

Postupně byly opravovány fasády domů aa náměstí a v Pražské 

ulici, aniž ba se přikročilo k rozsáhlejším rekonstrukcim. 

~oprvé byla zaznamenána i soukromá iniciativa, když p. Houdek 

provedl základní rekonstrukci domu č. 7 v ulici tia Hradbách 

a v jeho průjezdu zřídil Malou galerii. ~in hodný zazna~e-

nání. 

c/ o b c h o d, s 1 u ž b y 

Zprávy o zásobovací situaci, které vypracovával 

odbor místního hospodářství a -:~služeb, byly radě předkládá-

ny pravidelně nejméne jednou do měsíce. V případě mimořád

ných situací, které v zásobování často nastávaly, pověrovala 

rada některé své členy jejich vyřešení~. Tak se třeba rada 

MěstNV byla nucena zabývat výpadky v zásobování minerálními 

vodami, které byly nezbytností vzhkedem ke kvalitě kolínské 

pitné vody a neexistenci jiného zdroje. V srpnu rada projedná

vala nedostatečnou nabídku spotřebního zboží, zejména 

lednic, mrazáků, praček ap. Ovšem tuto záležitost radp vy

řešit nemohla, protože příčina, které vedla k vyprázdnění 

obchdů tkvěla jinde než v pouhé neukázněnosti prodávajících. 

Ostatně bylo zamýšleno podniknout zpřísněné kontroly ve 

skladech a v obchodech, aby bylo objeveno ukryté nedostatkové 



zboží. 

Na území města provozovaly slu~by dva podniky služeb, 

na jejichž činnost p~vodně dohlffiel Okresní národní výbor. Jed

nak to byl Okresní podnik služeb a dále Okresní podnik místní

ho pr~myslu se sídlem v Českém Brodě. Od 1. července se oba 

osamostatnily jako státní podniky. Vzhledem k jejich významu 

pro města · se rada MěstNV musela k tomuto kroku vyjádřit. 

Souhlasila pod těmito podmínkami: oba podniky budou případné 

změny ve struktuře a charakteru služeb projednávat s ra-

dou MěstNV. Budou sdružova~ finanční prostředky k účelu, 

na němž bude mít MěstNV spolu s příslušným podnikem z#jem. 

Služby budou především rozšiřovat pro obyvatelstvo, nikoli pro 

podniky. 

d/ ž i v o t n í p r o s t ř e d í 

V následující kapitole je podán obraz stavu živoGního 

prostředí ve městě. Rad MěstNV vyslechla zprávu ostavu ži

votního prostředí dne 1. června. O týden později byla tato 

zpráva předložena plenárnímu zasedání a současně zveřejněna 

v okresních novinách Kupředu. Po listopadové revoluci 

se obyvatelé města dočkali dalších zpráv: jednak byli in

formováni o kvalitě pitné vody a ovzduší a dále byla ve 

vývěsce na náměstí postupně zveřejněna pravdivá analýza 

stavu životního prostředí ve městě. 

Při městské radě pracovala komise pro životní prostře

mí. O své činnosti podávala radě občasné zprávy. Rada se v pr~

hu roku omezila spíše na přijímání obecných ustanovení a kon

cepcí ,namísto aby podnikla skutečně razantní kroky k 

nápravě, třeba prosazením výstavby čističky odpadních vod 



nebo spalovny domovního odpadu. Tak třeba 14. února vydala ra

da Programové prohlášení k vyh1ášení r. 1989 rokem péče 

o životní prostředí. Prohlášení posléze schválilo i plenární 

zasedání V,ěstNV, aby záhy vše upadlo v zapomění. Jistá 

konkretizace úvah o zlepšení životního prostředí se obje

Vila na zasedání ra.dy dne 14. března. Tehdy dostal vedoucí 

stavebního odboru úkol, aby s vedouvími odborů l NV dohodli 

záležitosti realizace staveb, které měly sloužit ochraně ži

votního prostředí. Tyto stavby měly být zahájeny v r. 1990 

s výhladem na pět let. Jednak by byly financovány jako 

účelová investiční výstavba a jednak jako stavby v rámci 

Akce z. 7. listopadu rada uložila místopředsedovi ing. Z

Mečířovi, aby v souvislosti s ekologickým programem okresu 

Kolín prosadil následující požadavky: aby všechny stavby 

spojené s ochranou životního prostředí byl y realizovány 

urychleně ~ aby byly přednostně financov#ny. Dále měly být 

na konto ochrany životního prostředí převedeny ty peníze, 

které pl ynuly ř-- .ěstNV z pokut a poplatků. Zejména šlo o získá

ní peněz na nákup základního měřícího vybavení pro hygienickou 

stanic"· 

V:ilbec nejčastěji se rada zabývala zásobováním města pit

nou vodou a vůbec ochra, ou ohrožených vodních zdroj'd. 

31. 1 . se jednalo o ochraně spodních vod před znečištěním rop

nými látkami. Zejména se jednalo o havarijních opatřeních 

v sendražické škole, které byla vytápěna topným olejem. 

Informativní zprávy o zásobování města pitnou vodou vyslevhla 

rad a 11 • 4 • , 1 O • 1 O • , 31 • 1 • , 2 7 • 4 • ap • 



Závěrem zmínka o tom, že rada byla nucena zabývat se 

i takovými záležitostmi, jako byly anonymní dopisy. Dne 

28. března byla sestavena speciální komise jenom k tomu, aby 

přešetřila skutečnosti, které uváděl anonymní dopis, 

napadající mnohé městské funkcionáře a žádající jejich od

stoupení. Speciální komdse, které spolupracovala i s měststkým 

výborem strany, dospěla po měsíci usilovného šetření k tomuto 

závěru: " anonymní dopis je ve svém obsahu neoprávněný a ne-

• pravdivý. jednotlivostech i jako selek jde o pomluvy 

a očerňování funkcionářů ••• dopisy podobného charakteru ne

přispějí ani klidu ani dlašímu rozvo j i města ••• celá řada 

pracovníků šetřením ztratila mnoho hodin času, využitelného 

prospěšnějším směrem." Fomineme- li styl zprávy, ja tento 

závěr speciální komise jediný správný. 



IV . H O S P O D Í ~ ~ T V 1 V R O C E 1989 

1 . Obecná s i tu a c e ve stát nim 

h o s p o d á ř s t v i 

Do roku 19E6 , konkrétn~ do ~VII . sjezdu komunistické 

strany , oficiální propa6 anda tvrdila , že hospodářství 

v Československu jen kvete , zaznemenává stále v~tší úsp~clxy 

a jeho celkové výsledky jsou více než uspokojivé . Pravdou 

byl opak . Cbdobí norn:alizace zn8menalo hospodářskou st8gnaci 

zem~ a její zaostávání za r ychlýr rozvojem techniky ve 

sv~tě . Problémy , které byly naznačeny v rocd 1967 v ana

lýze týrrru Oty Šika , se prohloubily a průb~hern let se st8ly 

spí š e neřešitelnými . I přesto byl v době normaliz8ční j8 -

kýkoli náznak reformního cítění tvrde potlačen o Teprve 

politické tání v Sovctském svazu , které pochopiteln~ při 

neslo i úvahy o hospodářské reformě , přineslo jisté oživení 

v tomto sm~ru i k ná~ . Tu a tam se ozvely hlasy požadující 

přinejmenší~ pravdivé informace o stavu národního hospodář-

ství . 

Frvnír.r. rr.ezníkem byl v jše zmíněný sjezd strany, na němž 

poprvé po dlouh'ch letech padla u1_.římná slova o neuspokojivém 

str.1vu ekonomiky . Fodrobná statistika , tím spífe statistikami 

podložená 2 nalýza ovšem na sjezdu 1ani pozdějších zasedáních 

středního výboru strany přednesena nebyla . Nakonec ani ta

ková neexistovala o Z politických , či přesněji mocerských 

důvodft ani nebJlO zveřejnění j2kékoli prevdivé analýzy žá

doucí . Vláda a stran<; se zcela oprávněně obávr1.ly otřesu mo

ci , získané právě potl8čením reforffiGÍho proudu šedesátého 

osmého roku . Důsledkem utpjováni a zkreslováni důležitých 



hospodářských informecí bylo i to , že většin~ obyvatel 

nerněla ani potuchy o skutečných n2.klc.dech věcí , které 

denně spotřebovávali nebo se snimi setk&v2li v pr&ci . 

z toho plynul 0 plýtvání , nedocenění skutečných nákledů všude , 

včetně společenské sféry . 

o nezbytnosti reformy byl ve druhé polovině 8C . let 

přesvědčen nejen každý odborník , ale vl:stně každý , kdo ne -

byl lhostejný k torr.u , co se každý den odehrává kolem . 

N::wí c přetrv2la př·íliš živá vzpomínka na reformní sny praž

ského jara . lolitické vedení ~e~ě ~ělo po XVII . s~ezdu 

strany obrovskou 6 anci získet ne. svou stre.nu velkou část 

obyvatelstva , pokud Z2 čne s nezbytnýrri reformnín.i l{roky , 

nejen v obl2sti hospodářské , ale především politické . 

Fřevládlo mínění , že Z8~Ít by se ffi~lo odstran~ním nejvíce 

zkorumpovaných osob z vedení strenv a státu a n2v<=~záním 

dialogu s veřejn~ stí a pochopitelně zveřejněním pravdivé 

a vyčerpávající analýzy stavu hospodáfství . "Jedině 

pravd i v o stí é1 o-cevřeno stí může KSČ získat nr: svou 

strenu vět§inu obyvatelstva , bez jehož podpory jso~ veš

keré záměry vlády neuskutečnitelné . " ;Lidové noviny , leden 

1989/ . Folitické vedení zeffiě tuto Š8nci ~ikdy nevyužilo . 

r;8 to , aby se mohl ve straně vytvořit skutečně vlivn:.í re

formní pr oud , byla kon~ervativní skupin~ příliš silná , 

osta-r;ní p8k příliš zkor• II1povaní . Reforme nakonec přišl8 od -

jinud a d~leko pozdřjí . 

Cd roku 1986 , který byl považován za poč&tek n2ší 

pi·estavby , se v hospodái·ské oblé-sti nic podstatného nez

měnilo , vyjma několika vzájerr,ně se popírají cích legislativ-



ních úprav . 1 Červenec 1987 : Z&kon c' podniku , únor 1988 : 

Směrnice k zabezpečení komplexní přestavby hospodáí·ského 

:Tiechanismu 2 7ákon o nároclohospodářE-kém plánování byly 

nejddležitější/ . C p est8vb~ se řečnilo a hovořilo , slov

ník poli ti ckých frází se obohatil o řadu nových výrRzň , 

nicmén~ lidem byla časen. celá př e stavba pro sr~ích , zej

ména ve srovnání se snahou o konstruktivní řešení problémů 

v Iolek• a ~aaarsku . 

Teprve ve druhé polovině roku 1988 přislíbil nový před 

seoa federální vlády Ladislav .r~ .. damec , že zveřejri v P8rlamentu 

podrobnou analj!zu stavu národního hospodářství . AnRlýzu 

přednesl až v červnu roku 1989 . I přest~ , že byla před 

publikací několikrát přepre c ~vána, a by nevyzněl~ ta k kri tic

ky , bwla skutečnt otevřená 2 reletivně pravd i vá . Ve stejné 

době začal~ mezi liCmi kolovat závažná studie , kterou 

pod názvem Souhrnná progn~za ČSSR do roku 2010 vypraco -

VR 1 l'rognosti cký Ús"te v Č3A V. Autoři 1 r ognÓzy z cela j~ sně 

upozornili n~ to , že jedino ceetou z krize , která bvla 

předpověděn? nejdéle do dvou let , je nastolení tržního 

hospodářství , od stranění centrální tO roz wdování 2 pláv 

nování a liberP.lizace cen , jednoduše zpvedení tekového 

hospodářského n.o.<elů , který by se podobal tomu ve v: spě-

lýct· zeních ""'vropy . 2aklao nír. před po kle dem reformy je ov8em 

polit i cká demokreci:e . 1ev~~dá - li se " .. SČ moci , je každý re 

formní pokus odsouzen k zániku . 

FrEÍ.vě p~slední varovC::.ní bylo vůbec základním problé -

mem českoclovenského asocialistického hospodářství . Jestli

že si někdo , by t ve jrénu sebesvětlejší ideje , osobuje 



právo rozhodovat o hospodá~ství, kde pletí především 

obecné ze {iony vývoje, pc=d< musí nu.tně ztroskotat. 'Ventrálr.í 

direktivní rozhodová~í a plánování vede k obrovsk#IT 

deforrr"acírn. Sti·et obecně fungujícícb prauidel tržního 

hospodářství a volm taristickými neřízenírr;i direktivního 

systému vede k neřešitwlným problém~m nejen ve vzáje~ném 

st;ku obou svět~, ale i uvnitř samotného direk~ivrího 

hospodářského systému. Důsledkeí je třeba i vzr~stající 

izolace obou ekonomických soustav. 

P8radoxní byla si~uace, kdy stranická centra, od pří -

slušného hospodářského tajemník~ na 6střední~ výboru stra

ny až po jeho obdobu na okresních sekr tariátech, ovládala 

prostřednictvím nomenklaturního vedení podniku a stranických 

organizací v závodeEh přímo výrobu, at o nejen v obecných 

rysech, ne f;i~ívlad stanouením celkov{ho plánu objemu výroT 

by, ale i ve zcel~ konkrétních pfípadech , od ~spory ma

teriálu po výb~r lliožností exportu . Vytvářel se trk stále 

větší a stále neschopnější ~ř dnický aparát a aparát potla

čovatelský. l'.eschopnost reagovat na jakékoliv požadavky 

trhu nebyle ani tak neschopností, j~ko spí~e ignorací 

této kategorie. Pro ,ěžné spotřebitele z toho plynulo 

věčné shánění nedostatkového zLoží, poc~naje elektronikou , 

přes domtcí spotřebiče a jí dní kol2 po základní hygienické 

potřeby. rro úřady to znamenele neustálé "ř eĚení zásobo

vací situpce", kolikrát se jen tímto problémem musel 

zabýv
2

t kolínský městský nároaní výbor! ~le eni sebe -

lepší úředník by 1ebyl schopen uro~no1 . .1t z2čarovený kruh 

jménem socialistické hospodářství . 

~.u že, Je tedy na r1ís tě p .. da t stručný _přehled stavu 



národního hospodářství ~S~R, která se v roce 1989 ocitla 

na samém prahu krize. l-růrněrné roční teP,po tvorby národního 

důchodu z2 léte 1979 - 987 činilo zhruba 2, 1~, užitého 

r:cárodního důchodu 1, .?%, v přípedě , že se vyloučí y.ohyb cen, 

byl užitý národní ddchod na órovni nuly . Výrobní zdroje vyka

zov2ly výkonnost 60 - 70% průměru vyspělých evropských zemi . 

~asové využití průmyslových kapací t bylo né 1írovni hospo 

dářské krize jO. let. V současných podmínkácn tato skutečnost 

znamenala velkou zátěž, protže bylo evidováno třičtvrtě 

milionu neo bsazených a ělnick''ch rLi st o yšší mu. vy:aži ti 

průrryslových kapacit bránily bariéry surovin, gnergie 

a rrpcovních sil . Čs. výrobní ~ařízení mělo nízkou technickou 

órove~.~ůsledKem toho byla mal~ možnost odbytu výrobků 

v dané strukt:ř·e a kv2litě a jejich neprodejnost, zejména 

na zehraničním tr u . Udržování chodu nadbytečných základ

ních prů~yslových fondů stálo r·očně jO - 6C miliard korun. 

Vzhledem k vysoké spc,třebě energie ve výrobě, dané přednostním 

z~m~řením na energeticky náročné výroby /hutnictví , t~žké 

strojírenství; a dále používáním zastaralých , energeticky 

náročných výrobních postupů se u nás s~ále zvyšovala těžba 

hnědého uhlí . Ta s sebou nesla obrovské ztráty . V Frogn6ze 

byly vypočítány skutečné nákl""dy na těžbtil. dorrécího hněděho 

uhlí, které byly o 20 - 30~ vyšší než velkoobchodní ceny 

uhlí. Obdobně torr.u bylo i u černého IILPtalurgického uhlí . 

PrognÓza do budoucna předpokládala další růst nákladových p 

položek o 20 - 35~. Přitom těžbe ~ následné zpracování 

hnědého uhlí v tepelný~h elektrárnách přinášely dev2 staci 

životního prostředí . 

, , 
Souhrnna prognoza dále uviděla v rující čísla , vypoví-

dající o kv2litě života lidí v ~~skoslovensku. Tak přede-



všín znatelné snížila střední délka života , mezi evropskými 

zerr.ěmi jsme se ocitli na 27 . místě . Na přelomu 50- 60 . 

let byla životní úroveř1 nasich zemí srovnateJ.ná s vyspf.-

lýrLi evropskýr;.i zernčmi a zna.telně př-edčila např . Rakousko 

a Itúlii. V současné době bylo více nez "':ř'ejmé naše za -

ostáv~ní . l•epř·í zni vE: působil rozdíl v zásobováhí vnitřního 

trhu , pestrosti a jakosti sortimentu zboží 2 kvalitě a šíři 

n2bízených služeb . Rozdíl přímo propastný se vytvořil v na 

bídce spotřební elektroniky , výběru a kvalitě osobních auto 

mobilů , sortin.entu celoroční nabídky potravim, ovoce a ze

lenirq , koswetL{y , konfekce , kuchyňských potřeb a nabídce tru.

ristického ruchu .~aké průměr vybavení n~šeho obyvatelstva by

ty zaostal za evr psKým průměrem . V ~eskoslovensku připadlo 

362 bytů na 1COO obyvatel , oproti tSR , kde připadlo 

438 byt.5. ne 1GOC obyvatel . Irůr:1ěrná užitková plocha bytu 

činí 73 ~2 , oproti západoevropskému standartu 100m
2

, 

ne~luvě o kvalitě a zachovalosti domovního fondu . Podíl 

obyvatelstva zabezpečeného přim(řenýH.i lékařskými služ-

berní činil 609~. , oproti 1 oo~~ :ll: :.izoze;::í a Dánsku nego 

85~'~ ve Švédsku . St~tní výdaJ-e ne školství činily 3 , 17-· 

hrubsho národního důchodu , oproti zhrub2 6% ve vyspělých ze-

n.í ch . 

Už v předlistopadových pomf.rech bylo zřejmé , že za-

rL~í šl ená hospodářská reforma bude bolestivým procesem , 

který se neobejde bez soci~lních otřesů . A právě tak bylo 

jasné , že skutečně Úsýěěn8 reforr!,a se rr.usí obejít bez 

státn{ byrokracie , která svýw iracionálním rřístupern k mno-

hému , kl8dla " př·estavbč 11 nepřekonc- telné překážky . Ce ta tně 

' ' , citovana Souhrnna prognoza tuto skutečnost dosti sro -

zurni'telně n2.znečila . 



2 . Ho s p o d á f s ký s t a v m ~ s t a a o k r e s u 

.~.·.o lín 

Frůrr,yslové 8 zemědělské podniky na okrese Kolín i v 

spmotném okresním městě tvofily základní ~lánek podivu

hodného hospodářského syst8rr-u Československa . Frávě ony 

byly příjemci mr.cohdy ne reálných plánů , právě ony rok co rok 

vyk~zpv2ly do statistik ~ísla o mnozství vyrobených 

v~cí , po~tech z2m~stnaLých osob a jejich flZdách , ~Ífla , 

která Lenazna~ila nic nebo jen málo o kvalitě a prodejnosti 

výrobků , o skute~ném využití pracovní doby a výrobních 

fondů . Tyto podnil·y byly zcela závislé na státních dotRcích , 

nebo~ systém odvodů znemožnil jejich samostatnost . 

Když si pro~ítá::~e tfeba okresní noviny Kupfedu , neu

nikne naší pozornosti , jak byl komunistickou stranou doko ";' 

nale podchycen a ovládnut veškerý hospodáfský život 

měst8 i okresu , vcetně skromné aktivity prvních odvážlivéů , 

ktefí se rozhodli poskytovat služby ve vlastní režii . 

Vl
2
. stní wechanisiT1US ovládání začín2.l třeba už v záleží to s

tech "kádrové poli tiky" . -•opfíkl;:o d ~etné volby fe<~ i t elů 

podniků v roce 19E..9 se děly v rřímé .cežii Okresního výboru 

strr-ny , který nav:ehove:-:.1 8 schvalovcl kc-ndidáty . Bohužel , 

netze se zetírr dozv~dět , jakými kPnály docházelo k bez 

prostfedním zrninám ve výrobě pod diktátem vysloveně politi

ckých požadavků . Abychon byli konkrétní: n;:; sjezdech stra

ny tisíck_á-: proklamov2ná úspora rateriálů v praxi 

~asto znamenal2 bezmyšlenkovité nahrazování vzácných kovů 

levn:~mi rr-,ateriály př·i podstatnérr. snížení kv8lity výrobku . 

hebo politickým vedení m rroklamované Z8vádění vodecko tech-



nického pokroku o pr2xe mnohdy zn;:;r.enalo investice do 

nákupu třeba počít~čň , k~eré v zastPralém systému orga

nizace výroby nalezly jen minimální uplatnění . 

Jen pro ilustraci uve me , čim se zabývala pravidelná 

zasedání přec.u~ednictva Gk.r·esního v 'boru KSČ . VPl .i često 

se zabývs.lOJ kácrovými zálež i to st mí po o niků , a t to byly 

volb:r ř·edi~elů 1 od dubn8. 19é9í , nebo sn?hy dosezovat na 

vedo~cí r.ísta t laoé lidi ; situ8ce v 1ablu , Agro tavu , 

Podniku služeb/ , bylr projednávána ho.podářská a personální 

sit~ace kolíns~é Tatry , k jejíruž řešen! LV hSČ sestavilo 

zvláštni ~oLisi I červen 1J29/ . C návrzích nov~ch ředitelň 

stcvebních podniků , včetně bilance činnosti stavPbních pod 

niků v byt.ové výsté:. vbě jednalo .i'edsednictvo CV .t<'"SČ v čer

venci . JV1j . se ko:r.alc i výjezdní z;:. sedání , napříkl2d v srpnu 

se tak stalo v Cbchodních tiskárnách . Kro~~ tono se lřís

lLcšni ref' erenti na kresnir._ v jborL~ str21ly Z8 bývali 

i takovými záleži~os~mí j2ko bylo vyhlašování a vyhodnoco 

vání sou~ěže n O neJlépe upravený vzhled závouu a jeho 

okolí včetnic. n<izorné agitace a propagad e " ;leden 1989/ . 

7áb~r bezesporu široký , leb e!ekt mizivý . 

Vedoucí t~ jerra.íK.er'l pro řízení st~·anické :·ráce v prů.

m:rslu byl čle-n 1 .;.,ectsednictva C V lu3Č Josef Týle. }očátke~· 

I Í jna 1989 byl V rár.c i pfest~ vbového f;řeskupov ání kádrů 

odvolán P n~ hrazen l ilanem Vykt:ru , čerstvým absolventem 

stranické ~koly v l oskvě . osef Týle po~kytl v lednu 1929 

redekce okresních novin Xupředu rozhovor , kt.erý se týb=1l 

~cstav' y v kolíLs~ých podnicícn . Tén& bezespciu nosné , 

ovšem s . '::.':ile se omezil r ... , nicr.ei ~:tj:2 jící fráze P zcestnou 

~rLunentaci . G refo~mě nospod~řství poanikt ko-inského 

okresu , o i ešeni problé1.1ň třeb2 v životním prostředí PE 



čtenáf nedozv~d~l zhola nic . ~8k j~ko tak neopomenul 

s . Tfle v- zvat komuni~~Y v závodech k toffiu , aby nppfeli 

sily za uskutečnění přestavby , ani~ o pfest2vbf ~amé cokoli 

konkrétního fekl . 

rásledujíci p.ehled vychází z podkledů , které předložil 

Okresní výbor strany ve~·ejnosti před okresní strenickou 

konferencí , k"t-erá se n.ěl2 kon2 t v listop2.d u roku 1989 . 

Souhrnllá čísla bylA čerpána z bulletinu , který k<>ždoročně 

vypracovával Okresní statistický úř·nd . Cl!a dokumenty ZPl chyti

ly stpv hospodářství tak , jak to bylo požadováno ústředními 

orgá~y , tedy s upřednostněním kvantitativních údajů . 

Lr..ché inforrr,2 ce , které by v~rpovida y o skutečnérr1 st<:WU 

ho SJ,od áfství byly zamlčovány : " ••• all8lýzám , li i ktovR nýrr. pře-

evšírr politiky a ideolot;y , kteří potřebov:->li vykazov"::Jt 

ús:r:ěchy n?. hos.i,;odářské:n poli , odpovíc8ly i statistické 

výkrzy . Důležit~ hospodářs~é ÚdRje ve ~tál~ větší mífe ztrá

cely vypovídací schopnost . r~:nohé ~ nich vůbec LE'byly uved e

ny nebo byly postupn~ vypouštěny , tak 2by nebylo možno 

zjistit skutečný str--v . To , co je bežn,.,; v hospoQářsky vyspě 

lých státech , např· . v:ykazové..nÍ zahl'Pnični úv rové pozice , 

vyk~zovani pl2tebr..i bilance , Q0t2ce do ~ednotlivých oblasti , 

cen·vé in~ervence ~td ., byly v 3eskoslovensku p~isnx tajené 

l..d~je " /Lidové noviny , leden 1989; 

P r ů m y s 1 

v ro c e ,g89 byl průmysl řízen centrálním státním 

plánam . T ~n byl ve velice hrubýcn obrysech př·ijat na XVI I . 

sjezdu strany a byl považován za obli~atorní. Hospodářská 

praxe si však pochopitelně vynutila úpr8VY centrálního 

p tiletého plá nu , tyto úr,ravy byly zpravidla navrhovány 

C~resní~i sekretariát~ Rtrany a schvalovány celookresními 



konference~! KS O. Plán v jednotlivých podnicích tak 

byl neustále upravován , zcásti .f.·r dle reál:ných podmínek 

v danéffi podniku i v ffiezipodnikových vz tazích , zčásti 

podle méně reálných pož2davků politická ho centra ~ 

RozporJ a nejasnosti v rozpisu plánu , časté zmrny , nefungu

jící vztahy dodav2tel - odběratel a pom2lý růst efektivnosti 

reprodukce vedly n2konec i kolínské komunis t y sebekriti cké 

mu konstatování , že "plán ústředně řízeného průmyslu byl 

na na šen: okrese spl něm jen částečně ." 

V roce 1969 se začalo s první~i kroky směrem k hospodář 

ské "přestavbě ". Byly zavedeny r~ové velkoobchodní 2 nákuiJní 

ceny . Během p:r·vní polov~ny roku došlo k reformě organizač 

ních struktur průmys lu , jednak byly rušena generální ředi

telství a uvnitř podniků byly pořádány volby ředitelů 

spolu s nesmělými organizačními změnami , tak , aby se zvýši]a 

efektivnost vynaklád8ných sil a Č8SU o 

Trůrr.yslové podniky okresu : olín vyrobily zboží za 

7 159 321 t i síc korun . Fočet osob v průmyslu činil 14 3E7 , 

což představovalo 97 , 1% po třebného stavu o ~roduktivita 

práce prr:;covníka z výroby č inilé:1 97 624 ko r un z2 rok , při 

prů~ěrné měsíční mzdě 3 198 Lčs . Cdbyt ve velkoobchodních 

cenách byl 5 586 43J tis . korun , z toho dodávky pro 

in~estoce tvořilw 122 6+1 tis . korun , pro vnitřní obchod 

665 410 tis . korun , pro vývoz do sociPlistických zemí 

~26 49~ tis . korun e vývoz do neEocialistických zemí 

191 568 t i s . korun . Ve srOvná i s předchozím rokem zezname

naly odbytové údaje ~ i s-cý pokles , napríkl;:-d ve vývozu do ne 

socialistických zemí o plných 23c 



Spotřeb? paliv se pohybovpla kolem 17 260 OCO GJ , což 

znamenalo překročení celkového plánovaného množství • 

... ,ále se v průmyslu spotřebovalo 111 978 .t'lWh elektřiny . 

Produktivita práce pracovníka z upravených vlastních 

výkont"l činilc. 1 519 468 tis . Kčs . Iodíl nákl2dů na 100 ko 

run výkonů tvořil 93 , 80 korun a podíl JLateriálních nákladů , 

bez odpisu základních rrostředků a služeb nen1ateriální pova 

hy činil na 100 korun výkonů 7~ , 91 korun . Z toko plyne 

celkový zisk 679 3C9 tis. korun . Doba obratu zásob tředsta-

voval~ 7f , 84 dní . 

D o p r a v a a s p o j e 

Dopravu výhradně obstarával podnik ČSAI: Kolín . V roce 

19~9 se za~ěřil předevší~ na zlepšení situace dopravy do 

zam~sthání a ao škol . Od 1 . 1 . se Čsad ~oJí~ stal státnírr 

podnikem . V činnosti vycházel mj . i ze spolu~ráce s od-

bory dopravy I'.ěstského a Okresního národního výboru • . apř. 

v Kolíně t2k bylo po dohod posíleno 13 přetěžovanýcb d~l 

nických spojů . Č.S!tL zajiš:Covala v roce 1989 provoz 3S linek 

eziměstských , 3 dálkových a pěti mfstských a již výše 

zr1ínE.'ných rnii!ořádných linkácr v dobř ranní e. odpolední špič 

ky . Dále pro vád ěh sr:.l uvní dopravu 7-á"k.ů ~~ učňů do škol . 

V pracovní dny t_dy fungovalo 599 neziměstských spojů , 337 

~ěstských spo~ů a 39 posilových . 

Pokud se týce dalších služeb obyvatelstvu , p2.k velrri 

n~přízniv~ se projcvov?l necostatek naloton~ŽLÍch vozů 

A v i2 ? d ál<j fakt , že Č.:3AD f. olí n ne měla vlastní stěhovací 

vůz . Zn2 :nE.n'1lo "to zr aéné snížení tržeb , p edpc klád8 ných 

za transportní služby . 

Ve spojích b~lo v ruce 1989 zavedeno vyplácení sporo-



žirových ěekd u vfech po~t . Cd 1 . 1 . bylo rozšířeno doru

čování balíkd do Sendražic , nebo t t2to obec byla pfipo-

jena ke Klllínu . ~!a pošt<:: v Y:.olíně 2 byl a. z2vedena ::;lužba 

Fostfax , vdbec první veřejnoE:"ti př í stupný telefax né' 

okrese . 

v sídle Okresní správy spojd bylo uvedeno co provozu 

výpočetní středisko , vdbec první spojové ve Stiedočeské~ 

kr
2

j i. ZL:?Čn usnadnilo po š tovní agendu a urychlilc práci . 

Spr:v~ s po jú t,., ké Z2 čala exper:: rr,ent<:~lLě ověřovs t z.-, vedE ní 

počít<" čů na j ednotli vf:. poš-cy . Do poč ÍtéJ čového zrr2 cován~ bv-

ly nejd~íve pievedeny 2 enda d~chodové a pouká zkové služ

by a evidenc ~ př edplatn~ho novin a bakopi sd . 

I'ocet telefonr_ích stanic r~írně vzro8t+, bylo v''ak 

evidováno přes 2 CO nevyřízenýc ž~dostí o telefon . Tele -

fom i ústředr_y v celém okrese byly zcels vytíženy , nejvíce 

pr, vE kolír_ská . u jí :ť:::::.paci t a 1 i.. být rozP ' fene až v roce 

1992 . TRké cekkov~ z2 ostávání a zaGtarání spojové techniky 

se podí:::..elo na to1.to nerříznivém stavu věcí . 

7 E ~ ě d ě 1 S t V Í 

v druhé polovi~ě fO . le b~l z::::znQmenán st· ~nujíci 

vývoj z·lli~dllské výroby . ?okl~s se nezqstavil 0ni v roce 1o8o -' -.; . 
ffa ko všude , i v zem~děl s tví se plánovalo , aniž b~ se br?ly 

v úvc:;hu t'·ebz výkyv, v poč?SÍ , _{teré rr:orwu úrod,l dost podst~t 

ný• zJŮsobern ovlivnit . TPk mohli vtdci kolínsk~ho okresu 

konsta~ovpt , že pl~n v:nasu obilni1 , c~·rové fepy , zeleniny , 

ovoce i krn.i v n byl spll'? r. . 
_. , ,1 d k , v .1.c. 1 TlK 8 Cu. .rove re .y se sklidi -

lo o 43~·- méně . wk 1 St:S byl do2ti suchý , ale vedle nedostctl::u 



vody se na ne[iíznivérn st-vu podíl~li předevšín lid~ . Ne

dostrtečné ~rove~ organizace práce , nevhodné vyhnojování po 

lí a v bec katastrof~lní stav p~dního fondu po témvf čtyři

ceti letech družstctvního zerr:ědělství , n edodržování vhodných 

lhůt z e:r.ěo ělských lJI'c ci apod . to vše L e pac epsalo no úp"' dku 

zerr...ědčlství . Vůbec nej norĚÍ výsledky vykazoval Státní stPtek 

úOlín . 

V celéTh okrese se nad!le poKračovrlo ve výstPvb? siláiních 

j2 m a IJolní ch hna j išt , ~ ej ichž účinek nP s po· ní vody byl 

trať,icl_ý . l\ašt stí r.ěkteré už byly pořizovány s ji stým 

ohledec na st2v životního prostředí . 

Zh_uba 1 Ho rn·í~nů družstell tvořily l'"''Íjmy z přidružené 

výroby neze~~dělského char8kteru . Yemčdělství a potrpvi 

n~ř·ský průmysl se podrobilypřest t-- vbovén:u experimentu o rok 

dřív(. než ostptní odvětvi , uz od 1 . ledna 1989 . Cv2ern 

potrebné let,iflativní úpr2vy :<:: toL uto dr.. tu ještě neexistova

ly , proto byl začátek přestavby s~íš~ p2pírový . Teprve 

v pr~běhu roku byl čty:ř·ern upadající.n podnik~rn , mezi mini 

i kolínskéru statku , doporučeE konsolid2ční progrern , který 

je něl vyvést z krize . Byl:y tské ust<"veny tři státní pod 

nik: zernédělsko - potravin.o:i.řského kor.plexu : Stétní s taky 

i.olín 
8 

Če~ký Brod a olínské cukrov:: ry . 1,icm<'ně i vstupem 

do nov; ch lJodrnínek hospodař-en~ zůst?l2 celková produkce 

družstev a státních sta tkiTl !1:" úrovni pi·edcho zí ch let . 

I o t r a v i n á ř s k ý p r ~ m y s 1 

V roce 198J dosáhly 'odniky potravinářského prů-

nwslu lepších výsledků než v roce l1ředchozím . Ve všech 

závodech byly prováděny rozsáhlé rekonstrukce a modernizace 



/ 

provozu . Ve Fruti Kolín se stAvěla výtopna , kter~ měla do 

dá.vat teplo i ,, E:stu Kolínu , v DrožcLirně se rekonstruovala čis

tičke.. odp2~ar"ích vod . Lpktos ukončil výstavbu nové výrobny 

másla , moderLiZ8Ce značLě zestaral'ch provoz~ byl~ ZAhájen a 

v kolínských peká.rnách . IeKárny už dávno nest~čily 

krýt spotř'ebu p_čivc: ve ruE::stě , Z?Čalc se proto s úv~h?mi o 

výst~vbě nových velkok~pacit~íct pek~ren , k uskute~nění 

t chto plánů vš0k nedošlo . 

S t a v e b n i c t v i 

z význ;:;mnýcťl Dteveb , které byly dolcončeny v letech 

1982. - 89 jme:nu j rrte především radi1 á.lní rnoderniZ8Ci 

výrobních z~fízení ve ?ri~eře , pořízeLou 22 33 mil . korun . 

Dokonče~a byl~ sdru~en~ výtopna ve Frut ě /57 mil Kčs/ , 

vodovod Veletov - hlín I 20 ffiil . Kčs; , 1 . stavba čtyř

proudového prttahu silnice I/38 Kolín2m , p~esněji 

úsek od kř i žov2tky na loděbr8dy po křižov o.,tku u I odrého 

bodu . Byl2 do~ončena máslárna v Lakto s u Kolín /37 mil . 

Kčs/ . T2~: bylo dokončeno oíaliště na Zálabském před-

l ostí 2 ~fedáno tak 327 bytft . 

~ást výstav y se děla v korrpetenci nároťn~ch výborů . 

V Kolíně tak byly dokončeny nov~ d.ílr.y učiliště 

Okresního st2vebního podniku , jídelna 6 . základní školy na 

Zálabí , rekonstrukce (jídelny 1 . záklední Ě.koly , budova 

lékařské pohotovostní služby v areálu nemocnice a re

konstrukce staré budovy Cbchoaních tiBkáren pro potřeby 

polikliniky . 

Rozestavěny nebo zahá j ercy byly v r . 1989 tyto stavby : 



) 

v oble' ~ti investicEÍ výst::ovby jednotlivých :podniků byly roZEe-

st2 věny budovy určené výrobě !cyanid"lc v Lučebních z...:.vodech , 

s předpokládar1ý.TJ rozpočtell 452 í il . U3s . Ve Prit?;eře E.~e Z"'l 

čalr stpv?t výrobní he>l-::> pro blo\.ové chlad..Lcí jednotky 

za 6E mil . kor1.n . V 'Ieslf2.. .r o lín se stavěla h? l;:, CX , kde 

ra být :posléze urnist~no výpočetní středisko a sociální zá

zc í :podniku . Ilynofikuje se ·oramo /57 ~il . korun, . 

Io1načoval8 st8vbc:Vnového IT1ostL. př< s L;::.be P e ní so vise~·í 

cí ÚJ·r2 vy na vozovt:.ácn na obou stranách mostu . Výstc>vba 

2 . etapy :průtahu. h.olínet byla proz2tírn odložena , jedn2k 

pro nedostatek stavební ch kapacit e jednak z důvodů sporno 

sti celého :projektu , nebo t pr~ta~ by !~inesl další zhoršení 

OVZdUŠÍ V I.O}Íně . V I'OC€ 192,_ b: · l~ zr[lájell8 Stn.Vb[· ObChOd -

ního domu lY náměstí i•udé 2.rmády . 1\ozest;:,věna byl8 bu-

dov~ L~resní h•gienické st9nice v areálu nerocnice . 

V Kolínš IV bylP rozf -,tc-věnP nová dvz cetičt:vřtř·ícní šlj:o ...; 

la. , jPjíž dokončení díky o ;oždšný; 1 ontážtírr1 1n·acem a ne-

dost8tku m2terí á l u vc,zlo . Byl8 zahájene výs t ;;-vbe sídliště 

U ..Tána . I t;=dy se prcice zn2črě prot::1.hOV2ly , vinou doda 

vetels /FrJ.rr.stav; a '- nvestorsk:é a projektov/ ne 1Jřipr<we

nosti . Cstatně nad další v"stavbou sídliště U Jána visí 

otazník , protoie n.ěsto neiJ,á čističku oc pa.aních vod 

a nove sídli~tE by bylo calší záttží těžce zkoušeného I b ,a_ e . 

l'f·ibyl i problém z jakého zc"roje :plár10V8né domy vytr-ipšt . 

1 oder1:izéce b: tového fo11 .u , kter,· byl~ po letech z;anedbá-

v;~ní více ne nezb'\.Ttná , se '1r:ovúděl.., J·en s velk-' · tvv "' J n l ez-

kos-cm i. 1 ř· íč i no u byl2 p ed ev~ í rr1 nedo~·t~ tečná k2 p8 ci tA. stát 

n.ích st8vebních podniků , rr:nohd;T i nedol;tatek peněz ~ v ne 

potlední řad~ nedostrtek náhradních bytů pro uživ2 tele 

bytů rekonstruov8.r...ých . 



Tzv. Akce Z měla zdokonalovat občanskou a technickou 

vybavenost města. Stavby v rámci této akce byly organizovány 

a sledovány Městský, národním výborem, který také skládal 

účty z činnosti v tomto směru Okresnímu národnímu výboru. 

V letech 1988 - 89 byly rozestavěny nebo dokončovány tyto 

stavby Akce Z : rekonstrukce Domu pionýrů, výstavba ubytoven 

v Borkách, rekonstrukce požární zbrojnice v Kolíně, tržnice 

v Kolíně Císařovsi. 

V souvislosti s plynofikací KDram a byly v lednu 1989 

sdruženy finaační prostředky závodd a města K~lína ve výši 

2 miliony korun, aby mohlo být položeno plynovodní potrlibí 

také na Zálabí a v Sendražicích. K vlastní plynofikaci v tomto 

roce nedošlo. 

_ poučástí tzv. volebního programu Náromní froaty ko

nečně byly drobné úpravy a opravy města, často stavebního 

charakteru. Vůbec nejdůležitější byl~ rekonstrukce městské 

památkové rezervace. Domy v historickém centru města chátraly 

a volaly po důkladné a nákladné rekonstrukci. Ta také byla do 

volebního programu zahrnuta, nicméně pronedostatek financí 

i kapacit d~da~atele stále odkládána. Například v březnu bylo 

z plánu prací vyřazeno dokončení rekonstrukce démů na západ

ní straně náměstí, včetně otevření podloubí, byt jejich 

probíhala již někólik let. Také oprava čp. 1 v Pražské ulici 

byla odložena. 



I 

o b c h o d 8 s 1 u ž b y 

Díka st.::1vajícím hospodářský!, podmínkám nBbyl obchod 

ani tak obchodem , j~ko spíše vydavetelem zboží, mnohdy ne

dostatkového . Centrsliz8ce 2 direktivní řízení hoRpodářského 

život? se zde projevovply neustálými výpadky v zásobování , 

od }Je travin až pc1 prů:Ttyslové zboží . Gstatně n2 pr;:widelných 

zasedáních Okrestního a J'.1ěstského národního výboru málokdy 

chybóla informativní zpráva o zásobovací situaci ve mést~ . 

Leckdy se musel řešit kritický stav intErvencemi ze strany 

r~ěstNV u příslL<šného vjrobce . "'a)ř·íklad v druhé polovině 

roku se konaly porady s MrazírnPRi v Pachově ó zvý~en~ do -

drivek , kritický nedostatek minerálních vod byl také pro -

jednáván s jejich distributory . Citujme ale ze zpr~vy 

CV KS~ o stavu hos.odářství s obchodu , která mnohé napoví : 

"Zásobování okresu je pravidelně měsíčnt projednáváno 

na okr~sní koordinační kolliisi pro zásobování , kde jsou 

přijímána operativní opatření k řešení vzniklých ·roblémů 

při zajišiování přímých dod#vek , otevíracích dob ap . 

Hlavní pozornost byl~ v komisi věnována zlepšení rozvozních 

plánů ~~sny Cvaly a i ladá Boleslav a. }ekáren Lladno . Záso-

bování základnír;i druhy potr2vin je plynul{ , uspokojena je 

poptávk:? u w~· s a rna;mýc,1 výrob l'i. . J,eúÍ p"ř-iporrínek k záso -

bování pivem a neBlkoholickými nápoji , vyjma minerálních 

vod . ~ zlepšeni ~ásobováni ovocem a zeleninou přiPpívá 

tržní r~rodej zeleniny ••• " Velkým problémem obchodu byla 

navíc i personální situace , nebot tady byla znpóná fluktuace 

, k o pracovrn ru . 

ženy , což s 

íky nízkým plat~m zde byly zaffi.·stnány v~tšinou 

sebou neslo dclši ~roblémy . 



r~,onc.,polními provozovateli služeb na okrese byly 

Okresní podnik s_užeb a Okresní podnik místního prňmyslu 

se sídlelli v ~eskéffi brodě . Cd ' · 7 . 1989 se st?ly státní~i pod 

niky , což pro nf mělo znpllienet vétěí samostabnost . ~ tomu 

nikdy neaošlo , nebot po změně státního režin.u ob8 podniky 

ztratily v oblasti služeb opodstatnění a pftstaly je provozo

VR t . Zej mén2. se to týk& C Il.I ~es ký Brod , který se omezil 

jen na svdj krenový vfrobní progralli o Jlužby , které oba 

podniky v r . ·,92.9 provozovaly měly široký záběr , 8le omeze-

nou kRpacitu . Během roku 19~9 se taká začali uplat~ovat 

občané , kteří provozovali služby s povolenín národního výboru 

ve vl2 st ní režii . V roce í 989 b;y lo na základě vy!1lášky vlá-

dy ČSR 1 1 8é Sb . téměř 550 povole11Í. Toto čí~lo se v z ta huj e 

na celý okres . 

ž i v o t n í p r o s t ř e d í 

Obyvetelé něsta Kolína d~chali špatný vzduch , pili 

nekveli t1,í v o au , byl i č sto vyste vovár:i ne. o měrnému hluku , 

ve městě neexistovala čistička kolliun~lnícn odpadrích vod , 

o sp2.lovni0 odpadků si obyvp_telé Kalím r.ohli ~en nechat zdát , 

čistič~y odp8dních vod továren , pokud byl# , rozhodn~ 

nevyhovovaly současnýJL norr;,arn . Provoz koJ Ím3ké Elektrárny 

ovzdmší vyslovenč fkodil . To je stručná cLen: kteristi \a 

st~vu životního pros~fedí v holír:ě v roce 19E9 . 

Lne 14 . června pléLur., ? ěstsxého n2rodního výboru vys 

lechlo zpr~vu o stavu životního prostředi ve ffiěs~~ . Tato 

zp av"' byla posléze ve zkr<:.icené forn,ě otiřtěn<'" v Kupředu , 

8 tak se občan' ~ohli ~o dlouhé dob~ aozvědět něco pr~vdy 

o svér; n.ěstL Lbs:::h zpr-:ivy by:;_ ~oku icí. I)al2í pr2vcivé 



infor:n8 ce si lic.8 JLohli lJřEČ ' ""t na fl,3.rněstí ve vývěsce u r 2 d -

~ice , ale a~ po listop-dové revoluci . V té dob~ ZPČ~l~ být 

v tisk"' zveř·ejňovany rozbory ~ i tné vody . 1~vali te kolínské 

vody b:rla j i ž ř'8dU let predn.ěter.1 vážnv' ch obp·v kolí.r ských 

obyvatel a r ~ohdy i duvode~ fár . 

~istota ovzddší ve lliěstě byla v r . 19~9 kontrolována t~e-

mi mě"'ícín i stanicend 2 42 re..:·ernčnír i body . Př-ístroje re-

gistrovaly koncentrace oxidu sifičitého , oxid~ dusíku a po 

l ~t~vého pr~~cnu . St..--nice byly utrísttr~y u poli~di:r.iky, na 

Rieferově ná1rěstí P v ríse2ré ulici. if~·flo m01jevo , ŽP. díky 
# 

zast2ralé a technicky nevynovu~ící te_l)lcfrně ne~v.:ce tr'Í 

~ t c"'' cnntr~~ mee a . s , nor~a stAnovovala l1~it spadu 3 800 t 

popíl %u za rok , kalí nské náměstí b;v lo z&so beno d c:vkA.mi až 

třikrát vy[oší:·.i . ... ejv _tšír..i znečHtovPteli ovzduší byly pod 

niku KQremo / 1 c05 t so2 za rok , liuit 1112 tun/ , Lučební 

závoay /1 4L9 t ,'C
2

, lir it 1 '++5 t; , Isol 11 267 t CC, limit 

917 t;, Karborundum I 55 t fenolu, liLit 16/ a t6 t xylenu , 

limit 1) ti . lalš.írni zdroji zr eči.~těLÍ vzduchu byly kotelr1y 

nn. pevná p:o1liva b,;tového pod~"iku P do1·ácnosti se s;::~r.ostatný

rni koteln2mi n::o pevn~ p~livA , donroi8dy proť.u~wv2lj p 

y v ' , 1 
da.l~ích 1 6CO t sc2 . J:,ec CJ.f'e potv.J·zuje zku.šenos": lidí ' 

v zimních měeících , zej~éna v období i_vgrze , bylo v někte 

rých č,:stecb 1 ~st8 skutečně nedýchat elno . C zlé st"' vu ovzd uf: í 

vy
1

ovícL. i vysok'· počPt ~1(-r,iských or:ernocnění 2 dal.'-;ír·h 

zdr2votníc~ pu-cí~í . 

lit~á voda v hoJíně , d? 

:::-ůvov.ní ~n~J .. eniř-t.č 

" , 
' . ' .. obrovs,;rý , lét~ ne.ř-e erý pi·ob-

rci-

vr>lo v r. í98S deGE-til ... u spo-cřeby vody -. Štít~rské vod~ b:l~ 

r:i1 ochoder. oznr(;en,, Z2 zcela neziv2dnou . n-ylo v:-užív.:::no 



( 

pr:::- r:;er.iťtě Tři "Svor: , ~-le t2c. hro:z:ilo nebe~_pečí kont 2 mi -

n2cí z L::-~be . ,ová vodárna v blízKosti lt1čebních závodů 

byl~ ui před znečirtěním c~ráněrf hydr~ulickou cloncu . 

V r.1inulosti pr;:5vě toto prarr.eniště Z2Vd?lo pi'·íčinu mnoha do -

h~ců~ o otr~vení vody v ~olín~ . Vlastní zdroje ov~e~ n~stu 

zaa1ek;:> nedostačovrly , stacli.ly pokrýt ~6>, sp·tř·eby . H'stcil 

řešilo situpci přivaděním vody z Kutné .ory , a to jedna~ u-

prnvené povrchové vody L nácrže n::: ŽE.lj.vce e. ~ecln?}~ z prtézsk~rch 

studní . V roce 19b9 b:l dokončen pi·ivpd( č vody Veletov - !o -

lín , který situaci zlepšil . 

HJ.uk 2 zp1odiny ~ no~orových vo:ide1 tvořily dpJ.ší 

část nerpdostného obrazu živntníh0 prostied í ve r ěstr . Vůbec 

největ·íru h1uku by1o vyst2veno opět centrum mtstP , dí\y že 

lezn.:..ci !.olín ":' I:cahP . Jostupn• budov:::-ný :ro.t::>h nluku t<-ké 

neubere . 

Je~ost~6ovala ani roční výměnq ze1eně , kter: nedosáhlA 

Aby se zple~ily vůbe c nejhorfí r ny , byly u ·in ny n:sle-

du~ící kroky , je··ichž prokl,s,rpce re stala so"L<Č stí Pro -

8r2 mového prohlášení I'l€stského n,;rou L.Í ho v~'bol u o ži -

votnírr pr, sti:"edí 7. ~C . 2 . 1S89 • .r'rvnír krokem k n8.pravě bude 

odstav ní Elektrárny , k-wer~-i ~- nejv tšÍ! MleČiLtvi7~~telern 

vzduchu . V p1ovozu bJl posléze p nechán pouze jeden kotel , 

který u.€1 odlučovač l'opílku . SoUČ8 s11ě se u v žov-;:-lo s využi-

tír p-Y·iVrl( ěče tepl8 z Chvc.letic , i kd~ ž c:eho 11• ško nof:t je 

t 8 ké sporná , nebo i ~ods-;:;ptrým Z?~sobcrr npr~ti ráz ~rPjiny. 

Picménr ovzdi~· ~kodit nLtade . D1~~im krokem bude nlynofi -
-~ u 

kélCC kotelny v t..or2rw 8 :t;,'ilehlých obytných čtvrtí • .Jále 

bude z-=cté'Vena výrob::- kyseliny sírové v lučebních závoclech 



a bude zrušen8 kotelna Cechu I , což 1;0dstatně sníží emise 

oxidů síry .. "'-'-onečně až na rok 1994 byl<=J plánován? čistička 

odpadních vod . :Cokud se t'ce ohromEé skládky domovního 

odp
8

du n? Vinicích , která otr2vovRl2 vzduch zejmén~ v Sen

drežicích , o výstavbě spalovny nepRdla 2ni zn ÍI.ka . ~.AOP2k , 

skládka byla rozšířc:on2 a oploce::-.a . 

3 . s i t u a c e v e v y b I' c n n c h k o lí n s k ý c h 

p o d n i c í c h 

T e s l a 

5 . května 1989 osl~ vilP Tesla 70 let trvání . V tomto 

roce byl podnik tvořen následujícími závooJ : hlRvní 

závod v Havlíčkovc ullci , provozně techl_ický útvar 

v Kolíně IV , budovy učiliště , z.ávoo v Týnci nPd L2bern , 

rrovizy v Teplicích a v Kouřiffii , osili obl~stních servisních 

středisek v celé republice a výročetní středisko v Yolíně II o 

Výrobní progra~ se sestável z číslicově řízených strojů , 

p::>lucr"í techniky pro lE::trdl8 2 výrobků z oboru tele' omunika 

ce , přičemž po~~ledně jH.enovPný obor ustupov<->1 , byt 

ve; si tvořil hlavní vv~rohr:í :t.á}JlĎ. podniku . 

I-o celé první pololetí r . 1 S'é-:.. byl~ 'I esl2 "r,li.r. součá

stí výrobn~ hospodářské jednotky Tesla P její výrobp byla 

řízen8 direktivně čener:=~lnÍI ředitelstvím . IOJJ,::>lý 

postup obecné hospodářské legisl?tivy a setrvač~ost hospo

dářské prc<X8 zp'osobily , Že f'8 pOdl ik poccelý rok f. )hyboval 

v neregulérních ekono.t.ic.(ých podmínkách . Už \V roce 1989 

se objevily první záv8žné zná .. ky blízké krize . V prosinci 

1988 byl Tesleep~edepsán zisk ve výši 259 , 9 ffiil . korun 

8 
odvod zisku k red i stribuci ve vý~i 263 , 4 mil. kor~n , 



zdro~e~ financováni investic , FK F 2 dplšího by pak bylo 

neefektivní snížení obrntového fondu . Iroto r ozpis , padlo-

žený do sa v
2

dnírn hospod á:řským v z est"L<per:-. podniku z le t 

19E~- 88 , Tesl:-:> hoJír nepřij2la . Souč2sni=' byl podnik nu

cen požáa2 t Státní bcnku o 2C n.iliÓnú ko:r:un úvěru 112 '·\.ry

tí ~ásc b, ale dík ne 1;řijt-tí plánu rr;u bylo znerr:ožnřno uzav

:ít s bankou dvěrovou s~l0uvu . Lalší· dňsledkerr předeps~ní 

vyš~ích odvoJd bylu dr2stické P nFreálné snižování zásob 

a obr~~ového fondu . To vše vedlo k ~latební nepchopnosti 

ve v~ ši 22 280 mil . korun , ktcr.:- ll"' víc stála Teslu o 

4 467 tis . korun TIP penálích. :ťlatební reschonnost bylp odbou-

rána až koncerr: ro u , kdy došlo ke slpdě~í vý~e zásob s reál -

ný1, i zdroj L Zisk ze zákló•dního obró'tu byl splněm nq 96 ,4- ~{ 

p~v~dního nepřijPtého roup i su , do splnťn{ ch7b~lo 3 385 

tie . korun . CeJko:·.J· ~i~k stačil těsn~ cokr~t notfebv Tod -~ J ~ ~ Á 

niku . Ve fondu r~zvuje b. l ke koncál. roku nulový Zllstpte~. 

pociplistických zemí , což bylo zpdsobeno hl~vL- sniženírn 

vývozu do SSSR . Do soci~listických ze~í a SSJR se hlPvn~ 

vyvážely pr ogrc r .. ovz telné au torna ty . 

V obl2sti investic a investiční výstavby , fin~rcova -

ných z vl0stních zdrojd a úvěrem od 0tátní bRnky , se 

investovalo s elkem 3E EEO 000 korun . V Láv7r. roku by-

ly z~koupeny v zahrenič i os~zovPcÍ "'utornpt Dynppret , tv 2 ro 

vk2 vývodd 3trecfus a kopí~k~ cc~ 8 konečně měfí cí za -

řízení firruy ~olyskop . V hlfvni~ z~vod~ ~esly Knl ' r sP z8 č~l 

st<1Vět nový objekt , h2l2 CX , kde bude ur.í stě no výpočetní 

st:í·edisko a závodní zdr3vot i ambulance . 



T a t r a 

'IotrP Eolí n byL1 po celý rok součástí ČKD Dukle> I'r? ha . 

Př·ev8Žující činností podniku bylp výroba strojů a zp -

ř·ízení pro energetiku . ::os~"ým výrobním sortimentem byl~r prů_

myslové kotle , objem jejich výroby představoval 88% objemu 

výroby podni:tu . Zbývají část výroby obsahovala podpůrnou 

výrobu potrubí 8 výkovků pro kon1p+etaci dodávek . 

V technickém rozvoji kotlů se Tatra v roce 198S zamě

řila n? odstran~ní nepříznivých dopadů emisí na ~ivotní 

prostředí při spalov~ní všech druhů p8liv , dále věnoval~ 

pozornost rispoře při vyu~ívání energetických a tepelných 

z,dro jů 1 do de tkové v,:: rr,( níky , s"'"alova cí kotle I a konečně 

usilovala o vy~ší využití automPtizace P ZRbezpečení pro-

vozu nových výrobků . 

Během roku 1989 se vyrobilo zboží za 456 9:53 000 korun , 

při tom produkt i v i ta prá.ce pr2 covník2 2; u:pr<:l vených vlc:1 st ní ch 

výkonů činila 74 616 korl.m . Výše zisku dosáhla suny 

7/f. 6 9C6 000 korun . Lobe. oorstu zásob činila 195 , 33 dny . 

v Ta tře bylo z"n,ěstnáno 1 790 lidí , z toho bylo 1 711 pra 

covníků v hlavmí činnosti. Dělníkft b'lo 1 G48 , technických 

pracovníků 620 a os tatních 122 . Dělníci hlavních činností 

měJ i průměrný výd ělelc 3 030 korun , technici 3 248 korun , 

průměrná mzda v T8trře byla 3 077 korun . 

Na pokutách 2 penálích bylo Z8plr- ceno celxem 1 457 000 

korun , n8 druhou stprnu bylo přij;::to í 595 000 korun. 

Cstetní finanční náklady , spolu s manky a škodami činily 

943 000 korun . F 31 . pr0sinci 1989 m~la T2tre pohledávky 

u odběratelů , splotné d~ 14 , 45 a nad 45 dní ve vý~i 



10 675 4?4 , L4 korun . ~aEkční nákl~dy 22 zneéiš t ování 

životního prostředí se Tatry netýkaly . 

Pokud se týče vývoje zás&b , pak vývoj regulov?ných zásob 

vykázc>l v průb''hu rd>ku pozitivní te1del.cdl , to je~t ,'YJ.ÍŽe

rl . Teto skutecnost byl2 dána sní~e-í~ množství nedokonče-

nýe:h výrobků . lJ2 druhf: str<' n8 došlo ke zn~čné!lU zvýšení zá

sob m
8
teriálu , které byly důsledkem velkfho množství z~kázek . 

budoucí perspektivy ~atry se do budouc·e 'evily přízniv~ji 

než vyhlídky Tesly . 

V roce 1989 byl2 ve státním podniku }'rigerFJ s pln( n8 . vý-

robF.< zboží ne: 1C_ , 29,1, tecy bylo v:Tob~no zboží přibližně 

z~ ,19 rrlil . korun . lřed!liě'tem výroby byly ze~ména tyto sJk:u-

piny v)rob 1{Ů : nosný výrobní proi;r?.m podniku př·eclstavovalo 

v , hl , prepravnl c 2zenl . oem jcou Zéhrnuty blokové chl?cicí 

jednotky pro chledící přepravníky , l::teré obstrfv:::>jÍ rozvoz 

chl2 zencf..ho P. rnr2zeného zboží . bylo vyrobeno .5 166 k.:usů 

blokových chlPdicích ~ednotek v hodnotě _1e mil . ~orun . 

To přeas t2vuje 52~ cEl~ové produkce Ari~ery . Ve ~rigtře se 

dále vyráběl? lyofilizeční P nízkoteplotLÍ za~ízení 

pro teploty koleffi - EC stup~ů CelFia , ~oužívPná v l 2 bor8 tořích 

8 
ve zdravotnictví . Dále byly vyráběny kondenzační chladicí 

~ednotky , za.ízení pro chlazení olejd , ZFřízení pro chla 

zení zarr.ědělskýcn produktů , c!ozráv ~ rn~, banánú a tepelná 

čer 
1

? dle . V ro buéné,' závodě v ne rouně se vyrábřly rnraL í cí 

stoly , chl?dící a mrazící vitriny , boxy a výčepní stoly 1ro 

použití v obchodech ? restc:uracích . 



V roce 1989 byla pořízena řada nových strojd a zaříze

ni, zejména robotizované svářecí pracoviště, tři robotizované 

obráběcí komplexy a dva jednoúčelové stavebnicové stroje. 

Pokračovalo se ve výstavbě nové haly na výrobu blokových jed

·notek a s přístavbou lakovny. 

Pokud se týče hlavních ukazateld, charakterizujících 

hospodaření podniku: prodáno bylo zboží za 462 miliond ko

run, z toho bylo exportováno za 318 mil. korun. Nejžádanějším 

exportním artiklem byly blokové chladící jednotky, dále lyo

filizačni a nizkoteplotni zařízení. Hlavním partnerem byl 

Sovětský svaz. Výše zisku dosáhla sumy 127 milionů korun, 

přičemž zisk dosažený vývozem činil 92% celkového bilančního 

zisku. 

K a b 1 o 

Závod Kablo Kolín byl od 1. září 1988 vnitřní orga

nizační jednotkou státního podniku Závody silnoproudé elektro

techniky Praha. Od 1. ledna 1989 začala Státní banka krýt 

úvěrování tohoto podniku, nebot vstoupil do ekonomického 

experimentu. Výrobní program Kablavtvořilo na 700 druhů vý

robků, zejména se zde vyráběl úložný elektroinstalační ma

teriál, vodiče pro vinuti, dále izolační materiály a anorganické 

hmoty. Ve speciální výrobě se vyráběly stínící tvarovky, 

jednoúčelové stroje a lisované formy pro výrobu plastických 

.hmot. 

Podnik Kablo Koli& byl v rámci celého kombinátu ZSE 

největším dodavatelem do tržních fondd, přičemž z celkového 

objemu odbytu představdvaly tyto dodávky 2, 5%. Pro obohaceni 

trhu připravuje podnik výrobu soustavy elektroinstalačnich 

skládacích lišt. 



Hlavními zahraničními odběrateli Kabla byli Sovětský 

svaz a Polsko, kam byly dodávány stínící tvarovky a trubky 

z PVC. 

E 1 e k t r á r n a 

V roce 1989 byla dokončena výstavba kotelny se třemi kotly 

v kolínském lihovaru. Kotelna bude spalova t zemní plyn a ma-

zut, celkový výkon dosáhne 66 tun páry za h4dinu. Tato kotelna 

byla od samého počátku provozována zaměstananci kolínské Elektrár

ny, nebot byla určena ke krytí spotřeby tepla nově stavěných 

byt~. Nová kotelna se stavěla z prostředki Fruty ~ochov a 

Krajského investičního útvaru. 

Kotle v lihovaru byly uváděny do prov~zů postupně, pos

lední v srpnu 1989. Převážná většina problémO se zprovoznění~ 

kotlů se t ýkala automatické regulace kombinovaných hořák~ 

na spalování zamního pl~nu a mazutu. Po prozkoušení byly kot

le předány pouze pro spalování zemního plynu, spalování mazu

tu zatím doporučeno nebylo. nZahájení provozu n~vé kotelny 

v lihovaru umožnilo odstavit zastaralé kotle v zálabské Elekt

rárně, které neměly odlučovače popílku a nadměrně zat~žovaly 

ovzduší ve městě. 

Postupným přechodem na vytápění prostřednictvím spalo

vaného zemního plynu by se mělo celkově zlepšit kolínské 

životní prostředí. Zatímco v roce 1988 bylo teplem ze zemní

ho plJnU kryto asi 11% spotřeby tepla ve městě, po zprovozně

ní výtopny v lihovaru se tento podíl zvýšil na 29%. 

L u č e b n í z á v o d y 

Provozem lučebních závodů také značně trpělo životní 



prostředí města. V roce 1989 proto podnik př4stoupil k jistým 

opatřením, která by měla negativní dopad jeho výroby omezit. 

Jednak byly instalovány odlučovače pro zamezení úniku nepří

jemně páchnoucícho trimethylethanu. Dále byla v oblasti prame

niště Nová vodárna dokončena hydramlieká clona, která by měla 

zamezit kontaminacím pitné vody. V roce 198S byla dále vyřa

zena z provozu zastaralá kotelna v Cechu I, které emitovala 

velké množst~í oxid'\1 sí~y. Nimoto se začalo uvažovat o zas-

tavení výroby kyseliny sírové a tím snížení emisí so4• 

Lučební závody začaly s vývojem nových výrobki, jejichž 

používání by tolik neškodilo přírodě. t••ořidlo osiv Hydrokol 

získalo na brněnské výstavě Incheba ocenění "Modrá planeta" 

právě pro ekologickou nezávadnost. Cbdobně výrmbek Lukocid, 

který odstraňuje sirovodík a oxid uhličitý ze syntetických ply

nd, by měl snížit emise škodlivin do ovzduší. Výrobek byl 

testován v Chemických závodeEh Litvínov jako náhrada za obdob

ný výrobek firmy BASF. Začalo se s výrobou nezávadného práško

vého insekticidu a protiplísňových přísad do nátěrových hmot 

ředěných vodou. 

Od 1. ledna byly Lučební závody zapojeny do předreform~

ho experimentu, tedy všechny výrobní ukazatela byly podřízeny 

tvorbě zisku. Bylovyrdbeno zboží za 630 milion'\1 korun se zis

kem 55 miliond korun. N icméně závod neměl peníze na nutné 

rekonstrukce /viz výše/, proto byl nmcen požáda~ Státní banku 

o úvěr, byly mu poskytnuty dotace ze ~tátního podniku Lache-

ma Brno. 

K oramo 

Koramo bylo v roce 1989 součástí kncernu Chemopetrol. 



Od 1. července se celý koncern stal státním podnikem. V září 

proběhly volby generálního ředitele, posléze pak ředitele pod

nikového. Stal se jím ing. Jiří Herout. Byl vypracován 
• 

ekologický program, jehož hlavním úkolem byly plynofikace zá-

vodu. Současně s plynofikací Korama budou převedeny na zá

sobování plynem i Sendražice a Zálabí. 

Koncem 80. let se začalo v Koramu uvažovat o změně vý

robního programu, totiž přeměnu Korama na rafinerii upotřebe

ných olejů. Tato výroba by měla zlepšit dosavadní stav 

znečištování životního prostředí, např. emise so2 by poklesly 

o 40%, zlepšila by se i kvalita odpadní ch vod 

O b c h d n í t i s k á r n y K o 1 í n 

Kromě hlavního závodu v Kolíně IV měly Obchodní tis

kárny tyto provozy: provoz 16, kde se tiskly merkantilní 

tiskoviny, závodní časopisy a příležitostné tisky. Provoz 

sídlil v původní Bayerově tiskárně. V Kutné Hoře byl provoz 

17, kde se tiskly místní tiskoviny a časopisy. Ve dvou provozeh 

v Uhlířských Janovicích se vyráběly závěsky a kalendářní des

ky. Ve dvou pražských provozech se vyráběly hrací karty a ka

pesní kalendáře. Závod v Hořovicích produkoval široký sor

timent kapesních kalendářů a diářů a místní tiskoviny. 

V provozu Hradištko pod lVIedníkem se vyráběly vypalované ob~ 

tisky pro keramiku, sklo a porcelán, dále průmyslové obtisky 

a Propisot. Provoz v Jaroměři vyráběl děrné štítky a provoz 

v Broumově mezetové vstupenky. 

V hlavním závodě v Kolíně se vyráběly provozní materiály 

pro výpočetní techniku, formuláře pro optické čtení, více

kopiové formuláře typu Snapolet, a to ve speciálních dovozový~ 



rotačkách. Dále se v Kolíně vyráběly samolepící etikety, 

termoaktivní etikety a značící samolepicí etikety pro označo

vání zboži cenami. Tradiční produkci tvořila výroba obal~, 

jednak polyetylenových sáčků s čtyřbarevným potiskem a obal~ 

pro potravinářský prdmysl. V novém závodě se vyráběly 

stolní, blokové a nást ěnné kalendáře, což byl tradiční výrobek 

z kolínských tiskáren už od dob založení, Sortiment výroby 

doplňovaly sublimační obtisky p~o potiskování textilií, 

grafické obtisky pro konzervárny, vinařské závody a lihovary 

a konečně knihtiskový merkantil. 

V roce 1989 dosáhl podnik příznivéoo hospodářského 

efektu, vyrobil zboží za 15 milionu korun, což bylo o deset 

milionů více, než mu bylo nařízeno plánem. Dobrých výslednkd 

bylo dosaženo jak v dodávkách pro domácí trh, tak ~ i do zahra

ničí. Výroba probíhala bez větších otřesů, zejména byl pl~nu

lý přísun materiálu~ což bylo v čs. polygrafii těch let vý

jimkou. Byly dovezeny nové stroje a zabezpečeny hlavní staveb

ní akce: úpravna vody pro provozní účely v Kolíně a další 

etapa rekonstrukce závodu Hořovice. 

O s t a t n í p o d n i k y 

S t á t n í s t a t e k K o 1 í n patřil mezi 

nejh~rší statky ve Středočeském kraji. Rok 1988 pro něj skončil 

se ztrátou 18 milionů korun. Trpěl trvalým nedostatkem pra

covních sil, na obdělávání 5 000 hekterů půdy měl kolem 

490 pracovníků, jejichž platy byly vzhledem ke špatným hospo

dářský~ výsledkům až o 500 korun nižší než v jiných země

dělských podnicích. 

Situací se zabýval mj. i příslušný vedoucí zemědělské-



ho odboru na Okresním výboru KSČ. Z jednání s aktivisty 

stranických buněk statku dne 12. ledna vzešel příiaz, aby ve

dení statku vypracovalo do konce září konsolidační program. 

V konsolidačním programu se jeho autoři zaměřili 

především na efektivnější organizaci jednotlivých činností. 

Statel se bude snažit co nejvíce šetřit, zejména využitím 

vlastních zásobovacích zdrojň. Chtěli obnovit porodnu prasnic, 

aby nemuse - i nakupovat selata, dále využít valstní šrotovnu 

a míchárnu krmiv v Zalešanech. Bylo rozhodnuto postavit novou 

úpravnu zrní, aby mohlo být po sklizni obilí dosušeno a tím 

získalo na kvalitě. Tyto a další záměry byly přerušeny listo

padovou revolucí, po níž stav Státního statku dospěl k neúměrné 

zadluženosti a nemožnosti statek z krize vyvést. 

P~ e k á r n a v Kolíně měla už léta potíže se zastara

lým zařízením a vůbec nedostačující kapacitou závodu, zejmé

na pro pečení chleba. Časté výpadky ve výrobě byly záplatová

ny dodávkami z Kutné Hoty a z Kladna. Počát~em roku 1989 

roz~odl Okresní národní výbor poskytnout pekárně náhradní 

prostory v uvolněných provozovnách ve městě. Začalo se i uva. 

žovat o výstavbě nové pekárny, k ní ovšem nedošlo. 

V L a k t o s u Kolín bylg dokončena budova nové 

máslárny a začalo se s rekonstrukcí sušárny mléka. 

K o 1 í n s k é cukrovary se od 1. ledna 



staly státním podnikem. Produkce Cukrovarů v roce 1988 - 1989 

stagnovala, vzhledem k nízké úrodě cukrovky v těchto letech 

a vzhledem ke katastrofálnímu stavu výrobních zařízení. 

K o 1 í n s k é p 1 y n á r ny, které oslavily v tom

to roce 120 let trvání, nebot karbonizační plynárna v Kolíně 

byla založena v roce 1869, se staraly o provoz vysokotlakých 

plynovodních dálkovodů v okresech Kolín, Kutná Hora, Havlíč

kův Brod, Mladá Boleslav, Praha - východ, Mělník a Litoměřice. 

Plyn dodávaly do Kolína, Kutné Hory, Nymburka a Beněšova. 

Celkový počet odběratelů přesáhl číslo 30 640. Kolínská 

městská plynovodní sít měla v roce 1989 366, 7 km, ovšem 

počítalo se s jejím neustálým rozšiřováním, nebot zemní 

plyn představoval levný a relativně neškodný zdroj energie 

pro domácnosti a průmysl. 

Na závěr uveome poněkud netypickou zprávu, která 

se týká vnitřních problém závodu C a r b o r u n d u m -

E 1 e c t r i t e. Tyto záležitosti se dokonce dostaly na 

přetřes okresním novinám Kupředu, jindy plných frází a nic

neříkajících zpráv. Zdánlivě šlo o osobní spor bývalého 

zaměstnance pana Slavíka s podnikovým ředitelem ~anem Zí

mou, týkal se však záležitostí daleko hlubších a všeobec

né platnosti, alespoň v poměrech socialistického ~esko

slovenska. Stojí proto za za znemenání. 

Nuže tedy, za poslední tři roky zaznamenal kolínský 

závod značný pokles výroby a spěl by k úpadku, pokud by 

existoval v regulérních ekonomických podmínkách. Krizový 

stav byl způsoben nejen zastaralými stroji a nedosta t kem pra-



covníkd, ale zejména zcela neuměřenými požadavky nadřezeného 

podniku v Benátkéch nad Jizerou. Nadřazený podnik kolínskému 

závodu neustále upravoval plán zisku a dalších ukazatelů smě

rem nahoru, aniž by se s kýmkoli poradil. Tak např. pro rok 

1989 si kolínský závod stanivil reálnou výši objemu výroby 

na 220 milionů korun, nicméně nadřízený podnik plán zvýšil 0 

dalších 24 milionů. Tato situace vedla k odchodu značného 

množství zaměstnanců, kterým tyto a podobné způsoby nevyhovo

valy, ostatně nebylo ani jasné, zda bude mít kolínské Carbo

rundum v listopadu na výplaty. Podnikový ředitel M. Zima se 

proti těmto faktům, uveřejněným v Kupředu postavil, přiznal 

sice, že stav základních prostředků je nevyhovující, ale 

argumentoval podivn#mi čísly, která měl~ ilustrovat zlepšo-

vání sit uace. Současně popřel, že by mezi centrem a kolínským 

podnikem probíhala "válka", prostě vše bylo v pořádku. 

Spor na stránkách okresního tisku tímto neustal, naopak. 

Bývalý zaměstnanec Carborunda, ing. r. Strnad se ohradil pro-

ti stanovisku podnikového ředitele a mj. uvedl, že M. Zima 

rozhodl G nákupu drahé zahraniční linky, která stála v kolínském 

závodě nevyužita, když začala být po drobných úpravác ~, užívá-

na, rozhodl ředitel o jejím umístění do odštěpné provozovny, 

kde čeká na odpis. Ing. Stranad uváděl i jiné příklady nekom

petentnosti vedení, ocitujme však závěr jeho dopisu. Na tehdej

ší dobu a poměry /říjen 1989/ byl dopis dosti odvážný. Jeho 

zveřejnění však signalizovalu, že míra trpělivosti p~etekla: 

" Obecnou vlastností totalitního a nedemokratického řídícího 

pracovníka je přičítat neuskutečnění svých nesplnitelných am

bicí neschpnosti podřízených. Právě kdy! ekonomické komise 



OV KSČ v Kolíně dala za pravdu závodu Kolín v otázce výše 

plnění plánu, jmenovitě ředitel ing. M. Z~ma toto hodnocení 

negoval. Výsledek je stále týž: závod Kolín neplní nereálné . , požadavky a je obvinovan z neschopnosti, neochoty a tak dále• 

Jak dlouho ještě ••• " 



D O K U M ~ N T Y K E IV. K A P I T O L E 



Ideologické stanovisko k Souhrnné prognÓze ČSSR do r. 2010. 

Podklad pro jednání národohospodářské komise ~středního 

výboru KSČ. Praha, 10. března 1989. 

Národní hospodářství je disciplína, kde na rozdíl 

od jiných věd neexistují laciné experimenty, naopak, ka~dý 

neúspěšný experiment se platí značně draho. Proto nelze 

sáhnout k nejjednoduší verifikaci předložených základních 

opatření - dát československé národní hospodářství do roku 

1995 do rukou Prognostickému ústavu ČSAV, zejména je-li zde 

historická zkušenost s člověkem, který volal "dejte mi 

Německo na deset let do ruky a uvidíte". A viděli jsme. 

Navrhovaná základní opatření lze stručně shrnout takto: 

1. Blíže nespecifikovaná "politická reforma" zaměřená na 

obnovu "ryzích hodnot socialismu". 

2. Ekonomická reforma zaměřená na plné prosazení "tržní ekono

miky"~ v souvislosti s tím likvidovat státní plán a dozor 

nad cenami. 

3. Liberalizace zahraničního obchadu s odklonem od socialistic

kých zemí a přikloněním k zemím kapitalistickým. 

4. Strukturní zvraty zaměřené na likvidaci části I. a II. 

se. toru hospodářství, v souvislosti s tím zbavit cca 1 milion 

pracovníků dosavadního zaměstnání. 

5. Vznikající disproporce řešit výrazným zadlužením v oblasti 

volných měn, podřídit se takovým institucím jako Mezinárodní 

měnoTý fond a Světová banka. 

Tato základní opatření jsou dále rozvedena do řady 

navzájem nesouvisejících, často i vzájemně rozporných 

avanturistických návrhd. Pokud politicko - hospodářská 



sféra přijme navrhovaná opatření jako východisko pro přípra

vu XVIII. sjezdu KS~, znamená to: 

a/ odvolat Poučení z krizového vývoje 

b1 odvolat závěry XVII. sjezdu KS~ a následujícího 7., 9. a 

12. zasedání a náva~ná zákonná opatření 

c/ zahodit dosavadní práce na přípravě dlouhodobého výhledu 

a 9. pětiletky, včetně závěrů jejich posuzování stranickými 

a st!tními orgány. 

d/ vrátit hospodářsko - politický systém před říjen 1945. 

V tomto zásadním světle ztrácejí na významu konkrétní 

připomínky k jednotlivým námětňm, které v zásadě správné a vše

obeeně uznávané trendy dovádějí do nerealizovatelného absurdna, 

respektive - jak již bylo řečeno - do pozic pro národní 

hospodářství vysloveně nebezpečných nejen z ekonomické, ale 

i z politické stránky. Navíc obsahuje materiál velmi krásné 

řečnické obraty, které při pod tobnějším rozboru nejenže neodp~ 

vídají realitě, ale nemají často ani žádný obsah. 

• • • • 
, 

Protože ani v Souhrnné prognoze, ani v navrhovaných 

základních opatřeních nejsou uvedeny potřebné údaje je. jen 

možno se ptát: 

- Jakým zpdsobem se do roku 1995 převede 1 milion pracovníkd 

z I. a II. sektoru do sektoru III., jak se pro ně zajistí 

místa, rekvalifikace a kdo ji zaplatí? 

- V současné době je příjem v oblasti cestovního ruchu z cca 

1, 4 mil. bávštěvníků cca 160 mil. dolarů. Jak technicky "v ně 

kolika málo letech zajistit, aby se jejich počet nejméně zde

sateronásobil? 

- Jakým zbožím budou hrazeny uvažované zvýšené dovozy zemní

ho plynu? 

• • • • 
- To 



- Uzná SSSR revalvaci čs. koruny v~či rublu? 

z jakých zdrojů bude stát poskytovat úlevy novým podnikům 

a intervenovat na vnitřním trhu? 

- J e omezení rozpočtových výdajů státm do výzkumu, tedy i do 

ČSAV, stagnace podílu na zdravotnictví a školství v souladu 

s proklamovanou potřebou "investic do lidí", mimo jiné pot

řebou zvýšit počet posluchačů vysokých škol o trojnásobek? 

- Dostane v rámci devalvace Kčs pomocný dělník s platem 

1000 dolarů na československých hranicích j ako turista za 

ně 20 - 23 000 korun, nza které bude v 6SSR žít? 

- Jak se zabrání inflaci, když budou likvidovány základní 

regulační nástroje, jako jsou ceny, mzdové liffi ity a připustí 

se placení podle nabídky a poptávky? 

- Bude možno exportóvat i vlastní pracovní sílu, tj. ka zdý 

si bude moci hladat práci v ciaině? 

- Jakým způsobem se zajistí, aby výrobce neexportoval vše 

a zbylo něco i pro domácí trh? 

- .1: 0čítá se s tím. že po devalvaci koruny o cca 60~,. budou rá

zem skoro pro všechny surovinově i materiálově náročné exporty 

do NSZ vysoce efektivní a že nastane ještě větší výprodej 

materiálové podstaty? 

- Je jasné, že snížení sp c· třeby energie na cca 93 mil. tpm. 

znamená snížení spotřeby ve výrobní sféře nejméně o 1/3 

a že tento manévr se podařil pouze u států při přechodu 

na tvrdé válečné hospodářství s oppovídajícími důsledky p~o 

obyvatelstvo" 

A kone ,; ně poslední otázka: 

- Čím se bude navrhovaná "socialistická" ekonomika lišit od 

sociálně - demokratické, realizované v některých západních 



státech, v čem budou její přednosti? 

v souhrnu lze konstatovat, že stále pla~ í klasický 

~~rxův výrok o tom, že dějiny se opakují, poprvé jako tra.gé

die, podruhé jako fraška. 
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